
سرمقاله:  نعمت الله عواطف رستمی

بخشدار خلجستان در گفت وگو با ایمان:

33 روستای بخش خجلستان گاز ندارند
ایمان: بخشدار خلجستان گفت: بخش خلجستان با دو دهستان و 53 روستا یک بخش وسیعی 

است که نیازمند توسعه زیرساخت ها می باشد.
سید داود حاج حسینی در گفت وگو با خبرنگار ما اظهار داشت: البته در خصوص کارهای زیربنایی اقدامات 
مناسبی صورت گرفته اما برای اینکه به نقطه مطلوب برسیم، باید زیرساخت های این بخش توسعه بیشتری پیدا 
کند. وی اضافه کرد: در حال حاضر 33 روستای این بخش از نعمت گاز طبیعی محروم هستند و همین امر منجر 
شده بسیاری از روستاهای ما خالی از سکنه شوند. وی ادامه داد: در این دولت با توجه به دستورات استاندار محترم 

و پیگیری فرماندار و نمایندگان مجلس مبنی بر تأمین امکانات زیربنایی در روستاهای این بخش، گازرسانی به 33 
روستای بخش خلجستان را پیگیری کردیم و امیدواریم که این پروژه به زودی عملیاتی شود.

حاج حسینی اضافه کرد: در خصوص باغبانی و کشاورزی و گردشگری کارهای بسیار خوبی در این بخش 
انجام شده و امیدواریم بتوانیم صنعت گردشگری را در این بخش به عنوان یک صنعت اشتغال زا مستقر نمائیم. وی 
ادامه داد: در این خصوص جلسات متعددی را با مسئولین گردشگری قم برگزار کرده ایم و آن ها هم قول داده اند که 

حمایت های لازم را در این خصوص انجام دهند...
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زارع: احتمال بارش برف تا پایان سال ضعیف است

قمی ها منتظر 
برف  نباشند

رفع سد معبر 
دغدغه اصلی مدیریت شهری

به لحاظ جایگاه شهر قم که 
زائرپذیر  و  توریستی  شهر  یک 
است، یکی از دغدغه های اصلی 
معبر  سد  رفع  شهری  مدیریت 
است تا شهر از جهات مختلف برای 
مجاورین و زائرین چهره زیبایی 
داشته باشد. ما به عنوان نمایندگان 

مردم در شورای اسلامی شهر ...

 ایمان : استاندار قم گفت: دولت پذیرای نقد است و همه 
دولتمردان از ریاست جمهوری تا اعضای کابینه، استانداران و 
فرمانداران همه در خدمت مردم هستند و باید به ما نقد شود 

اما نباید شاهد تخریب باشیم.
حجت الاسلام والمسلمین محمد صادق صالحی منش روز جمعه 
در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم بیان داشت: رهبر 
معظم انقلاب با همه فراست، زیرکی و شجاعتی که در سال های 

رهبری خود داشته اند امروز ناخدای کشتی انقلاب و سکانداری 
هستند که به موقع در حال رصد بوده و افراد را به وظیفه خودشان 

آشنا می کند. 
وی افزود: رهبر فرزانه انقلاب اسلامی با اقتدا به امام راحل راه او 
را تاکنون به خوبی ادامه داده است و او با همه وجود خود با ایثار و 
فداکاری در راه ملت ایران از هیچ اقدامی که وظیفه اش بوده است 

فروگذاری نکرده و نخواهند کرد...

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم در گفت وگو با ایمان خبرداد:

خرید و فروش آرد توسط راننده تاکسی
8

8

8

منطقه 5 به روایت تصویر

المان شهید ان کلهری

بوستان فرهنگ - خیابان شهید کلهری

احداث بلوار شهید کلهری شرقی

بوستان بصیرت  -  شهر قائم )عج(

بوستان نیاز-  جمکران

احداث ایستگاه و نرده گذاری سامانه تندرو )BRT( بلوار شهید دل آذر

رفیوژ وسط خیابان شهید کلهری

افتتاح و بهره برداری از 36 پروژه عمرانی، خدماتی، ترافیکی و فضای سبز منطقه 5 )جمکران(
به مناسبت سی و ششمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی

2

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان قم :

داعش باعث کاهش صادرات قم  به عراق شد

»ایمان« بررسی کرد:

»قم« پنجمین مقصد سفر ایرانی ها

استاندار قم: 

نباید شاهد تخریب باشیم

2

8

7

پس گرفتن 
نشان خدمت

2

هر فیلمی که وارد شبکه نمایش خانگی می شود کپی های غیرمجاز آن 
نیز در مراکز عرضه محصولات سمعی و بصری وجود دارد. البته ماجرا 
به اینجا ختم نمی ش�ود، چندسالی است عرضه کنندگان محصولات 
غیرمجاز چند فیلم را روی یک دی وی دی رایت می کنند. به این ترتیب 
با پرداخت مبلغی که کمتر از بهای خرید یک فیلم راه یافته به شبکه 
نمایش خانگی است می توان کپی غیرمجاز چند فیلم سینمایی را روی 
یک دی  وی  دی خریداری کرد. فقط قدری کیفیت فیلم ها افت می کند 
که ظاهرا این مسئله هم برای خریداران کم توقع نسخه های غیرمجاز 

اهمیت چندانی ندارد. موضوع هم منحصر به فیلم های سینمایی نیست، 
سریال ها، برنامه های تلویزیونی و آلبوم های موسیقی خوانندگان ایرانی 
هم به راحتی به ش�بکه قاچاق راه می یابند. نکته تاسف بار اینکه این 
کپی های غیرمج�از حتی در برخی از فروش�گاه های رس�می عرضه 
محصولات مجاز فرهنگی و هنری نیز به راحتی عرضه می ش�وند. به 
طوری که کنار نسخه های اصلی فیلم ها و سریال ها، نسخه غیرمجاز آن 
نیز در سطح گسترده و حتی بیشتر از نسخه اصلی به فروش می رسد 

گزارش ایمان را در این خصوص بخوانید:

 » ایمان« از معضل کپی غیرمجاز آثار سینمایی  گزارش می دهد:

حراج هنر در کلوپ های قم 

7
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معاون اول رییس جمهوری گفت: 
اگر تحریم ها را سخت تر کنند راه های 
دیگری پیدا می کنیم و نمی گذاریم 

تولید داخلی با مشکل مواجه شود. 
اسحاق جهانگیری روز شنبه در مراسم 
افتتاحیه خط تولید اتوبوس های پرسرعت 
)بی آر تی( دوکابین و ون شرکت خودرو 
سازی اسنا  در تبریز درمورد مذاکرات هسته 
ای ایران با گروه 1+5 افزود: انشاء الله مسایل 
تحریم حل و برخی هزینه های اضافی که به 

صنعت تحمیل می شود، حذف می شود.
وی تصریح کرد: در یک سال و نیم اخیر 
یکی از رشته های صنعتی که در رسانه ها 
در حق آن جفا شده است و باید از آن دفاع 

کرد، صنعت خودرو سازی است. 
معاون اول رییس جمهوری همچنین 

به دیده  نباید  به بخش خصوصی  گفت: 
تردید و بدبینی نگاه کرد چرا که تهدید 
کردن  تقویت  معنی  به  بخش خصوصی 

شرکت های خارجی است.
جهانگیری افزود: تقویت کردن بخش 
خصوصی ایران به معنی تقویت اشتغال، 

تولید داخلی، اقتصاد و اقتدار ایران است؛ 
یکی از مولفه های اقتدار، توسعه اقتصادی 
است و وقتی محقق می شود که بر توان 
تولید داخل اتکا کنیم.وی ادامه داد: بخش 
خصوصی امروز واقعا توانا است و باید آنها 
را باور کنیم؛ بخش خصوصی باید به اقتصاد 
جمله  از  تبریز  و  کند  پیدا  ورود  کشور 
شهرهایی است که صنعت آن متکی به 
بخش خصوصی شکل گرفته است.وی به 
افتتاح خط تولید اتوبوس های بی آر تی 
دو کابین و ون در تبریز اشاره و یادآور شد: 
کسی که اتوبوس از خارج از کشور وارد می 
کند خود را باید قانع کند که در شرایطی می 
توان در کشور اتوبوس تولید کرد چرا باید از 
کشورهایی که بعضا از نظر صنعت خودرو از 

ما عقب بودند وارد کنند.

رییس بنیاد تعاون ارتش جمهوری 
اسلامی ایران گفت: تحریم کاغذ پاره 
است تعبیر مناسبی نیست، همچنین 
اگر فکر کنیم که تحریم ها ما را رو به 

قبله می کند درست نیست .
عباس محتاج، جمعه شب در مراسم 
بزرگداشت سی و ششمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی در مسجد زین العابدین)ع( 
قم، اظهارداشت: این که گفته شود تحریم 
نیست،  مناسبی  تعبیر  است  پاره  کاغذ 
همچنین اگر فکر کنیم که تحریم ها ما 
را رو به قبله می کند درست نیست، بلکه 
اندازه خودش دقت و توجه کرد؛  به  باید 
ولی نباید فکر کنیم که رابطه با آمریکا و 
یا مذاکره با 1 + 5 حل تمام مشکلات ما 
را در پی خواهد داشت؛ مشکلات را باید 
با حضور مردم در صحنه حل کنیم؛ همه 

منصفانه  کردن  تحریم  به  واگذار  را  چیز 
نیست. محتاج با اشاره به این که جمهوری 
اسلامی ایران به بمب اتمی نیازی ندارد، ولی 

از حقوق مسلم خود نیز دست بر نمی دارد، 
تصریح کرد: با تکیه بر ظرفیت های داخلی 
می توانیم مشکلات اقتصادی را حل کنیم، 

اگر فکر کنیم که مشکلات اقتصادی تنها به 
سبب نگاه نامهربانه دیگران است، این دیدگاه 
درست نیست.وی افزود: باید به ظرفیت های 
داخلی توجه کنیم؛ فکر نکنیم که حل تمام 
مشکلات ما در گرو خوب شدن رابطه ما با 
آمریکا یا به نتیجه رسیدن با 1 +5 است، 
البته اراده نظام در مذاکرات رسیدن به به 
نتیجه حقی است؛ ولی فکر نکنیم که اگر 
مذاکرات به نتیجه نرسد به تعبیر برخی ما 
رو به قبله می شویم، چرا که طی سال های 
خب  و  بودیم  تحریم ها  شاهد  مختلفی 
تحریم ها نیز مشکلاتی را ایجاد کرده اندوی 
با تأکید بر حمایت از تولیدات داخلی یادآور 
شد: رییس مجلس شورای اسلامی حرف به 
حقی فرمودند که قم باید تولیدی شود؛ چرا 
که اقتصاد کشور یعنی تولید، در این زمینه 

بانک ها باید حمایت لازم را داشته باشند.

رسانه های  گزارش  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
همتای  با  مذاکرات  محتوای  خصوص  در  غربی 

آمریکایی را دروغ پراکنی توصیف کرد. 
محمدجواد ظریف اظهار داشت: در هیچ یک از ملاقاتهای 
انجام شده به هیچ وجه مباحث داخلی مطرح نشده و مطلب 

منتشره در این زمینه کذب محض است.
 به گزارش ایسنا، خبرگزاری رویترز در گزارشی مدعی 
شد که وزیر خارجه ایران به آمریکا هشدار داده است که عدم 
موفقیت در رسیدن به توافق جامع هسته ای احتمالاً حکایت 
از مرگ سیاسی رئیس جمهور ایران خواهد داشت و این خطر 
را به همراه دارد که مساله یک دهه ای برنامه هسته ای ایران 

همچنان پابر جا بماند. 
دستیابی به توافق هسته ای به اراده سیاسی 

طرف های مقابل بستگی دارد
وزیر امور خارجه کشورمان همچنین در حاشیه پنجاه و 
یکمین کنفرانس امنیتی مونیخ تاکید کرد: دستیابی به توافق 

هسته ای به اراده سیاسی طرف های مقابل بستگی دارد. 
ظریف در پاسخ به این سوال که طرف های گفت وگو 

کننده چقدر آماده پذیرش کلیات توافق هسته ای هستند 
، گفت: آنچه که اظهار می کنند این است که علاقه مند 
هستند این اتفاق روی بدهد اما باید دید آیا این اراده سیاسی 
را هم دارند که علاقه شان را با تصمیم سیاسی هماهنگ 

کنند یا نه که باید در عمل ببینیم. 
وی درباره ملاقاتهایی که به محض ورود به آلمان داشته 
است، گفت: چهار ملاقات داشتم که دو مورد درباره موضوع 
هسته ای بود. وزیر امور خارجه با بیان اینکه با جان کری 
همتای آمریکایی اش درباره موضوع هسته ای گفت وگو کرده 
است، افزود: بحث ها با طرف آمریکایی در سطح کارشناسان 

دیشب تا دیر وقت ادامه داشت. 
والتر  با فرانک  به دیدارش  اشاره  با  ادامه  ظریف در 
اشتاین مایر همتای آلمانی اش که درباره موضوع هسته 
ای بود، افزود: در این دیدارها همانطور که قبلا هم گفته 
ایم درباره جزییات به ویژه رفع تحریم ها و روش ادامه 
کار غنی سازی و تعداد و روش کار سانتریفیوژها مذاکره 
می کنیم. رییس دستگاه دیپلماسی کشورمان همچنین در 
مصاحبه با واحد مرکزی خبر تصریح کرد : هنوز نیاز است 

که گفت وگوها ادامه داشته باشد و من فکر می کنم یکی دو 
روز آینده که وزیران خارجه گروه 1+5 در مونیخ گرد هم 
می آیند،  البته به غیر از چین که مقام دیگری از این کشور 
به مونیخ آمده است، فرصتی است برای مرور اوضاع و اینکه 

ببینیم چه راه حلی برای برون رفت وجود دارد. 
ظریف با تاکید بر اینکه به نظر من نه فقط یک راه حل 
بلکه چندین راه حل برای حل موضوع هسته ای ایران وجود 
دارد تصریح کرد: فقط به یک اراده سیاسی قوی برای حصول 

نتیجه نیاز است. 
وی در ادامه با اشاره به دیدارهایش با یوسف بن علوی 
وزیر خارجه عمان و کوفی عنان دبیر کل سابق سازمان ملل 
گفت: در این دیدارها درباره موضوعات منطقه و شرایطی که 

در آن وجود دارد متمرکز بودیم. 
وزیر امور خارجه کشورمان افزود: با توجه با ضرورت 
مبارزه با افراط و خشونت هایی که متاسفانه در منطقه ما 
بسیار فراگیر شده است تلاش می کنیم درباره آن با دیگران 
گفتگو کنیم و یک اجماع جهانی را برای مقابله با افراط گرایی 

و برون رفت از وضعیت خونریزی در منطقه دنبال کنیم.

اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر 
گفت: حقوق زنان در محیط های کاری 
به طور عام رعایت نمی شود و به طور 
معمول با دستمزدی کمتر از مردان به 

کار گرفته می شوند. 
علی ربیعی روز شنبه در حاشیه امضای 
تفاهمنامه همکاری وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و معاونت زنان ریاست جمهوری 
زنان  مسائل  افزود:  خبرنگاران،  جمع  در 

باید با همکاری و تعامل میان دستگاهها 
و نهادهای مختلف حل شود.وی با اشاره 
به اشتغال زنان، اظهار داشت: وزارت کار 
تفاهمنامه هایی با سازمان میراث فرهنگی 
و وزارت جهادکشاورزی در خصوص مشاغل 
صنایع دستی و روستایی امضا کرده که می 
توان این طریق فرصت های شغلی در حوزه 
زنان را افزایش داد.وی با اشاره به تخصیص 
100 میلیارد تومان از سوی وزارت کار برای 

اشتغال در حوزه قالیبافی، گفت: وزارت کار 
به لحاظ منابع مالی از سوی صندوق ها و 
همچنین مهارت آموزی از سوی سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشور توانایی ارتقای 
توانمندی در حوزه زنان را دارد.ربیعی تاکید 
کرد: فعال کردن تعاونی ها در روستاها و 
همچنین شهرهای کوچک از جمله اقداماتی 
است که می توان برای حضور مشارکتهای 
اقتصادی و اجتماعی زنان انجام داد.به گفته 

و  اجتماعی  عرصه  بزرگترین  کار،  وزیر 
سیاسی جنگ است و زنان توانمند ایرانی در 
هشت سال جنگ تحمیلی همواره حضور 

موثری داشته اند.
وی در خصوص زنان سرپرست خانوار 
و یا خانواده های بدسرپرست، گفت: وزارت 
را تحت  این حوزه  کار 200 هزار زن در 
حمایت دارد اما این میزان اندک است و باید 

افزایش یابد.

جهانگیری معاون اول رئیس جمهور:

نمی گذاریم تولید داخلی با مشکل مواجه شود
اخبارسرمقاله

اخبار استان

رفع سد معبر دغدغه اصلی 
مدیریت شهری

به لحاظ جایگاه شهر قم که یک شهر توریستی و 
زائرپذیر است، یکی از دغدغه های اصلی مدیریت شهری 
رفع سد معبر است تا شهر از جهات مختلف برای مجاورین 
و زائرین چهره زیبایی داشته باشد. ما به عنوان نمایندگان 

مردم در شورای اسلامی شهر باید تلاش کنیم که معابر و مناظر این شهر را تا حدی که 
ممکن است زیبا کنیم و این یک اصل کلی است.

ممکن است عوامل متعددی در نازیبایی شهر دخالت داشته باشد، اما موضوعی که 
موردبحث ما در این نوشتار است، رفع سد معبر است، راجع به مناظر ساختمان ها و ... 
بحث جداگانهای است که قصد نداریم در اینجا به آن ورود پیدا کنیم. اگرچه بحث سد معبر 
معضل بسیاری از شهرهای ایران ازجمله قم است، ولی بنده قصد دارم از یک زاویه خاصی 
به این موضوع نگاه کنم. قم امروزه به عنوان پایتخت فرهنگی و مذهبی ایران مطرح است، 
لذا باید هر شخصی که وارد این شهر می شود، یک تصویر زیبایی از این شهر فرهنگی در 
ذهن او نقش ببندد. گاهی اوقات چهره شهر مخدوش می شود و نازیبایی در آن ایجاد می 

شود که این موضوع عوامل متعددی دارد که یکی از آن عوامل سد معبر است.
در وهله اول باید مفهوم سد معبر را مشخص کنیم. معبر محلی است که شهروندان پیاده 
یا با وسیله نقلیه خود از آن عبور می کنند و سد هم درست نقطه مقابل معبر است، یعنی در 
معابری که قرار است انسان ها از آن عبور کنند، اگر مانعی ایجاد شود این را می گویند سد 

معبر، پس در فهم این عبارت هیچ شخصی نمی تواند مشکلی داشته باشد.
معابر شهری برای روانی ترافیک ایجادشده است تا شهروندان بتوانند در آنها به راحتی 
رفت وآمد نمایند، اما آن چیزی که امروزه در شهر قم رخ داده این است که رفت وآمد در 
معابر شهر به کندی صورت می گیرد، آن هم به دلیل این است که موانعی در این معابر 
ایجادشده است. قانون شهرداری ها را مکلف کرده است که برای روان سازی رفت وآمد 
در این معابر با هرکسی که مانعی در آنها ایجاد کرده برخورد نماید و نسبت به رفع سد 

معبر اقدام کند.
آنچه باعث نگرانی شده، افزایش روزافزون مشکل سد معبر است. طی سالیان گذشته 
مشکل سد معبر در تمام شهرهای ایران وجود داشته است و در شهر قم نه تنها کمتر 
نشده، بلکه رو به افزایش است، لذا باید آسیب شناسی کنیم که چرا این اتفاق رخ داده، چرا 
شهرداری موفق نشده این وظیفه و تکلیف قانونی خود را به نحو مطلوب انجام دهد. وقتی 
به ریشه های این مشکل مراجعه می کنیم، عوامل متعددی را برای آن پیدا می نمائیم، 
یعنی عوامل متعددی دست به دست هم داده است تا شهرداری در اجرای این تکلیف خود 
موفق نباشد، نه اینکه نخواسته است این مشکل حل شود، بلکه با تمام توان به دنبال رفع 
این مشکل بوده ولی نتوانسته است وظیفه قانونی خود را به نحو مطلوب انجام دهد و سد 

معبر همچنان به عنوان یک معضل و چالش در جامعه پابرجاست.
به نظر بنده، یکی از عوامل ایجاد سد معبر، موضوع بیکاری است. متأسفانه جامعه ما یک 
جامعه ای است که در آن بیکاری درصد بالایی دارد، به خصوص این بیکاری در شهرهای 
مهاجرنشین که به لحاظ بعد معنوی خیلی افراد به خاطر تربت پاک این شهر دوست دارد 

در آن زندگی کنند، بیشتر است.
این افرادی که به دلایل بالا در این شهر ساکن می شوند، یا شغلی دارند یا ندارند، آنهایی 
که شغل ندارند به سراغ مشاغلی می روند که اسم آن را گذاشته ایم شغل کاذب، پس 
یکی از علت های ایجاد سد معبر همین موضوع بیکاری است. این افراد قشر قابل توجهی 
از جامعه را تشکیل می دهند، اگر بخواهیم به صورت مصداقی وارد موضوع شویم باید به 
فروشندگان دوره گرد اشاره کنیم، این افراد برای امرارمعاش خود در شهر حرکت می کنند 

و کالاهای خودشان را عرضه می نماید، این افراد قشر عظیمی از جامعه هستند.
عدم آگاهی به قانون و در برخی موارد قانون گریزی یکی دیگر از علل مهم بروز 
پدیده سد معبر است. در سطح شهر مشاهده می کنید که برخی افراد شغل ثابت هم 
دارند و محل کسب آنها نیز ثابت است، ولی بازهم مشاهده می کنیم که همین افراد با 
قرار دادن کالاهای خود در پیاده رو و یا کنار خیابان اصلی، در عبور و مرور شهروندان 

خلل ایجاد می کنند.
متأسفانه در این زمینه برخورد خوبی انجام نداده ایم، یعنی فرهنگ سازی نکردیم و 
نیامدیم برای افراد ازنظر شرعی و قانونی تجاوز به حقوق مردم را تبیین کنیم، به هرحال 
افرادی که در شهر قم زندگی می کنند، انسان های متدین و متشرعی هستند، اگر بدانند 
که این کار آنها ازنظر شرعی و قانونی مشکل دارد، حتماً این کار را نخواهند کرد. به نظر 
من ممکن است بسیاری از این افراد قانون گریز نباشند و به دلیل جهل به قانون اقدام به 

انجام چنین کاری کرده اند. 
در موضوع رفع سد معبر باید از اقدامات زودگذر به صورت جدی پرهیز کرد، چراکه 
اقدامات زودگذر و کوتاه مدت تاکنون هیچ نتیجه ای نداده است، باید اتاق فکر تشکیل شود 
و میزان سرمایه گذاری و راهکارهای مناسب رفع این معضل بعد از کارهای کارشناسی 

مشخص گردد تا بتوانیم به نتایج خوبی در این زمینه برسیم.
* استاد دانشگاه و عضو شورای اسلامی شهر قم

یادگار امام: 

یکی از اهداف نهضت امام راحل
بیدار کردن روح و جان ملتها بود 

همزمان با دهه فجر و سی و ششمین سالگرد پیروزی انقلاب شکوهمند 
اسلامی، یادگار امام در مراسم گرامیداشت این ایام در دانشگاه امام خمینی)س( 

شهر کراچی شرکت کرد. 

آیت الله سید حسن خمینی در این مراسم با اشاره به اهداف انقلاب اسلامی اظهار 
داشت: پیام انقلاب امام را نمی توان تنها به آرمانهای ملت ایران منحصر کرد، چرا که عمق 

انقلاب اسلامی را به طور کامل نشان نمی دهد. 
وی با بیان اینکه یکی از اهداف نهضت امام خمینی بیدار کردن روح و جان ملتهای 
مسلمان بوده است، افزود: یکی از سؤالات مهمی که در سال های قبل از انقلاب برای 
مسلمانان مطرح بود و جوامع اسلامی به آن می اندیشیدند این بود که چرا کشورهای 
اسلامی از نظر فرهنگی و اقتصادی از بسیاری از جوامع دیگر عقب افتاده تر هستند؟ چرا 
مشکلات فرهنگی و اقتصادی فراوان در کشورهای اسلامی نه تنها حل نمی شود بلکه روز 

به روز افزایش پیدا می کند؟ 
وی با اشاره به نظر اندیشمندان شبه قاره چون اقبال لاهوری و نحوه ی اعتراض آنها 
نسبت به مشکلات جاری در جوامع اسلامی افزود: دغدغه پسرفت فرهنگی و اقتصادی در 

میان همه اندیشمندان آن دوره به وضوح قابل بررسی و پیگیری تاریخی است. 
یادگار امام همچنین ضمن تسلیت شهادت جمعی از شیعیان پاکستان در شهر کراچی 
در روز های اخیر ادامه داد: یکی از اهداف امام حرکت در جهت بیدار کردن روح و جان 
ملت های اسلامی از جمله ملت ایران است و از این منظر است که امام به دغدغه های 
مشترک همه جوامع اسلامی از جمله مسأله اسراییل اشاره می فرمودند و همیشه بر بیداری 

ملت ها توجه می دادند. 
سید حسن خمینی در ادامه سخنان خود با تشکر از تلاش ها و خدمات حجت الاسلام 
والمسلمین سید سراج الدین موسوی در تأسیس دانشگاه امام خمینی)س( در کراچی 
گفت: دانشگاه از این منظر که دانش و بینش انسانها را افزایش می دهد، قطعا به مرور زمان 

موجب استقلال فرهنگی و اقتصادی کشورهای اسلامی خواهد شد. 
وی در بخش دیگر سخنان خود به وظیفه علاقه مندان به مکتب امام در کشورهای 
اسلامی اشاره کرد و گفت: مهمترین وظیفه پیروان امام در کشورهای اسلامی در روزگار 
کنونی تلاش و جهاد برای اثبات فرق میان اسلام ناب محمدی)صٌ( و اسلام متحجران و 
خشونت طلبان است. امروز اگر بتوانیم به ملت ها بفهمانیم که انقلاب امام در جهت احیای 
ارزش های انسانی و اسلامی بوده است و اسلام ناب به هیچ وجه با این خشونت ها همراه 

نبوده و نیست، بزرگترین خدمت را به مکتب و مذهب انجام داده ایم.

به ریاست آیت الله هاشمی صورت گرفت؛

بررسی انطباق کلیات بودجه 94 
در کمیسیون نظارت مجمع تشخیص مصلحت

کمیسیون نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، دیروز به ریاست آیت الله 
هاشمی رفسنجانی تشکیل جلسه داد.

به گزارش ایلنا، در این جلسه، ادامه انطباق کلیات بودجه سال 1394 کل کشور با 
سیاست های کلی نظام ادامه یافت.

در این جلسه که علاوه بر اعضای کمیسیون، معاون اول رئیس قوه قضائیه، رئیس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور، رئیس دیوان عدالت اداری، دادستان کل کشور، 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور و رئیس دیوان محاسبات مجلس شورای اسلامی نیز 
حضور داشتند، نظر مشورتی دبیرخانه کمیسیون نظارت مجمع در مورد مغایرت 4 بند از 
لایحه بودجه سال 1394 کل کشور مورد بحث و بررسی مبسوط قرار گرفت که اعضای 

کمیسیون دو بند را مغایر و دو بند دیگر را عدم مغایر تشخیص دادند. 
ادامه تطبیق کلیات بودجه 94 در جلسات آتی کمیسیون نظارت مجمع پیگیری 

خواهد شد.

رییس هیات بدوی رسیدگی به تخلفات اداری:

نمی خواستیم نام این برادرمان برده شود
رییس هیات بدوی یک رسیدگی به تخلفات اداری نهاد ریاست جمهوری 
سخنان حمید رسایی را  کذب  خواند و گفت : نمی خواستیم نام این برادرمان 

برده شود اما اگر بیش از این اصرار کند، پرونده اش را آشکار می کنیم.
حجت الاسلام و المسلمین »محمد اشرفی اصفهانی« روز شنبه در گفت و گو با ایرنا 
در واکنش به سخنان اخیر نماینده تهران افزود: سازمان بازرسی پرونده تخلفات وی را در 
دورانی که مدیر کل ارشاد اسلامی قم بوده است، به هیات تخلفات ارسال کرده و مرتب 

هم پیگیر موضوع است.
حجت الاسلام و المسلمین حمید رسایی نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی یکشنبه هفته گذشته پس از پایان جلسه علنی در جمع خبرنگاران گفته بود که 
او جزء آن دو نماینده ای نبوده که اشرفی اصفهانی اعلام کرده از خدمات دولتی محروم 

شده اند.
رسایی با بیان اینکه اشرفی اصفهانی جزو رد صلاحیت های انتخابات قبلی بوده و هم 
اکنون جایگاهی که در آن قرار دارد نیز غیرقانونی است، افزوده بود: این بدین معناست که 
اشرفی اصفهانی قانونا نمی تواند در هیات تخلفات باشد، البته بقیه اعضای هیات تخلفات 
ریاست جمهوری نیز جایگاهی که در آن قرار دارند غیرقانونی است چون طبق قانون 
انتصاب هیات تخلفات سه ساله است و هنوز مدت زمان قانونی اعضای هیات تخلفات 

قبلی تمام نشده است.
اشرفی اصفهانی در مصاحبه  با ایرنا خطاب به رسایی گفت: شما به خاطر حفظ آبروی 
خود، همچنین مجلس و نمایندگان محترم مجلس، سخنی نگویید که خلاف آن ثابت 

شود. اظهارات شما تهمت است.
رییس هیات بدوی یک رسیدگی به تخلفات اداری نهاد ریاست جمهوری افزود: ضرورت 
نمی دیدم که به این بحث ها و اظهارات آقای رسایی پاسخ دهم اما برای اینکه اذهان مردم 

روشن شود، لازم است توضیحاتی را ارایه کنم.
وی اظهار داشت: ما نام افرادی را که در هیات بدوی رسیدگی به تخلفات اداری نهاد 
ریاست جمهوری پرونده دارند ، نگفتیم که آقای رسایی بخواهند از خودشان دفاع کنند اما 
ایشان پس از پایان جلسه علنی مجلس در هفته گذشته در جمع خبرنگاران نام مرا بردند 

و به جایگاه حقوقی و حقیقی من حمله کردند.
رییس هیات بدوی یک رسیدگی به تخلفات اداری نهاد ریاست جمهوری تصریح کرد: 

سازمان بازرسی اصرار دارد که پرونده آقای رسایی به دقت بررسی شود.
اشرفی اصفهانی اضافه کرد: نمی خواستیم نام این برادرمان برده شود به عنوان کسی 
که نماینده مجلس است و در هیات تخلفات پرونده دارد اما چون ایشان پس از پایان جلسه 
علنی مجلس در جمع خبرنگاران این مطالب را مطرح کرده و سپس نام مرا هم برده است 

ناگزیر شدم تا ذهن مردم روشن شود.
رسایی نمی تواند در هر مسئله ای که بخواهد اظهار نظر کند

وی ادامه داد: آقای رسایی نمی تواند در هر مساله ای که بخواهد اظهار نظر کند و خود 
را به گونه ای مطرح کند و از هم اکنون نیز بگوید در مجلس آینده حضور دارم.

مشاور نهاد ریاست جمهوری ادامه داد: نتیجه بررسی های هیات بدوی رسیدگی به 
تخلفات اداری نهاد این شد که ایشان متخلف و 5 سال از مسوولیت های دولتی محروم 
است. وی تاکید کرد: کسانی که تخلف دارند به ویژه تخلفات مالی، تخلف آنها به هیچ عنوان 

قابل گذشت نیست و باید به طور کامل و دقیق بررسی شود.
اشرفی اصفهانی در پاسخ به اظهارات رسایی در مورد رد صلاحیت شدن در انتخابات 
مجلس گفت: اینکه ایشان گفته بنده رد صلاحیت شده ام، باید بگویم آقای رسایی اگر شما 
توانستید ثابت کنید که من برای انتخابات نمایندگی مجلس در ادوار گذشته رد صلاحیت 
شده ام. وی اضافه کرد: آقای رسایی بدانند رایی که به ایشان داده شده، بدون ملاحظه 
مسایل سیاسی بوده است، آنچه از سازمان بازرسی به هیات تخلفات ارسال شده است، 
کارشناسانی با 30 سال سابقه حقوقی در نهاد ریاست جمهوری، بررسی کرده اند و در 
نهایت رای آنها منتج به این شد که ایشان دیگر صلاحیت داشتن مسوولیت در آینده را 

ندارند و رای 5 سال محرومیت از پست های دولتی را داده اند.
وی تاکید کرد: اگر این رای و مساله، سیاسی بود، می گفتند باید 30 سال از کارهای 

دولتی محروم شوند.
اشرفی اصفهانی در پایان تاکید کرد: ضمن احترام به همه نمایندگان محترم مجلس 
باید بگویم ما در صدد گفتن نام کسی نبودیم، اینکه نام آقای رسایی مطرح شد، خود ایشان 
مقصر بود، وی پیش دستی و مساله را باز کرد که نام یکی از نمایندگان محروم شده از 
پست های حساس وی است و نسبت به جایگاه و رییس هیات بدوی رسیدگی به تخلفات 

اداری نهاد ریاست جمهوری اهانت کرد.

 آیت الله علوی گرگانی : 

تذکرات مراجع به مسئولین 
با هدف ارشاد است

ایمان: آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی از اساتید برجسته حوزه 
علمیه قم گفت: تذکرات مراجع و بزرگان دین به مسئولین تنها از باب ارشاد و 

دلسوزی است و هدف دیگری دراین میان نیست.
وی روز شنبه در دیدار فرماندهان ناحیه مقاومت امام حسین)ع( قم افزود: بزرگان 
دین به دنبال این هستند که ارزش های اسلامی و سنت اهل بیت عصمت و طهارت )ع( 

در جامعه اسلامی به درستی پیاده شود.
آیت الله علوی گرگانی افزود : اختلاف سلیقه ها در همه جوامع وجود دارد، این طور 
نیست که در هیچ کشوری اختلافی نباشد؛ ولی مهم این است که مسئولین نظام با 
آحاد جامعه طوری برخورد کنند که هیچ کس به نظام، انقلاب و ولایت بدبین نشود و 

دشمنان سوء استفاده نکنند.
وی ادامه داد، دهه فجر یک نوع یادآوری رشادت ها، شجاعت ها و زحمات کسانی 
است که برای انقلاب جان و مال خود را فدا کردند و همچنین این دهه یک نوع تذکر 
دادن برای نسل جوان است که بداند برای احیا این انقلاب چه خون هایی ریخته شده و 

چه کسانی جان خود را فدا کرده اند تا این انقلاب به ثمر بنشیند.
استاد خارج فقه حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه هدف امام خمینی )ره( از انقلاب، 
احیای روش و سنت اسلام، پیغمبر اکرم )ص( و سبک زندگی ائمه)ع( بود،گفت: نباید 
برکات انقلاب را فراموش کرد برکات آن احیای سنتها و ارزش های الهی است، اگر این 

ارزش ها فراموش شود انقلاب باقی نخواهد ماند.

استاندار قم: 

نباید شاهد تخریب باشیم
 ایمان : استاندار قم گفت: دولت پذیرای نقد است و همه دولتمردان از 
ریاست جمهوری تا اعضای کابینه، استانداران و فرمانداران همه در خدمت 

مردم هستند و باید به ما نقد شود اما نباید شاهد تخریب باشیم.
حجت الاسلام والمسلمین محمد صادق صالحی منش روز جمعه در سخنرانی پیش 
از خطبه های نماز جمعه قم بیان داشت: رهبر معظم انقلاب با همه فراست، زیرکی 
و شجاعتی که در سال های رهبری خود داشته اند امروز ناخدای کشتی انقلاب و 
سکانداری هستند که به موقع در حال رصد بوده و افراد را به وظیفه خودشان آشنا 

می کند. 
وی افزود: رهبر فرزانه انقلاب اسلامی با اقتدا به امام راحل راه او را تاکنون به خوبی 
ادامه داده است و او با همه وجود خود با ایثار و فداکاری در راه ملت ایران از هیچ اقدامی 

که وظیفه اش بوده است فروگذاری نکرده و نخواهند کرد.
اتحاد بین رهبری، دولت و ملت برقرار است 

استاندار قم گفت: اتحاد بین رهبری، دولت و ملت به کوری چشم دشمنان اسلام 
برقرار است و ایران راه تعالی و رشد را طی کرده و به قله ها فکر می کند و امروز مردم 
با دولت و رهبر جمهوری اسلامی پیمان بسته اند که خستگی ناپذیر و بدون انفعال و 

افسردگی راه انبیاء، پیامبر اسلام و راه اصحاب و یاران واقعی او را تا کمال طی کنند.
وی تاکید کرد: دولت پذیرای نقد است و همه دولتمردان از ریاست جمهوری تا 
اعضای کابینه، استانداران و فرمانداران همه در خدمت مردم هستند و باید به ما نقد شود 

اما نباید شاهد تخریب باشیم.
صالحی منش بیان داشت: در ملاقات مراجع تقلید با دولتمردان نظام، ملاقاتی نیست 
که مراجع تقلید نقد مشفقانه نداشته باشند و روز به روز اشتیاق دولتمردان به این 
گونه ملاقات ها زیادتر می شود و این اشتیاق به دلیل وجود نقد در فضایی دوستانه 

و مشفقانه است.
وی ابراز داشت: امروز پرچم اسلام در دنیا سرافراز است و ملت مسلمان جهان 
به رهبری پیامبر عظیم الشان خود مفتخر هستند که روز به روز نورافشانی او زیادتر 

خواهد شد.
امروز قم با نشاط است 

وی بیان داشت: امروز قم با نشاط است و استانی است که از هر جهت از آبادانی و 
شکوه در آن برقرار است و حوزه علمیه، مراجع تقلید، فضلا و روحانیون همه با هم متحد 

و دوست در جهت پیشبرد اهداف انقلاب و مسائل استانی هستند.
صالحی منش اظهار داشت: آرامش و امنیت و احساس امنیت در قم حاکم است 
گرچه گرانی و قشر آسیب پذیر داریم و وظیفه ما خدمت به این قشر است اما همه 
مسوولان سر سفره مردم هستند و کسانی هستیم که امام راحل فرمودند ملت و مردم 
ولی نعمتان ما هستند.استاندار قم بیان داشت: مردم برای آب و باران باید دعا کنند تا 

شاهد بارش باران رحمت باشیم اما صرفه جویی در همه مصارف آب ضروری است. 

نعمت الله عواطف رستمی *

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، مرجعیت را ضامن پایداری و پویایی مکتب اسلام 
خواند و گفت: از توجه دلسوزانه مراجع معظم تقلید سپاسگزاریم و تلاش می کنیم 

نگرانی های آنان را مرتفع کنیم. 
 علی جنتی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: توجه به نظرات مراجع معظم تقلید، 
در سیاست ها و برنامه های فرهنگی و هنری مد نظر است.یادآور می شود: عده ای با دادن 
اطلاعات غلط به برخی مراجع و نمایندگان مجلس وزارت ارشاد را متهم به صدور مجوز تک 
خوانی برای زنان کرده اند .وزیر ارشاد تصریح کرد: اصل خبر »مجوز تک خوانی به بانوان« 
نادرست و کذب است و یک جریان خاص با تکرار فراوان، چنین موضوعی را به جامعه القاء 

کرده است.جنتی اضافه کرد: جای تاسف است؛ در ایام گرامیداشت سالگرد پیروزی شکوهمند 
انقلاب اسلامی؛ که همه توجهات به سوی وحدت و انسجام ملی است؛ عده ای با چنین فتنه 

گری هایی زمینه های افتراق در جامعه را به وجود می آورند.
با صدور مجوز یک آلبوم موسیقی برخی با ایجاد حاشیه سازی و موج علیه وزارت ارشاد 
، موضوع تک خوانی یک خواننده زن را مطرح کرده اند که وزارت ارشاد نیز بارها اعلام کرده 
هیچ مجوزی برای تک خوانی زنان صادر نکرده است .آلبوم تو را ای کهن بوم و بر دوست 
دارمبه آهنگسازی پیمان خازنی و هم خوانی محسن کرامتی و نوشین طافی حواشی منتشر 

شده است .

مصطفی  والمسلمین  الاسلام  حجت  ایمان: 
پورمحمدی وزیر دادگستری دولت یازدهم پنجشنبه 
شانزدهم بهمن در جمع طلاب مدرسه علمیه حقانی 
حضور یافت و در دوازدهمین نشست »طلبه تراز 
شد  ها  آن  سوالات  پاسخگوی  اسلامی«  انقلاب 
این نشست حاشیه های داشت که برخی از آنها از 

حضورتان می گذرد.
خاطره وزیردادگستری با رئیس شهربانی قم

حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی  در این 
نشست به بیان خاطره خود با رئیس شهربانی قم پرداخت 
و اظهار داشت: رئیس شهربانی قم در سال 54 هنگامی که 
در مدرسه حضور پیدا کرد با ملاطفت برخورد کرد و در 
کنار همین حوض مدرسه از بنده پرسید چه درسی می 
خوانی وچند سوال از  ادبیات پرسید بعد از خروج نیروهای 
شهربانی دلیل ملاطفت و برخورد خوب رئیس شهربانی را از 
شهید آیت الله قدوسی پرسش کردم که ایشان گفت، این 
فرد احتمال می دهد حکومت دست ما می افتد، می خواهد 
به فکر جایگاه شخصی باشد؛ این حرف در آن دوران معجزه 

است؛ در سال 54 که اوج اختناق و دیکتاتوری بود، قابل 
تصور هم نبود.وزیر دادگستری همچنین در ادامه خاطرات 
خود افزود: ساواک بیشتر دنبال طلبه های 20 ساله ای بود 
که اعلامیه پخش می کردند و از آنجا که ما بچه تر بودیم 
حساسیتی روی ما وجود نداشت و ما به راحتی صحبت ها 
و دستورات شهید آیت الله قدوسی را به طلاب منتقل می 

کردیم.
تیم فوتبال مدرسه حقانی 

وزیر دادگستری به تیم فوتبال مدرسه حقانی نیز اشاره 
کرد و ابراز داشت: تیم فوتبال مدرسه ما بهترین تیم فوتبال 
طلبگی بود؛ با غیرطلبه ها نیز مسابقه می دادیم و بنده هم 

یکی از فعالانش بودم.
حجت الاسلام والمسلمین پورمحمدی با بیان مجدد 
اینکه دور حوض حیاط مدرسه، تاریخ و خاطره زیاد دارد، 
اظهار داشت: ساواک سالی دومرتبه مدرسه علمیه حقانی 
را مورد بازرسی قرار می داد و طلاب انقلابی را دستگیر می 
کرد؛ ابتدا با آرامش کار خود را می کردند؛ اما در سال های 
نزدیک به پیروزی انقلاب برخوردهای آن ها شدیدتر و خشن 

تر شد و با تیپ های گارد حضور پیدا می کردند. 
استاندار قم در حکم طلبه مدرسه حقانی بود

 به گزارش مرکز خبر حوزه؛ وی تصریح کرد: حدود 30 
طلبه از مدرسه حقانی بودیم و 70 طلبه هم از مدارس  و 
طلاب  دیگر بودند که با هم ارتباط داشتیم؛ برخی افراد طلبه 
مدرسه حقانی بودند و بعضی دیگر نیز در حکم طلبه حقانی 
بودند؛ به عنوان مثال؛ حجت الاسلام والمسلمین صالحی 
منش استاندار قم طلبه مدرسه حقانی نبود؛اما از آنجا که 
با جمع دوستان ما در کارهای انقلابی بود به عنوان طلبه 

حقانی مطرح می شد.
طلبه ای که فراری شد و امروز وزیر است!

حجت الاسلام والمسلمین پورمحمدی همچنین با اشاره 
به برخورد سخت و بازرسی های ساواک از مدرسه حقانی، 
گفت: بسیاری از دوستان و اساتید ما در آن دوران مجبور 
شدند از کشور خارج شوند؛ علی جنتی وزیر ارشاد فعلی از 
مدرسه فرار کرد؛ حجت الاسلام والمسلمین محمدی عراقی 
بازداشت شد؛ برخی دیگر از دوستان هم به لبنان و سوریه 

و پاکستان رفتند.

دو وکیل دادگستری برای پس گرفتن نشان درجه 
یک خدمت از محمدرضا رحیمی معاون اول دولت 
محمود احمدی نژاد به دیوان عدالت اداری شکایت 

کردند. 
علیرضا دقیقی وکیل دادگستری و یکی از شاکیان این 
پرونده در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با اعلام این خبر توضیح 
داد: به همراه یکی از دیگر از وکلای دادگستری )پیمان حاج 
محمود عطار( شکایتی را مبنی بر لغو مصوبه هیات وزیران 
دولت قبل و پس گرفتن نشان درجه یک خدمت از رحیمی 

به دیوان عدالت اداری تقدیم کردیم.
این وکیل دادگستری افزود: آیین نامه اعطای نشان 
در  نشان خدمت  اعطای  برای  را  های دولتی شرایطی 

به طوری که در ماده 12 آن آمده است نشان  گرفته 
خدمت به منظور تقدیر از خدمات انجام یافته در مسیر 
تحقق آرمان های جمهوری اسلامی ایران به افرادی اعطا 
می شود که در زمینه »تلاش مستمر و صادقانه در انجام 
مسئولیت ها و خدمات« و  مددرسانی به اقشار محروم 
کرده  های چشمگیری کسب  موفقیت  مستضعف«،  و 
باشنددقیقی ادامه داد: بر اساس نظر و عقیده ما، آقای 
را دریافت کرده،  این نشان  رحیمی که در دولت قبل 
مستحق دریافت نشان درجه یک خدمت که از نشان 
و  نیست  است،  ایران  اسلامی  جمهوری  عمومی  های 
دولت قبلی در جهت تثبیت موقعیت وی، این نشان را 

اعطا کرده است.

این وکیل دادگستری گفت: بر این اساس، درخواست لغو 
مصوبه هیات وزیران دولت قبل را در قسمتی که مربوط به 
اعطای نشان درجه یک خدمت به آقای رحیمی است در 

دادخواست تقدیمی به دیوان عدالت اداری کرده ایم. 
محمدرضا رحیمی معاون اول دولت سابق به اتهام ارتشاء 
و تحصیل مال نامشروع از سوی شعبه 11 دیوان عالی کشور 
به انفصال دائم از خدمات دولتی، 5 سال و 91 روز حبس 
و پرداخت 3 میلیارد و 850 میلیون تومان رد مال و جزای 

نقدی محکوم شده است.
به گفته محسن افتخاری سرپرست دادگاه های کیفری 
استان تهران، پرونده رحیمی به اجرای احکام دادستانی تهران 

ارجاع شده است.

تقدیر وزیر ارشاد از توجه دلسوزانه مراجع معظم تقلید

مرجعیت ضامن پایداری و پویایی اسلام است 

حاشیه های حضور وزیر دادگستری در مدرسه حقانی قم:

طلبه ای که فراری شد و امروز وزیر است!

توسط دو وکیل صورت گرفت:

شکایت برای پس گرفتن نشان خدمت از رحیمی 

رییس بنیاد تعاون ارتش :

»تحریم کاغذ پاره است« تعبیر مناسبی نیست

ظریف وزیر امور خارجه :

گفت وگو با کری درباره مسایل داخلی دروغ پراکنی است 

ربیعی وزیر کار: 

حقوق زنان در محیط های کار رعایت نمی شود 



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,345,000یک مثقال طلا

1,003,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,840,000سکه بهار آزادی

9,870,000سکه امامی

4,970,000نیم سکه

2,660,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD37,500,000وی 8

GLX 405 31,500,000پژو 

SLX 405 32,000,000پژو 

ELX 43,000,000پژو پارس 

 37,500,000پژو پارس سال

E2 90 43,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جدید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلندر

شرط بانک مرکزی
 برای افزایش سقف وام ازدواج 

بانک مرکزی افزایش سقف وام ازدواج در سال آتی را منوط به عدم تصویب 
تکلیف جدید قرض الحسنه ای در بودجه 94 دانست. 

طی ماه ها و شاید سال های اخیر یکی از مهمترین موضوعاتی که توجه مسئولان ارشد 
کشور را به خود جلب کرده است موضوع "جمعیت و افزایش جمعیت ایران" می باشد چراکه 

آمارها نشان می دهد کشورمان در حال پیری است.
البته ایران تنها کشوری نیست که درگیر این مسأله است چراکه کشورهای دیگری نیز در 
تلاش هستند تا مردمشان را از طریق سیاست های تشویقی به افزایش جمعیت ترغیب کنند 
و در این مسیر هم البته طرح هایی از جمله پرداخت مبالغ کلان به ازای فرزندان دوم و سوم 

مطرح شده است و در برخی کشورها نیز این مبالغ پرداخت می شود.
اما هدف از این گزارش جمعیت و افزایش جمعیت نیست بلکه موضوع مورد اهمیت در 
گزارش ما ازدواج است اما نه از دید اجتماعی و جریان شناسی مربوط به این موضوع بلکه 
از دید اقتصادی چراکه لازمه افزایش جمعیت تشکیل خانواده و ازدواج است و تازمانی که 
مشکلی در مسیر ازدواج جوانان باشد نمی توان به موفقیت طرح افزایش جمعیت امیدوار بود.

طبعاً در شرایطی که فشار اقتصادی بالاست و تمام اقشار از مشکلات مالی گله می کنند 
جوانانی که در سن ازدواج قرار دارند شاید کمتر تمایل به تشکیل خانواده داشته باشند و دلیل 
آن را هم البته بی پولی و ... عنوان می کنند. یکی از ابزارهایی که می تواند به جوانان در 
تشکیل خانواده کمک کند ابزار مالی است و از آن به عنوان تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 

نام برده می شود.
این تسهیلات در ایران و طی دوره های زمانی مختلف با شرایط متفاوتی پرداخت شده 
که توانسته کمک حداقلی به جوانان کند. سقف تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در سال های 
قبل از سال 87 حدود 10 میلیون ریال بود که در سال 87 به 20 میلیون ریال رسید و در 
سال های 88 و 89 به 35 و 30 میلیون ریال افزایش یافت. همچنین در سال های 90 و 91 

به 50 میلیون ریال رسید.
البته وام های 5 میلیون تومانی شامل تمام متقاضیان تسهیلات ازدواج نشد چراکه 
تنها جوانانی می توانستند این تسهیلات را دریافت کنند که شرایط بانک مرکزی از جمله 

)سن، تحصیلات و ... ( را داشته باشند.
هرچند بانک مرکزی به بانک ها اعلام کرده بود اگر توان دارید به تمام متقاضیان وام پنج 
میلیون تومانی پرداخت کنید ولی این مورد عملی نشد و در اکثر شعب وام 3 میلیون تومانی 
پرداخت می شد. این سیاست تا زمانی اجرایی شد که بانک ها منابع لازم برای پرداخت وام 
ازدواج را داشتند و جوانان موفق به دریافت تسهیلات از سیستم بانکی می شدند ولی از 
ماه های اخیر با خبر شدیم که بانک ها پرونده پرداخت وام 5 میلیونی ازدواج را بسته اند و تنها 

وام سه میلیونی را در دستور کار دارند.
بعد از آنکه قفل وام ازدواج باز شد و بانک ها به تقاضای جوانان در این خصوص پاسخ مثبت 
دادند و البته همزمان با افزایش هزینه های تشکیل یک زندگی ساده، گروهی از نمایندگان 

مجلس خواستار افزایش سقف تسهیلات ازدواج شدند.
مسئولان بانک مرکزی اعلام کردند که فعلاً تصمیمی برای افزایش سقف وام ازدواج گرفته 
نشده و آنچه تا کنون مورد بحث و تأکید است تأمین منابع برای پرداخت وام ازدواج در 

سیستم بانکی است.
اما به تازگی بانک مرکزی تأکید کرده است که "در صورت عدم تعیین تکالیف جدید 
برای منابع قرض الحسنه نظام بانکی در قانون بودجه سال 1394، امکان بررسی و پیشنهاد 
به شورای پول و اعتبار جهت تغییر سقف های فردی قرض الحسنه ازدواج در سال 1394 

فراهم خواهد بود".

یک فعال بازار کار؛

هدفمندی یارانه ها نیمی از واحدهای 
کوچک اقتصادی را به تعطیلی کشاند

یک فعال بازار کار گفت: اجرای نادرست قانون هدفمندی یارانه ها در دولت 
دهم نیمی از واحدهای کوچک و متوسط اقتصادی که سهم بالایی در اشتغال 
کشور دارند را به تعطیلی کشاند به طوری که برخی از واحدهایی که باقی 

ماندند اکنون با حداقل ظرفیت به کار خود ادامه می دهند.
حمید حاج اسماعیلی افزود: هم اکنون بسیاری از واحدهای کوچک اقتصادی در 
انتظار دریافت تسهیلات ارزان قیمت هستند زیرا قرار بود با هدفمند شدن یارانه ها 
بخشی از درآمد حاصله به بخش تولید اختصاص یابد که متاسفانه این مهم در دولت 
دهم تحقق نیافت و در دولت یازدهم نیز تنها بخش کمی از این منابع به بخش تولید 

اختصاص یافت.
وی توضیح داد: انرژی گران هزینه تولید را افزایش داد و در نتیجه واحدهای کوچک 

و متوسط یا تعطیل شدند و یا توان تولید آنها بشدت کاهش یافت.
وی با اشاره به واحدهای بزرگ اقتصادی بیان داشت: در این واحدها که به طور عام 
از سوی دولت مورد حمایت هستند با افزایش هزینه های انرژی اتفاق خاصی نیفتاد 

زیرا حمایت دولت همچنان از این بنگاهها باقی مانده است.
وی معتقد است: واحدهای بزرگ اقتصادی به طور معمول تولیدکننده تک گزینه 
نظیر پتروشیمی، فولاد، خودرو و این گونه کالاها هستند که رقیبی ندارند و به همین 

دلیل افزایش قیمت انرژی تاثیر زیادی بر هزینه تولید این کالاها نداشته است.
وی افزود: به طور مثال خودرو همیشه خریدار دارد و با اینکه طی این سالها قیمت 

این کالا چندین برابر شده باز هم مشتری خود را در بازار دارد.
وی با اشاره به شهرک های صنعتی، گفت: بسیاری از این شهرک ها طی هشت سال 

گذشته یا تعطیل شده اند و یا با حداقل نیروی کار سرپا مانده اند.
وی تعداد بنگاههای خرد و متوسط را در کشور 2.2 میلیون واحد ذکر کرد و گفت: 
براساس اعلام سازمان تامین اجتماعی تعداد 1.2 میلیون واحد خرد و متوسط در سال 
گذشته فعال بوده اند که این امر نشان می دهد نزدیک به یک میلیون واحد خرد 

تعطیل شده اند.
حاج اسماعیلی گفت: در این مدت ریزش نیروی کار در تعاونی ها را داشتیم در 
حالیکه بخش تعاون از جمله بخش های مهم اقتصادی است که به شکل خرد می تواند 

اشتغال بالایی را در کشور ایجاد کند.
این فعال حوزه کار معتقد است: برای راه اندازی واحدهای کوچک و متوسط، دولت 
باید تسهیلات ارزان برای آنها در نظر بگیرد تا بتوانند دوباره بر روی پاهای خود بایستند.

به گفته حاج اسماعیلی، تسهیلات ارزان قیمت به همراه مشاوره های فنی می تواند 
واحدهای کوچک اقتصادی را متحول و بخش مهمی از اشتغال کشور را ساماندهی 

کند.
وی درباره وضعیت بنگاههای بزرگ در کشور نیز گفت: این واحدها می توانند در 
گسترش و فعال شدن واحدهای کوچک و متوسط تاثیرگذار باشند زیرا بخشی از 
نیازهای آنها را واحدهای کوچک نظیر خودروسازی ها و تولیدکنندگان قطعات یدکی 

تامین می کنند.
وی وجود شرایط انقباضی برای اقتصاد را مفید ندانست و گفت: شرایط انقباضی 
باعث می شود گردش پول کاهش یابد و مشکلات واحدهای خرد همچنان ادامه یابد.

حاج اسماعیلی در پایان افزود: واحدهای کوچک و متوسط که بیش از 95درصد 
اقتصاد حول محور آنها حرکت می کند باید دوباره فعال شوند زیرا همانگونه که وزیر 

کار هم بارها تاکید کرده اند این واحدها سهم بالایی در اقتصاد کشور دارند.

بازار  واگذاری  قانون،  اساس  بر  که  حالی  در 
به  خصوصی  تشکل های  به  کشاورزی  محصولات 
تدریج از سوی وزارت جهاد کشاورزی شروع شده 
است، در بین درخواست های متعدد تولیدکنندگان 
تنها دو اتحادیه که البته مدیران شان دولتی هستند، 

مشمول این قانون شده اند.
 واگذاری بازار محصولات کشاورزی به بخش خصوصی 
با این سبک و سیاق نظرات متعدد و متناقضی را در میان 
مدیران دولتی و تشکل های خصوصی داشته است؛ به گونه ای 
که عبدالمهدی بخشنده - معاون وزیر جهاد کشاورزی - 
می گوید وظایف تصدی گری بازار به تشکل های توانمند و 
یکپارچه واگذار می شود چرا که می خواهد ضمن اطمینان 
از انجام وظایف واگذار شده به نحو احسن، از موازی کاری 
جلوگیری کند اما بخش های خصوصی معتقدند دولت باید 
ابتدا مشکل موازی کاری  را در درون خود حل کند و براساس 
قانون، موظف است ابتدا بستر را برای توانمندسازی تشکل ها 

آماده و سپس وظایف را به آن ها واگذار کند.
وزیر اسبق جهادکشاورزی –  البته عیسی کلانتری – 
نظری متفاوتی نسبت به دیگران دارد چرا که به گفته او دولت 
از سویی نگران تامین امنیت غذایی کشور است و به همین 
دلیل در واگذاری بازار محصولات کشاورزی دست به عصا راه 
می رود. از سوی دیگر بخش خصوصی هنوز توانمندی لازم 

را برای دریافت وظایف تنظیم بازاری محصولات خود ندارد.
در این میان قانون افزایش بهره وری دولت را موظف به 
واگذاری وظایف تنظیم  بازاری اش به بخش های خصوصی 
کرده و تاکید می کند تشکل هایی که هنوز برای اجرای این 

وظایف توانمندی لازم را ندارند باید تقویت شوند.
چرا که طبق ماده شش قانون افزایش بهره وری بخش 
کشاورزی و منابع طبیعی که علیرغم تصویب و ابلاغ در 
سال 89 در دولت گذشته اجرا نشده بود، " دولت مکلف 
اقدامات  خصوص  در  خود  گری  تصدی  وظایف  است 
اجرایی خریدهای تضمینی، تهیه و توزیع کلیه نهاده های 
تولید، اقدامات اجرایی خرید، انبارداری و توزیع اقلام مورد 
نیاز تنظیم بازار، اداره کشتارگاه ها، آزمایشگاه های گیاهی 
و دامی )به جز آزمایشگاه های مرجع به تشخیص وزارت 
جهاد کشاورزی و تصویب هیأت وزیران(، انبارها، سیلوها، 
سردخانه ها، صنایع تبدیلی و تکمیلی، امور اجرایی آموزشی، 
ترویجی و بیمه گری را متناسب با وظایف و اختیارات هر 
تشکل، به تشکل های موضوع مواد )2( و )5( این قانون، 

مطابق با قوانین و مقررات مربوط واگذار کند".
از سوی دیگر در تبصره سوم همین ماده قانونی نیز آمده 
که "دولت موظف است تا استقرار کامل این تشکل ها و 
توانمندسازی آن ها، حمایت ها و پشتیبانی های لازم را از آن ها 

داشته باشد".
گرچه با روی کار آمدن دولت یازدهم و فعالیت وزیر جدید 
در وزارت جهاد کشاورزی اجرای قوانین عقب مانده در دستور 
کار مسئولان قرار گرفت اما همچنان کارشناسان و مدیران 
تشکل های بخش خصوصی از چگونگی روند واگذاری وظایف 
بخش کشاورزی به تشکل های خصوصی رضایت ندارند و 
معتقدند وزارت جهاد کشاورزی در اجرای این قانون باید همه 
اتحادیه ها و تشکل های بخش خصوصی را یکسان بداند و 
برای واگذاری وظایف به تولیدکنندگان گزینشی عمل نکند.

امسال  و  گذشته  سال  طی  که  است  درحالی  این 
نباتی"  تولیدکنندگان روغن   " تنها دو تشکل خصوصی 
بازار  سرنوشت  توانستند  مرغ"  تخم  "تولیدکنندگان  و 
محصولات شان را به نمایندگی از دولت در اختیار بگیرند که 
اتحادیه اول مدیرش به شرط تعیین از همان ابتدا دولتی بود 
و دومی نیز مدیر بازنشسته وزارت جهاد کشاورزی به تازگی 

بر ریاست آن تکیه زده است.
مابقی تشکل ها که بسیاری از آن ها به گفته خودشان 
چندین سال است درخواست دریافت وظایف تنظیم بازاری 
شان را داشته اند هنوز اندر خم یک کوچه اند و منتظر اجرای 

قانون.
واگذاری وظایف بر اساس قانون انجام شود

سعید سلطانی – مدیرعامل اتحادیه مرکزی دامداران – به 
نمایندگی از دامداران سال هاست که خواهان دخیل شدن 
این تشکل در تعیین سرنوشت بازار محصولات و فرآورده های 

دامی و لبنی است اما تا کنون موفق به دریافت این وظایف 
نشده است.

وی معتقد است: علیرغم اینکه از نظر کمی و کیفی بیش 
از 90 درصد وظایف و فعالیت های تولیدی )از رکوردگیری 
تا برگزاری کارگاه های آموزشی و...( توسط دامداران انجام 
می شود که باعث کاهش چشمگیر هزینه های دولت می شود.

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دامداران با بیان اینکه وجود 
دیگر تشکل ها و انجمن های صنفی با توجه به تفاوت وظایف 
نمی شود،  کاری محسوب  موازی  قانونی شان  و  ماهیتی 
گفت: دولت می تواند در واگذاری وظایف تنظیم بازاری و 
را محور  دامداران  اتحادیه مرکزی  اقتصادی،  فعالیت های 
انجام آن ها قرار دهد و در اجرای دیگر وظایف نیز انجمن های 

صنفی را دخیل کند.
سلطانی تاکید کرد: دولت برای اجرای هر بهتر قانون باید 
به گونه ای برنامه ریزی کند که واگذاری ها بر اساس قانون 

انجام شود.
دولت ابتدا موازی کاری در بدنه خود را حل کند

محمد یوسفی – دبیر انجمن صنفی پرورش دهندگان 
مرغ گوشتی کشور – نیز معتقد است: اتحادیه ها، تعاونی ها 
و  جایگاه  قانون،  براساس  بخش خصوصی  انجمن های  و 
شرح وظایف خاص خود را دارند و وزارت جهاد کشاورزی 
برای واگذاری وظایف به آن ها باید براساس قانون و جایگاه 
اتحادیه های  که  گونه ای  به  کند؛  عمل  آن ها  اساسنامه 
شرکت های تعاونی می توانند کارهای اقتصادی را انجام دهند 

و انجمن های صنفی به امور اداری و صنفی بپردازند.
وی افزود: اگر وظایف این تشکل های بخش خصوصی 
تکلیف  باید  ابتدا  دولت  آیند،  حساب  به  موازی کاری 
موازی کاری در بدنه خودش را حل کند، چرا که به عنوان 
مثال این اتحادیه های تولیدی ملی و استانی از یکسو به عنوان 
زیرمجموعه های وزارت جهاد کشاورزی و سازمان تعاونی 
روستایی شناخته می شوند و از سویی دیگر جزو تعاونی های 

زیرمجموعه های تعاون به حساب می آیند.
دبیر انجمن صنفی پرورش دهندگان مرغ گوشتی کشور 
گفت: مرغداران در تولید گوشت مرغ با مشکلاتی مواجه 
هستند که ناشی از برخی سیاست های نادرست دولت قبل 
همچون افزایش ظرفیت های تولید است چرا که 350 میلیون 
قطعه جوجه ظرفیت پذیرشی کشور است و 200 میلیون 
قطعه نیز موافقت اصولی خود دریافت کرده اند که مسلما این 
حجم مورد نیاز کشور نیست و وزارت جهاد کشاورزی باید 
با هماهنگی با تشکل ها میزان تولید، مصرف و صادرات را 

تنظیم کند.
در آستانه دریافت تصدی گری ها 

پس از سال ها انتظار
بهمن دانایی – دبیر انجمن صنفی کارخانه های قند و شکر 
– نیز درباره واگذاری وظایف بازار به بخش خصوصی اظهار 
کرد: پس از سال ها تلاش برای دریافت وظایف بازرگانی قند 
و شکر و پیشنهاد به دولت بالاخره موافقت اولیه برای دریافت 
وظایف تصدی گری در این حوزه را گرفتیم که امیدواریم 

هرچه زودتر عملیاتی شود.
بخش  به  وظایف  واگذاری  در  باید  دولت  افزود:  وی 

خصوصی سلیقه ای عمل نکند و همه اتحادیه ها را حتی اگر 
توانمند نیستند تقویت و قانون را درباره  آن ها اجرا کند.

به گفته دبیر انجمن صنفی کارخانه های قند و شکر نگرانی 
بخش خصوصی از دریافت وظایف تصدی گری آن است که 
از فعالیت برخی دلالان و سودجویان که هم اکنون با استفاده 
از رانت های اطلاعاتی، بازار را به نفع خود برهم می زنند، بتواند 

جلوگیری کند.
دولت نگران تامین امنیت غذایی کشور است

البته عیسی کلانتری - وزیر اسبق جهادکشاورزی - درباره 
علت تاخیر دولت در اجرای قانون و واگذاری وظایف بخش 
خصوصی به خبرنگار ایسنا گفت: تشکل های بخش خصوصی 
هنوز توانمندی لازم را برای دریافت وظایف تنظیم بازاری 
قانون و  ندارند و دولت هم برای اجرای  محصولات خود 
واگذاری امور به بخش خصوصی نگران تامین امنیت غذایی 
کشور است و اینکه آیا با این واگذاری تصدی گری ها، فعالان 
بخش خصوصی می توانند امنیت غذایی کشور را تامین 

کنند ؟
وی افزود: لازمه اجرای قانون افزایش بهره وری این است 
که دولت تشکل های کشاورزی را توانمند و تقویت کند و 
به تدریج وظایف قابل واگذاری را به آن ها بسپارد و بر اجرای 

هرچه بهتر آن نظارت کافی و کامل داشته باشد.
دبیر کل خانه کشاورز تاکید کرد: دولت باید در واگذاری 
تصدی گری های خود به بخش خصوصی مطالعه کاملی 
داشته باشد و این کار را بدون مطالعه دقیق انجام ندهد تا 
باعث ایجاد انحصار نشود و این تشکل ها خود به کارتل های 
اقتصادی ضد دولت تبدیل نشوند. از سوی دیگر باید برای 

اجرای صحیح قانون، سرمایه گذاری مناسب صورت گیرد.
البته مسئولان وزارت جهاد کشاورزی نیز دلایل خودشان 
معاون   - بخشنده  عبدالمهدی  که  گونه ای  به  دارند؛  را 
برنامه ریزی اقتصادی وزارت جهادکشاورزی - در این باره 
اظهار کرد که واگذاری وظایف بخش خصوصی به تشکل های 
خصوصی طبق مواد 5 و 6 قانون بهره وری در دستور کار 
وزارت جهاد کشاورزی قرار دارد و براین اساس وزارت جهاد 
کشاورزی موظف است آن بخش از وظایف خود را که جزو 
وظایف حاکمیتی نیست به تدریج به بخش خصوصی توانمند 
واگذار کند. در این راستا وزارت جهاد کشاورزی بررسی و 
اعلام کرد که اتحادیه ها و تعاونی های بخش خصوصی توانمند 

این مسوولیت ها را داوطلبانه بپذیرند.
وی افزود: در این راستا برای اولین بار بازار تخم مرغ و 
روغن نباتی به اتحادیه ها و بخش خصوصی واگذار شد اما در 
برخی اتحادیه ها مانند اتحادیه دامداران به دلیل وجود چند 
اتحادیه موازی، کار برای واگذاری وظایف به بخش خصوصی 

سخت شده است.
در این شرایط که بسیاری از اتحادیه ها و تشکل های بخش 
خصوصی در انتظار اجرای قانون و در اختیار گرفتن سرنوشت 
تولید شده در حوزه تخصصی خودشان  بازار محصولات 
هستند، وزارت جهاد کشاورزی براساس قانون موظف است 
ضمن توانمند سازی این تشکل ها، وظایف تصدی گری را به 
آن ها واگذار کند تا بتواند با فراغ بال بیشتری بر اجرای هرچه 

بهتر این وظایف نظارت کند.

 رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور گفت: استرداد مالیات بر ارزش افزوده 
برای صادرکنندگان براساس پروانه گمرکی انجام می شود و این رقم به افراد دیگر 

پرداخت نمی شود.
علی عسکری در خصوص وضعیت مالیات بر ارزش افزوده و درآمدهای این بخش، افزود: 
در بخش مالیات بر ارزش افزوده از ابتدای اجرای قانون تا نیمه اول سال جاری 380 میلیارد 
تومان به صورت نقد استرداد شده ضمن آنکه 9 هزار و 200 میلیارد تومان نیز استرداد در قالب 

اظهارنامه هایی است که مودیان ابراز کرده اند.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی از پذیرش استرداد در نظام مالیات بر ارزش افزوده خبر 

داد و گفت: سازمان امور مالیاتی این امر را در دستور کار خود دارد.
وی با اشاره به گله مندی برخی از مودیان مالیات بر ارزش افزوده، تصریح کرد: برخی از 
مودیان از طولانی بودن زمان استرداد گلایه دارند زیرا فرآیند زمان استرداد برای برخی افراد که 

می خواهیم مبلغ مورد نظر را به صورت نقد به آنها پرداخت کنیم؛ طولانی است.
رییس سازمان امور مالیاتی با تاکید به اینکه این تاخیر برای دریافت اسناد است، اظهار 
داشت: شمشیر نظام مالیاتی حساب و کتاب است و شمشیر دیگری نداریم اما شمشیر حساب 
و کتاب خیلی دقیق و تیز است و نظام مالیاتی هم باید حساب و هم باید کتاب کند و این 

شمشیر دو لبه است.
وی در پاسخ به این پرسش که با وجود مشکلات اقتصادی چگونه درآمدهای مالیاتی 
افزایش یافته است، گفت: ظرفیت اقتصاد ایران بسیار زیاد است و با همین شرایط حاکم بر 

اقتصاد می توان دو برابر مالیات های فوق را دریافت کرد.
به گفته وی، شناسایی مودیان جدید، افزایش کیفیت رسیدگی و بکارگیری نیروهای جدید 

از دلایل رشد درآمدهای مالیاتی بوده است.
عسکری ادامه داد: هرچند در سال های گذشته حدود 5 سال در رسیدگی ها عقب بودیم 

اما در مورد مودیان سودآور که مالیاتشان برای سازمان مالیاتی اهمیت دارد رسیدگی به دو 
سال نمی رسد.

به گفته وی، رسیدگی برای بانک ها به سال شده به طوری که در سال جاری صورت های 
مالی پایان سال گذشته را بررسی می کنیم.

گفتنی است، قانون مالیات بر ارزش افزوده شامل همه کالاها و خدماتی که در بازار ایران به 
فروش می رسند، به استثنای 17 قلم کالای ذکر شده در ماده 12 این قانون می شود و درباره 
دو کالای خاص سیگار و سوخت هواپیما هم این قانون استثنا دارد که از سیگار 12 درصد و 

از سوخت هواپیما 20 درصد مالیات بر ارزش افزوده دریافت خواهد شد.
با این حال، براساس توافق اولیه مجلس و دولت مقرر شده است در گام اول، صرفاً 
واردکنندگان و توزیع کنندگانی که حجم گردش مالی آنها سالانه از یک میلیارد تومان تجاوز 
می کند، مشمول این مالیات باشند. به این ترتیب بسیاری از اصناف خرده پا و ارایه کنندگان 

خدمات از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف هستند.
همچنین در قانون مالیات بر ارزش افزوده مقرر شده در هر مرحله تولید یا توزیع کالا به هر 
میزان که ارزش محصول تولیدی افزایش می یابد، به همان میزان خریدار هزینه ای را پرداخت 
کند. بر اساس قانون تجمیع عوارض تا پیش از این در هر مرحله تولید کل ارزش محصول 
مشمول مالیات می شد ولی با تصویب این قانون تنها مابه التفاوت ارزشی که در آن مرحله 

ایجاد شده است، ملاک عمل برای اخذ مالیات بر ارزش افزوده قرار می گیرد.
البته در هر مرحله ای از این نظام مالیاتی، کسی که مالیات را پرداخت کرده اگر در چرخه 
تولید و توزیع باشد و مؤدی مالیاتی محسوب شود، بعد از فروش کالا، مالیات پرداختی خود 
را از اداره مالیاتی پس خواهد گرفت زیرا در فرآیند تولید و توزیع، تولیدکننده و توزیع کننده 
مالیاتی پرداخت نمی کنند بلکه این مبلغ توسط مصرف کننده نهایی پرداخت می شود و به 

همین دلیل این مالیات بر مصرف است نه تولید.

واگذاری بازار به اتحادیه های خصوصی با مدیران دولتی!

نمایندگان کارگران می گویند بسته پیشنهادی خود درباره 
از سوی  اعلامی  معیشت  های  هزینه  مبنای  بر  را  مزد 94 
استان ها را تدوین و در نشست هفته آینده شورای عالی کار 

ارائه می کنند. 
در هفته های آینده مباحث مربوط به تعیین مزد سال آینده کارگران و 
مشمولان قانون کار داغ تر خواهد شد و نمایندگان کارگران، کارفرمایان و 
دولت گفتگوهای جدیدی را در اینباره انجام خواهند داد. تاکنون چندین 

مرحله مذاکره و رایزنی در قالب شورای عالی کار برگزار شده است.
کارگران معتقدند شورای عالی کار باید تدابیر مناسبی را برای افزایش 
قدرت خرید کارگران در سال آینده بیاندیشد و در این زمینه لازم است 
تا دولت نیز بسته های حمایتی مستقیمی را از نیروی کار کشور ارائه و 

آن را در سال آینده عملیاتی کند.
به گفته مقامات کارگری، قدرت خرید کارگران در طول سال های 
اخیر تا 72 درصد کاهش یافته و این کسری در حال حاضر باعث مسائل 
معیشتی برای کارگران داشته است؛ از اینرو لازم است تا تصمیمات 

مناسبی در اینباره اتخاذ شود.
از سوی دیگر، کارفرمایان اعتقاد دارند به دلیل عدم حمایت های لازم 
دولت از تولید داخل و ناتوانی آنها در تامین هزینه های زندگی کارگران، 
افزایش های بیشتر از وضعیت موجود در توان آنها نیست و این دولت 
است که اینبار باید وارد عرصه شود و به معیشت کارگران کمک کند 
چون آنها برای سال آینده نیز امکان افزایش قابل توجه مزد نیروهای 

کاری خود را نخواهند داشت.
افزایش 72 درصدی هزینه های معیشت

طبق ماده 41 قانون کار، تعیین دستمزد سالیانه کارگران باید بر مبنای 
نرخ تورم موجود و معیشت کارگران تعیین شود اما در طول سال های 
اخیر هیچگاه نرخ های بالای تورم مبنای تعیین مزد کارگران قرار نگرفت 

و همواره حداقل های تعیین شده کمتر از نرخ تورم سالیانه اعلامی بانک 
مرکزی بوده است.

افت نرخ تورم اعلامی دولت در ماه های اخیر باعث شده تا کارفرمایان 
برای سال آینده بحث افزایش حداقل دستمزد به میزان نرخ تورم را 
مطرح و آن را دنبال کنند؛ اما کارگران می گویند برای تدوین بسته مزد 
سال آینده به دبنال اعداد و ارقامی هستند که بتواند هزینه های معیشت 
نیروی کار را تامین کند که قطعا بالاتر از نرخ تورم حدود 15 درصدی 

فعلی اعلامی بانک مرکزی خواهد بود.
غلامرضا عباسی با اعلام اینکه گزارش های نهایی از نمایندگان استانی 
کارگران در حال تدوین و ارائه است گفت: طی روزهای آینده نشستی در 
هیئت مدیره کانون عالی کارگران برگزار و درباره گزارش های ارائه شده 

استان ها بحث و بررسی می شود.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران اظهارداشت: 
کمیته دستمزد کانون عالی جلسه ای را برگزار می کند و بسته نهایی 
پیشنهادی خود را جمع بندی و برای بحث در شورای عالی کار ارائه 

خواهد کرد.
عباسی خاطرنشان کرد: همچنین نشست شورای عالی کار نیز در دو 
هفته آینده با موضوع دستمزد برگزار می شود و یکبار دیگر نمایندگان 
کارگران، کارفرمایان و دولت مباحث جدیدی را در این زمینه خواهند 

داشت.
این مقام مسئول کارگری کشور افزود: یکی از درخواست های کارگران 
از نمایندگان خود، پیگیری موضوع معیشت در شورای عالی کار است و 
این موضوع مورد تاکید است که دولت باید به کارگران توجهات بیشتری 

داشته باشد.
هزینه معیشت 3 میلیون تومان شد

دستمزد 609  حداقل  فعلی  شرایط  در  متاسفانه  داد:  ادامه  وی 

هزارتومانی کارگران حتی تامین کننده یک سوم هزینه های ماهیانه 
خانوارهای کارگری نیز نیست. به صورت کلی در قالب بسته پیشنهادی 
که تدوین خواهیم کرد، موضوع تامین معیشت به ویژه در 16 قلم کالای 

اساسی مورد نیاز خانوار کارگری مورد توجه است.
به گفته عباسی، همچنین مباحث پیرامون تامین 2000 کالری مورد 
نیاز روزانه کارگران خواهد بود. بررسی ها نشان می دهد هم اکنون 
هزینه های ماهیانه یک خانوار 4 نفره کارگری حدود 3 میلیون تومان 
است. دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران با تاکید 
بر اینکه جامعه کارگری کشور از مسائل و مشکلات کارفرمایان اطلاع 

دارند گفت: اما این مسائل از طریق افزایش نیافتن دستمزد کارگران 
قابل حل نیست.

این مقام مسئول کارگری کشور تصریح کرد: در حال حاضر، 70 درصد 
تولیدات داخلی از سوی کارگران مصرف می شود؛ بنابراین افزایش قدرت 
خرید کارگران می تواند تاثیر مستقیمی در افزایش تولیدات داخلی نیز 
داشته باشد. وی تاکید کرد: در موضوع تامین معیشت کارگران خیلی 
نیازی به آمار و ارقام نیست چون خیلی از هزینه ها مشخص است و همه 
آن را می بینند. وقتی قیمت نان تا 40 درصد افزایش یافته دیگر نمی توان 

تاثیر آن را در زندگی کارگران محاسبه نکرد.

زمان نشست تعیین مزد 94؛

اعلام محاسبات تازه هزینه خانوار

مدیرکل دفتر ترویج تجارت:

فقط وقتی که نفت ارزان می شود 
یاد توسعه صادرات می افتیم

مدیرکل دفتر امور ترویج تجارت سازمان توسعه تجارت گفت: زمانی که 
قیمت نفت کمی کاهش می یابد و احساس تهدید می کنیم به یاد توسعه 
صادرات می افتیم و این در حالی است که باید صادرات غیرنفتی و کالاهای 
با ارزش افزوده بالا را به عنوان جایگزین دائمی و نسبی در این بخش تبدیل 

کنیم.
مهرداد جلالی پور اظهار کرد: استفاده از ابزارهای بازاریابی و توسعه صادرات یک 

اصل است اما فقط در زمان های خاص و بحرانی بیشتر به یاد این موضوع می افتیم.
وی گفت: صادرات کالاهایی که مزیت نسبی دارند را باید به عنوان جایگزین دائمی 
یا نسبی در این حوزه تلقی کنیم و در آن زمان است که می توانیم نگرانی  ها را در 

دوره های بحرانی همچون بحران نفتی، به نحو مناسب مدیریت کنیم.
جلالی پور با بیان اینکه در چنین شرایطی باید از صادر کنندگان به نحو مناسبی 
حمایت کنیم، بیان کرد: اتحادیه اروپا زمانی که دچار تهدید ناشی از شرایط اقتصادی 

شود اولین بازخورد و رویکردش توجه به صادرات است.
مدیرکل دفتر امور ترویج تجارت سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه تبلیغات 
مستقیم و غیرمستقیم یکی از مهم ترین مواردی است که برای توسعه صادرات باید 
مورد توجه قرار گیرد، اظهار کرد: محصولات ایرانی با پتانسیل های بالای داخلی باید 
به کشور های دیگر معرفی شوند. همچنین اعزام و پذیرش هیات ها به کشور های دیگر 
و افزایش رفت وآمد های بین المللی نیز از موضوعاتی است که اعتبار ما را نزد مخاطبان 

اقتصادی چند برابر می کند.
جلالی پور در عین حال تاکید کرد: قطعا صادرات فرآیندی است که چندین سال 

باید روی آن سرمایه گذاری کرد تا اطمینان در مخاطبان ایجاد شود.
ارائه امکانات و تسهیلات به هیات های خارجی

وی همچنین در بخشی از سخنان خود با بیان اینکه برای پذیرش هیات های 
خارجی امکانات و تسهیلاتی ارائه می دهیم، گفت: ارائه خدمات اقامتی و تسهیلاتی 
به هیات های خارجی و تهاتر فضای نمایشگاهی از جمله برنامه های ماست و در 
نظر داریم برای کسانی که در نمایشگاه های خارجی حضور دارند و در واقع همان 

غرفه داران، ارز مبادله ای در نظر بگیریم.
مدیر کل دفتر امور ترویج تجارت سازمان توسعه تجارت گفت: برای برگزاری 
نمایشگاه های برون مرزی، کشورهایی که از نظر فرهنگی، قومی، زبانی و مرزی با ایران 
قرابت دارند در اولویت هستند؛ به عنوان مثال استان های شرقی ما با کشورهایی مثل 

افغانستان و پاکستان مشترکات زیادی دارند.

 رییس کل سازمان امور مالیاتی؛

استرداد مالیات بر ارزش افزوده صادرکنندگان براساس پروانه گمرکی
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پیروز قربانی:

مسئولان صبا به وعده هایشان عمل کنند

کاپیتان تیم صبا از مسئولان باشگاه صبا می خواهد که برای رسیدگی به وضع 
این تیم و عمل به تعهداتش�ان اقدامی عملی انجام دهند و فقط به قول دادن 

اکتفا نکنند.
 پیروز قربانی از فحاشی هایی که به او و هم تیمی هایش در بازی هفته هجدهم لیگ برتر 
در ورزشگاه شهید محمدی تیم نفت مسجد سلیمان شد، بسیار ناراحت است و به سازمان 
لیگ پیشنهاد می کند با این ش��رایط برای حضور نیروهای انتظامی در محل برگزاری 

مسابقات هزینه نکند.
مدافع تیم فوتبال صبای قم از مسئولان تیمش بابت بدقولی هایی که در پرداخت مطالبات 

بازیکنان دارند، انتقاد می کند.
 علت شکست صبا مقابل تیم نفت مسجد سلیمان چه بود؟

آدم وقتی تیمش بازی را واگذار می کند، خیلی دوست ندارد روی آن صحبتی داشته 
باشد. صبا در این دیدار بد کار نکرد، اما متاسفانه نفتی ها از فرصتی که نصیب شان شد، بهره 

لازم را بردند و ما نیز نتوانستیم گل خورده را جبران کنیم.
 پیش از شروع این مسابقه فحاشی زیادی به شخص شما شد که این کار تا بعد 

از بازی هم ادامه داشت.
به زور نمی توانیم فرهنگ و شعور را به عده ای بفهمانیم. درست از لحظه ای که وارد زمین 
شدیم، به تمام بازیکنان ما بدترین فحش ها را دادند که علت درگیری من در پایان بازی 
همین موضوع بود. بالاخره ما هم مثل بقی��ه مردم خانواده داریم. عده ای دور هم جمع 
می شوند و به تیم حریف بی احترامی کرده و طعنه می زنند و ما هم مجبور می شویم از 

حق خود دفاع کنیم.
 وقتی در پایان بازی با تماشاگران درگیری پیدا کردید، نیروی انتظامی با آن ها 

برخورد نکرد؟
به نظر من سازمان لیگ در برخی شهرها برای نیروی انتظامی هزینه نکند خیلی بهتر 
است، چون هر اتفاقی که در نبود نیروی انتظامی در ورزشگاه ها رخ می دهد، در حضور 
آن ها نیز اتفاق می افتد و این در بازی با نفت مسجد سلیمان که درگیری ها و فحاشی های 
زیادی شد، کاملا مشهود بود. وقتی یک فنس فاصله بین بازیکنان و تماشاگران است، 
بعضی آدم های روی س��کو که کوچکترین جرأت و عرضه ای ندارند، با وجود می شوند. 
یک فنس 4 متری بین ما و تماشاچی ها کشیده اند و در این شرایط مشخص است آن ها 
در فاصله 20 متری بدترین توهین ها را به ما بازیکنان داشتند. خیلی دوست داشتم آن 
فنس ها نبود و فاصله کمتری با آن افراد داشتم تا ببینم جرأت دارند دوباره فحاشی کنند 

یا خیر.
 با وجود اینکه دو بازی سخت مقابل تراکتورسازی و پرسپولیس دارید، چقدر 

احتمال بازگشت صبا را به جمع تیم های بالای جدول می دهید؟
دور رفت نشان دادیم می توانیم چنین کاری انجام دهیم. شاید بازی مقابل این دو تیم 
انگیزه بازیکنان صبا را بیش��تر کند، اما تیم ما مش��کلاتی دارد. تیم ما با وجود اینکه دو 
بازیکن تاثیرگذارش یعنی حس��ن زاده و مارکو آیوبل را که 75 درصد گل های تیم را به 
ثمر رسانده بودند و در خط حمله حضور داشتند، از دست داده است، ولی با این وجود از 
نظر فنی خوب کار می کند. برای یک تیم و مربی آن سخت است با چنین وضعی مواجه 
شوند. بازیکنان جایگزین این دو مهاجم نفرات خوبی هستند، اما هماهنگ شدنشان با 

تیم زمان بر است.
 شرایط تیم صبا را چطور می بینید؟

تیم ما مس��ائل بیرونی دارد. باشگاه باید مشکلات مالی بازیکنان را برطرف کند چون 
بچه های تیم ناراحت هستند. اینطور که نمی شود هر سه هفته یک بار قولی بدهند و 
بروند. تیمی که ششم جدول بود و در حال حاضر هم با دو پیروزی به مدعیان لیگ اضافه 
می شود، حیف است رها شود. بازیکن هزار مشکل در بیرون دارد و هر قدر چیزی نگوید و 
حجب و حیا نشان دهد، روی نحوه بازی او تاثیرگذار است. باشگاه باید به فکر باشد و فقط با 
حرف زدن و قول دادن مشکلات را برطرف نکند. تیم ما مقابل نفت مسجد سلیمان باخته 
است و نمی خواهم آن را توجیه کنم، اما باید کی حرف بزنیم؟ وقتی برنده بازی می شویم 

یا می  بازیم نباید حرف بزنیم.
 این اتفاقات روی عملکرد بازیکنان تاثیرگذار است؟

بالاخره باشگاه باید یک جا به خود آمده تا مشکلات تیم را برطرف کند، چون این وضع 
تیمداری نیست که همه بازیکنان ناراحت بوده و دغدغه بیرونی داشته باشند. بچه های تیم 
چطور خودشان را در اختیار کادر فنی قرار دهند یا تاکتیک های آنها را اجرا کنند؟ بازیکنان 
ما خیلی نجیب و محجوب هستند. واقعا در هیچ تیمی چنین بازیکنانی را ندیده بودم، ولی 
باشگاه باید تکانی به خود بدهد. نباید بازیکنان طوری فکر کنند از نجابتشان سوءاستفاده 

می شود. امیدوارم هرچه سریع تر به فکر بیافتند چون واقعا بچه های ما مشکل دارند.

روزهای آغازین اسفند ماه؛

معرفی تیم های صعودکننده 
به لیگ برتر فوتبال امید کشور در قم

تیم های صعودکننده به مس�ابقات فص�ل آینده لیگ برت�ر فوتبال امید 
باشگاه های کشور با انجام بازی  های مرحله نهایی لیگ دسته اول کشور در 

قم معرفی خواهند شد.
 با انجام مراحل مقدماتی و حذفی فصل جاری مسابقات لیگ دسته اول فوتبال رده 
سنی امید باشگاه های کشور چهار تیم از شهرهای قم، قائمشهر، تبریز و بوشهر جواز 

حضور در مرحله نهایی این بازی ها را به دست آوردند.
تیم های فوتبال رده سنی امید صبای قم، نساجی مازندران، گسترش فولاد تبریز و 
ایرانجوان بوشهر با عبور از مراحل مقدماتی و حذفی خود را به مرحله پایانی مسابقات 
لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور رسانده اند و جلسه برای تعیین تیم های 

راه یافته به لیگ برتر هفته آینده در فدراسیون فوتبال برگزار خواهد شد.
در جلسه ای که در فدراسیون فوتبال برگزار می شود برنامه و نحوه رویارویی تیم ها با 
یکدیگر مشخص خواهد شد و بعد از آن در نشستی دیگر میزبان بازی  های مرحله نهایی 
مسابقات لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور از بین چهار تیم حاضر در این 

بازی ها تعیین می شود.
تیم فوتبال صبا که دو س��ال س��ابقه حضور در رقابت های لی��گ برتر فوتبال امید 
باشگاه های کشور حضور داشته است، اکنون به عنوان نماینده پر امید قم برای بازگشت 
مجدد از مسابقات لیگ دسته اول به لیگ برتر فوتبال امید باشگاه های کشور با حریفان 

به رقابت خواهد پرداخت.
تیم امید صبا فصل گذشته نیز در مسابقات لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های 
کشور حضور داشت و یکی از شانس های اصلی صعود به لیگ برتر بود و حتی به مرحله 
نهایی نیز آمد امسال بار دیگر تلاش خود برای بازگشت مجدد به مسابقات لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های کشور را با حضور در مرحله نهایی لیگ دسته اول فوتبال امید کشور 

به کار گرفته است.
صبای قم در حالی امسال برای سومین دوره در مسابقات لیگ دسته اول فوتبال امید 
باشگاه های کشور حضور یافته است که نخستین بار در سال 1389 و آخرین بار در 
سال 1392 در این رقابت ها حضور داشت و چنانچه به لیگ برتر بازگردد برای سومین 

بار حضور در لیگ برتر را نیز تجربه می کند.
تیم فوتبال امید صبا در سال 1389 با هدایت ناصر بختیاری زاده از مربیان با دانش 
بومی استان قم که اکنون در لیگ برتر بزرگسالان در کادر فنی تیم صبای قم حضور 
دارد موفق به کسب مجوز صعود به لیگ برتر فوتبال امید باشگاه های کشور شد و در 

سال های 1390 و 1391 در لیگ برتر به میدان رفت.
صبای قم در س��ال دوم حضور خود در بازی های لیگ برتر فوتبال امید باشگاه های 
کشور عملکرد ضعیف تری نسبت به لیگ قبل از آن داشت و آنقدر در مقابل حریفان 
خود نتایج دور از انتظار کس��ب کرد تا اینکه در پایان لیگ سال 1391 به دسته اول 

سقوط کرد.
حالا آرام آرام به زمان برگزاری بازی های مرحله نهایی فصل جاری لیگ دسته اول 
فوتبال امید باشگاه  های کشور نزدیک می شویم و تیم فوتبال امید صبا با تصمیم مدیریت 
تیم های پایگاه این باشگاه قصد میزبانی از این مرحله را دارد تا برای بازگشت دوباره به 

لیگ برتر تلاش کند.
فصل گذشته مسابقات لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور در حالی با ناکامی 
تیم فوتبال امید صبای قم در بازگشت به لیگ برتر همراه بود که صبا با هدایت حسین 
گنجیان در مرحله مقدماتی نتایج بسیار خوبی کسب کرد و به همراه ابومسلم مشهد 

به مرحله نهایی رسید.
دیدارهای مرحله نهایی با هدف معرفی تیم های صعودکننده از لیگ دسته اول به لیگ 
برتر فوتبال امید باش��گاه های کشور در گروهی که تیم امید صبای قم حضور داشت 
در مسجدسلیمان برگزار شد و تیم صبا با دو باخت و یک تساوی از راهیابی به لیگ 
برتر بازماند اما امسال بار دیگر خود را به مرحله نهایی رسانده تا تلاش دیگری را برای 

بازگشت به لیگ برتر فوتبال امید کشور از سر بگیرد.

دبیر هیئت دو و میدانی استان قم:

برگزاری مسابقات دو و میدانی 
قهرمانی جام فجر در قم

دبی�ر هیئت دو و میدانی اس�تان قم از برنامه ریزی این هیئ�ت برای برگزاری 
رقابت های دو و میدانی قهرمانی جام فجر در قم خبر داد.

محمدرضا اسحاقی اظهار کرد: برنامه های هیئت دو و میدانی استان قم ویژه ایام الله دهه 
مبارک فجر س��ال جاری در دو بخش همگانی و قهرمانی برنامه ریزی شده و در نوزدهم 

بهمن ماه اجرا خواهد شد.
وی ادامه داد: هیئت دو و میدانی همانند سایر هیئت های ورزشی استان قم از مدت ها 
قبل برای برگزاری ویژه  برنامه های گرامیداشت سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی 
ایران برنامه ریزی کرده و مسابقات دو و میدانی قهرمانی جام فجر را در هر دو بخش مردان 

و بانوان برگزار خواهد کرد.
اسحاقی بیان داشت: ما هر ساله طبق روال گذشته مسابقات و برنامه های متنوعی را به 
مناسبت ایام الله دهه مبارک فجر در سطح استان برگزار می کنیم و در این زمینه تلاش 
داریم که یک دوره رقابت های دو و میدانی قهرمانی جام فجر را در دهه فجر امس��ال به 

انجام برسانیم.
رئیس هیئت دو و میدانی استان قم اضافه کرد: این هیئت ورزشی رسالت بسیار مهمی بر 
عهده دارد و برای استعدادهای دو و میدانی، شرایط مطلوب اعم از امکانات و تسهیلات مورد 
نیاز را فراهم می کند تا با جذب علاقمندان به رشته های مختلف دو و میدانی،  در بخش های 

همگانی و قهرمانی زمینه رشد آنها را فراهم کند.
وی خاطرنشان کرد:  برگزاری رقابت های استانی در رشته های مختلف دو و میدانی که 
ما در قم ظرفیت بالایی در آن داریم و همچنین حضور در مسابقات لیگ و دو و میدانی 
قهرمانی کشور موجب حفظ آمادگی ورزشکاران دو و میدانی شده و در نهایت سبب تقویت 

بخش قهرمانی نیز می شود.
اس��حاقی بیان کرد: برای دهه فجر امس��ال رقابت های دو و میدانی جام فجر را در قم 
برنامه ریزی کرده ایم و این رقابت ها که جنبه قهرمانی اس��تان را دارد با حضور چهره های 
ش��اخص و مس��تعد دو و میدانی قم به انجام می رسد و از برترین های تجلیل و قدردانی 

خواهد شد.
وی در ادامه با اشاره به زمان و همچنین مکان در نظر گرفته شده برای برگزاری این دوره از 
رقابت ها یادآور شد: مسابقات دو و میدانی قهرمانی جام فجر در قم برای روز جمعه هفدهم 
بهمن ماه برنامه ریزی شده بود و این مسابقات از ساعت 16 در پیست دو و میدانی مجموعه 

ورزشی شهید جعفر حیدریان قم به انجام خواهد رسید.
رئیس هیئت دو و میدانی استان قم خاطرنشان کرد: همچنین رقابت های دو و میدانی 
جام فجر ویژه بانوان برنامه ریزی شده است و این پیکارها به مناسبت گرامیداشت سالگرد 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران از ساعت 16 امروز نوزدهم بهمن ماه به میزبانی 

پیست تارتان مجموعه ورزشی یادگار امام قم برگزار خواهد شد.
وی تصریح کرد: به لطف خدا و همت و تلاشی که عزیزان پرتلاش در هیئت دو و میدانی 
دارند خوشبختانه در سال جاری موفقیت های متعددی نصیب قم شده و با وجود اینکه 
بیشتر اوقات از نظر منابع مالی با مشکل روبه رو هستیم اما شاهد کسب مقام ها و افتخارات 

زیادی در میادین داخلی و برون مرزی بوده ایم.

رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولین استان قم:

برگزاری مسابقات تنیس  روی میز
 جام فجر در قم 

رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولین استان قم از برگزاری مسابقات پنج 
جانبه تنیس  روی میز جانبازان و معلولین به مناسبت گرامیداشت دهه مبارک 

فجر در قم خبر داد.
محمد پیروزمنش اظهار کرد: طبق برنامه ریزی انجام شده در هیئت ورزش های جانبازان و 
معلولین ابتدا رقابت های والیبال نشسته و سپس مسابقات بسکتبال با ویلچر جام فجر در قم 

برگزار شد و چند مسابقه دیگر نیز تا پایان این دهه به انجام خواهد رسید.
وی ادامه داد: هیئت جانبازان و معلولین همانند سایر هیئت های ورزشی استان قم برای 
برگزاری ویژه  برنامه های گرامیداش��ت سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران 
برنامه ریزی کرده و در ادامه تلاش خود برای توسعه ورزش بین جانبازان و ملعولین عزیز 

قصد برگزاری رقابت های جام فجر تنیس  روی میز را دارد.
پیروزمنش ابراز کرد: ما هر ساله طبق روال گذشته مسابقات و برنامه های متنوعی را به 
مناسبت ایام الله دهه مبارک فجر در سطح استان انجام می دهیم و در این زمینه تلاش 
داریم که یک دوره رقابت های تنیس  روی میز پنج جانبه را در دهه فجر امسال برگزار کنیم.

رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولین استان قم افزود: این هیئت ورزشی رسالت 
بس��یار مهمی بر عهده دارد و برای تمام عزیزان جانباز و معلول مامور تامین س��لامتی و 
جذب علاقمندان به رشته های مختلف ورزشی است بر همین اساس در تمام طول سال 
در بخش های همگانی و قهرمانی ورزش ویژه عزیزان جانباز و معلول برنامه ریزی و اقدامات 

لازم را انجام می دهد.
وی بیان کرد:  برگزاری رقابت های استانی در رشته های مختلف ورزشی به ویژه تنیس  
روی میز که ما در قم ظرفیت بالایی در آن داریم و همچنین حضور در مسابقات لیگ و 
تنیس  روی میز قهرمانی کشور که زیر نظر انجمن تنیس  روی میز فدراسیون ورزش های 
جانبازان و معلولین برگزار می شود موجب حفظ آمادگی ورزشکاران جانباز و معلول شده و 

در نهایت به تقویت بخش قهرمانی می انجامد.
پیروزمنش افزود: برای دهه فجر امسال رقابت های تنیس  روی میز پنج جانبه را در قم 
برنامه ریزی کرده ایم و این رقابت ها که جنبه فرا استانی دارد با حضور تیم تنیس  روی میز قم 
و چهار تیم هیئت اصفهان، مرکزی، تهران و البرز به انجام می رسد و از برترین های تجلیل و 
قدردانی به عمل خواهد آمد. وی در ادامه با اشاره به زمان و همچنین مکان در نظر گرفته 
شده برای این رقابت ها افزود: مسابقات تنیس  روی میز قهرمانی پنج جانبه جام فجر در سالن 
ورزشی ایثار قم برگزار خواهد شد. رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولین استان قم 
تاکید کرد: همچنین رقابت هایی برای دیگر رشته ها همچون تیراندازی با کمان و شنا نیز به 
مناسبت گرامیداشت سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران برنامه ریزی کرده ایم 

که به مرور تا پایان بهمن ماه به انجام خواهد رسید.

تیم های برتر مسابقات فوتسال جام فجر قم 
معرفی شدند

 ایمان :مراسم اختتامیه مسابقات  فوتسال جام فجرقم با معرفی تیم های برترو 
با حضور معاون سیاسی و امنیتی استاندار قم و مسئولان جمعیت هلال احمرقم 

برگزار شد.
به گزارش  ایمان به نقل ازروابط عمومی جمعیت هلال احمر قم، دراین مسابقات 14 
تیم از هشتم بهمن ماه لغایت 15 بهمن ماه باهم به رقابت پرداختند.بر اساس این گزارش: 
مراسم قرئه کشی مسابقات با حضور سرتیم ها روز 5 بهمن ماه انجام شد و در نهایت  21 
بازی در بین پایگاههای جمعیت هلال احمر،جوانان،امدادگران و داوطلبان برگزارشد.این 
مسابقات  که در مجتمع فرهنگی ،ورزشی هلال احمر برگزار شد به صورت دو حذفی بود 
و به طور میانگین 4 بازی در هر روز انجام می شد.در نهایت تیم های هلال ولایت،عشاق 
رسوالله وتشک رویال به ترتیب مقام اول تا سوم را کسب کردند.همچنین از هر تیم یک 

بازیکن فنی و اخلاق انتخاب و تیم بخش کهک نیز به عنوان تیم اخلاق شناخته شد

با حضور معاون استاندارقم،

زمین چمن مصنوعی مجتمع فرهنگی
ورزشی هلال احمر قم افتتاح شد

 ایمان :زمین چمن مصنوعی مجتمع فرهنگی ،ورزشی جمعیت هلال احمر 
قم با حضور معاون سیاسی و امنیتی استاندار و مسئولین جمعیت هلال احمر 

قم  افتتاح شد.
مسئول  مجتمع فرهنگی ،ورزشی جمعیت هلال احمر قم با اعلام این مطلب اظهارداشت: 
تاکنون 130 میلیون تومان برای این چمن هزینه شده است. علی رحیم زاده با اشاره به 
مناسب سازی فضای اطراف  زمین چمن مصنوعی مجتمع فرهنگی ،ورزشی جمعیت 
هلال احمر قم افزود: جهت مناسب سازی فضای اطراف زمین مجتمع 20 میلیون تومان 
نیز هزینه خواهد شد.مسئول  مجتمع فرهنگی ،ورزشی جمعیت هلال احمر قم از جمله 
اهداف راه اندازی این مجبمع را شامل برگزاری مسابقات ورزشی،غنی سازی اوقات فراغت 
جوانان دانست.وی گفت: این چمن مصنوعی در مجاورت زمین چمن مجتمع فرهنگی، 
ورزشی جمعیت هلال احمرقرارگرفته  و در نوع خود از بهترین زمین چمن ها می باشد.

 ناکامی سرخپوشان و ناراحتی هواداران ظاهراً اهمیتی ندارد؛

پرسپولیس؛ حاصل مدیریتی که پول را بر مدیریت ارجح دانست
 وضعیت پرسپولیس با مدیریتی که پول را بر مدیریت 
ارجح دانس�ت ه�ر روز بغرنج تر می ش�ود و گویا این 

موضوع برای متولیان این باشگاه اهمیتی ندارد.
5 شکست متوالی برای پرطرفدارترین تیم آسیا؛ پرسپولیس 
باز هم باخت؛ این باخت ها عادی ش��ده اس��ت؛ هواداران به 
دیدن باخت های تیم محبوب شان عادت کرده اند و گویا برای 
مسئولان وزارت ورزش هم ناراحتی این هواداران و ناکامی های 
تیمی که زیر نظرشان است عادی شده و این موضوع اهمیتی 

برای آنها ندارد.
از روزی که محمود گودرزی بر صندلی وزارت ورزش و جوانان 
نشس��ت، با برنامه جلو آمد. برنامه ای برای خصوصی سازی 
پرسپولیس و استقلال و مصّر بود که این کار به هر شکلی که 
شده انجام شود. با همکاری وزارت اقتصاد و دارایی و سازمان 
خصوصی سازی نیز بخش اعظمی از این برنامه پیش رفته و 

این دو باشگاه اکنون در آستانه واگذاری هستند.
وزارت ورزش هم برای اینکه تمرین خصوصی س��ازی کند، 
این دو باش��گاه را ابتدای فصل دچ��ار دگرگونی کرد. تغییر 
اعضای هیئت مدیره که در هر دولت و وزارتخانه ای اولین راه 
چاره ب��ود، در دولت تدبیر و امید هم صورت گرفت. حضور 
افرادی ناشناخته در هیئت مدیره استقلال و پرسپولیس از 
ابتدا نگرانی را در هواداران ایجاد کرد. افرادی که برخی وابسته 
به مجلس و شهرداری ها بودند و برخی دیگر نیز صرفاً جهت 
اینکه تمکن مالی داشتند، وارد هیئت مدیره این دو باشگاه 

شدند و البته شاید سفارش شده هم بودند.
تغییرات وزارتخانهِ گودرزی در این دو باشگاه که عملاً توسط 
امیررضا خادم صورت گرفت، شاید در استقلال نتیجه بخش 
بود و وضعیت این باشگاه تا حدودی سر و سامان گرفت اما 
ظاهر و باطن در پرس��پولیس جز ناکامی چیز دیگری نبود. 
تغییراتی که در پرسپولیس ایجاد شد، از ابتدا با مشکل مواجه 
بود. اختلاف نظر ش��دید بین اعضای هیئت مدیره باش��گاه 
پرس��پولیس از اول به گوش می رس��ید که در میانه راه هم 
با رفتن علیرضا رحیمی این اختلاف نظرها س��ر باز کرد. در 
رأس این اختلاف نظر ها حمیدرضا سیاس��ی قرار داشت که 
فرد متمول هیئت مدیره بود. سیاسی چون برای باشگاه پول 
داشت، مسئولان وزارت ورزش هم کاری با او نداشتند. رئیس 
هیئت مدیره باشگاه که علی دایی را برکنار کرده بود و باعث 
رفتن مدیرعامل هم شد، در ادامه راه و با رأی اعضای هیئت 

مدیره روی صندلی مدیرعاملی نشست.
مدیرعاملی سیاس��ی در باشگاه پرس��پولیس عمر زیادی 
نداش��ت. او راهی زندان ش��د تا پرسپولیس در آستانه فصل 

نقل وانتقالات نیم فصل بدون مدیرعامل ش��ود. همه از این 
موضوع ابراز نگرانی می کردند به جز مسئولانی که باید نگران 
باشند. سیاسی به زندان رفت نیز مورد حمایت وزارت ورزش 
قرار گرفت. در باشگاه کسی پاسخگو نبود و در وزارت ورزش 
هم »إلا ما شاء الله«! وزارت ورزشی ها از انتشار خبری خوش 
و خوب برای هواداران خبر داده بود، خبر خوشی که تا امروز 

اعلام نشده است.
پرس��پولیس با مدیرعاملی ک��ه در زندان ب��ود وارد فصل 
نقل وانتقالات شد. در باشگاه کسی مسئول نبود که بخواهد 
ب��ا بازیکنان مدنظر کادرفنی مذاکره کند و البته در این بین 
هر کس، هر کاری که دوست داشت انجام می داد. در نهایت 
وزارت ورزش تصمیم گیری کرد. این بار هم نه تصمیمی جدی 
تا برای این باش��گاه مدیرعاملی انتخاب کند، بلکه سیاسی 
همچنان مدیرعامل پرسپولیس ماند تا علی اکبر طاهری به 
عنوان نایب رئیس هیئت مدیره و مس��ئول اجرایی باشگاه 
عهده دار کارها باشد. ضعف پرسپولیس در فصل نقل وانتقالات 
مس��ئله ای بود که کادرفنی هم به آن اذعان داشت اما بازهم 
فکری به حال این ضعف نش��د. شکس��ت های این روزهای 
پرسپولیس ناشی از سوء مدیریتی است که در قبال این باشگاه 
صورت گرفت و اکنون هم در باشگاه هیچ فردی وجود ندارد 

که بخواهد تصمیمی جدی برای این تیم بگیرد.
مسئولان وزارت ورزش و جوانان که خود را متولی پرسپولیس 

و استقلال می دانند، این روزها به جای اینکه فکری به حال 
این تیم ها کنند منتظر رسیدن 27 بهمن ماه هستند. تاریخی 
که اعلام شده مشخص کننده وضعیت واگذاری این دو باشگاه 
است و هواداران هم باید تا این تاریخ صبر کنند. تا این تاریخ 
هر تیمی که بر پرسپولیس بتازد و هر روز وضعیت این تیم را 

بغرنج تر کند، اهمیتی برای مسئولان این باشگاه ندارد.
پرس��پولیس با همین وضعیت باید وارد مس��ابقات لیگ 
قهرمانان آس��یا شود و مطمئناً با این ش��رایط جز حریفی 
دست گرمی و زنگ تفریح برای تیم های عربی، چیز دیگری 
از پرسپولیس نخواهیم دید. تیمی که نماینده ایران در آسیا 
خواهد بود و در این بین منافع ملی هم در خطر اس��ت. این 
حاصل مدیریتی است که در انتخاب اعضای هیئت مدیره پول 
را بر مدیریت ارجح دانس��ت و حالا هواداران باید چوب آن را 

بخورند، چون مسئولان به فکر نیستند.
از نظر فنی هم که پرسپولیس حرفی برای گفتن ندارد، آن از 
ابتدای فصل که آنگونه یارگیری شد و این هم از نیم فصل که 
بازیکنی چون تادو به این تیم آمد. از پرسپولیس، این روزها 
هیچ چیزی نمانده؛ هیچ چیز. با این شرایط آنها باید شانس 
بیاورند که به دسته پایین تر سقوط نکنند. نه از درخشان کاری 
برمی آید و نه از بزرگتر از او. این پرسپولیس بد بسته شده و 
در نیم فصل هم ضعیف تر شد و در این میان هوادار است که 

غصه می خورد و وزارت ورزش است که فقط تماشا می کند.

هفته بیستم رقابتهای لیگ برتر در حالی آغاز می شود که حضور بازیکنانی مثل 
رحمتی، اکبرپور و جمشیدیان در پیکان می تواند به حساسیت هرچه بیشتر دیدار 

این تیم و استقلال کمک کند.
هفته بیستم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران با برگزاری دو دیدار از امروزآغاز می شود.

* نفت تهران – سایپا
نفتی ها بعد از چند هفته حفظ صدر جدول بالاخره مقام نخست را به فولادی ها سپردند و 
حالا برای باز پس گرفتن این جایگاه مجبورند سایپا را شکست دهند. سایپایی که چهارشنبه 
در رقابتی پایاپای با استقلال بالاخره میدان را به حریف واگذار کرد قطعا می تواند برای نفت 
هم که دو هفته پیاپی را با تساوی پشت سر گذاشته حریف دست و پا بسته ای نباشد. نتیجه 
این دیدار اگر به سود سایپا باشد یا با تساوی به پایان برسد قطعا خوشحالی رقبای صدرنشین 

نفت را همراه دارد.
یکی از نکاتی که در این دیدار نباید مغفول بماند این است که شاگردان علیرضا منصوریان 
را اکثرا بازیکنان جوان تشکیل می دهند و اگر آنها برابر سایپا با ناکامی روبه رو شوند می تواند 
این مسئله با آثار سویی همراه شود و این تیم جوان و پر انگیزه را کم کم از دور رقابت برای 

قهرمانی خارج کند.
دیدار رفت دو تیم با برتری دو بر یک سایپا به پایان رسید.

مصاف دو تیم نفت تهران و سایپا ساعت 15:30 برگزار می شود.
* استقلال – پیکان

استقلال بعد از 50 روز تعطیلی لیگ موفق شده تا بازگشت خوبی به رقابت های لیگ برتر 
داشته باشد و درحالی که در آستانه حذف از رقابت برای قهرمانی بود به یکباره در قامت یک 
مدعی دو بازی حس��اس را پش��ت سر گذاشت و حالا به مصاف پیکانی می رود که بر روی 
کاغذ شانس چندانی برابر آنها ندارد و به احتمال زیاد آنها چندان نمی توانند برای استقلالی 

ها خطرساز باشند.
پیکان با آمدن مرفاوی به لحاظ نتیجه گیری چندان موفق نبوده و شرایط این تیم مانند 
دوران مربی گری ابراهیم زاده در پیکان اس��ت. پیکان با وجود هزینه هنگفت همچنان با 
مشکلات زیادی در فاز تهاجمی روبه رو است و آنها یکی از کم زهرترین خط حمله های لیگ 

را در اختیار دارند و این درحالی است که پیکانی ها در فاز تدافعی وضعیت خوبی دارند و شاید 
به همین واسطه است که در منطقه سقوط قرار ندارند، هرچند که شکست برابر استقلال می 

تواند آنها را در آستانه ورود به منطقه سقوط هم قرار دهد.
تقابل س��یاوش اکبرپور، مهدی رحمتی و احمد جمش��یدیان با امیر قلعه نویی، سرمربی 
اس��تقلال از نکات جالب این دیدار اس��ت. هر سه این بازیکنان در اظهاراتی علیه سرمربی 
استقلال مواضعی اتخاذ کرده اند و به خودی خود این دیدار می تواند حواشی خاص خودش 

را هم داشته باشد.
استقلال در این دیدار یک غایب بزرگ دارد. جاسم کرار هافبک عراقی استقلال به دلیل 
دریافت کارت قرمز در بازی با س��ایپا غایب اس��ت و این درحالی است که استقلال بدون او 
تیمی کم زهر نشان داده است و باید دید قلعه نویی بدون او تیمش را با چه استراتژی ای به 

میدان می فرستد.
دیدار رفت دو تیم با برتری سه بر صفر استقلالی ها به پایان رسید.

مصاف تیم های استقلال و پیکان ساعت 17:10 امروز در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.

پیشکس�وت تیم پرس�پولیس با انتقاد از ش�رایط 
کنون�ی این تیم گف�ت: ظرفیت پرس�پولیس همین 
اس�ت و نمی توان درباره آن هیچ بحث فنی انجام داد 
با این وضعیت بهتر است این تیم به آسیا نرود، چون 

آبروریزی خواهد شد.
ابراهیم آشتیانی درخصوص وضعیت تیم فوتبال پرسپولیس، 
ضمن بیان مطلب فوق عنوان کرد: واقعیت این است ظرفیت 
پرسپولیس همین است که به چشم می آید و نمی توان آن 
را آنالی��ز فنی کرد یا بحث فنی درباره آن انجام داد. این تیم 
نشان داد نه روی ضربات ایستگاهی، نه کارهای ترکیبی و در 
هیچ زمینه دیگری برنامه ای نداشته و فقط با پرتاب اوت به 
دنبال گشودن دروازه تیم ملوان بود.وی اضافه کرد: روزگاری 
من و علی پروین با اورلپ هایی که انجام می دادیم و همچنین 
با حرکات انفجاری و البته ترکیبی حریفان، را به س��توه در 
می آوردیم اما سالیان سال است در پرسپولیس از این حرکات 
به چشم نمی آید. من فقط امیدوارم پرسپولیس در پایان فصل 
در رتبه خیلی پایینی قرار نگیرد تا ه��واداران از این آزرده تر 

نشوند.
این پیشکس��وت پرسپولیس با اشاره به دوران فوتبال خود 

تاکید کرد: متاسفانه در شرایط کنونی بازیکنان نمی دانند چه 
پیراهنی را پوشیده اند. من خودم مرد سال فوتبال ایران شده 
بودم، حتی با هامبورگ آلمان قرارداد بس��تم اما به این تیم 
نرفتم. همه تیم های عربی من را می خواستند و در داخل ایران 
نیز زمین و مسکن های آنچنانی به هم پیشنهاد می دادند اما 
پیراهن پرسپولیس را نفروختم ولی حالا شرایط طوری شده 
که خودم را از مردم پنهان می کنم تا از من در مورد پرسپولیس 
نپرسند.وی به حضور خود در جلس��ه ای که از طرف وزارت 
ورزش دعوت شده بود اشاره کرده و یادآور شد: یک روز من، 
پروین، دایی و چند نفر دیگر با این آقایان تشکیل جلسه دادیم 
که من هم آنجا به آقای خادم گفتم ش��ما به عنوان قهرمان 
ملی برای من قابل احترامید اما نباید به فوتبال می آمدید که از 
این حرفم ناراحت شد اما واقعیت را گفتم چراکه خودم استاد 
دانشگاه هستم، فوتبال هم بازی کرده ام اما مثل این می ماند 
که من را به کشتی ببرند آیا می توانم آنجا را سر و سامان دهم.

آشتیانی با انتقاد از مدیریت باشگاه پرسپولیس گفت: من در 
همان جلسه نسبت به هیات مدیره ای که تشکیل داده بودند، 
انتقاد کردم و گفتم: این هیات مدیره هیچ سابقه ای در فوتبال 
ندارد و با این دوستان پرسپولیس به جایی نخواهد رسید اما 

آنها ناراحت شدند. این دوستان حتی کمیته فنی درست و 
حسابی تشکیل ندادند تا به درخشان کمک کنند و فقط از 
روی لابی افرادی را به باشگاه آوردند بعد هم هرکسی از آنها 
تعریف و تمجید کرد، گفتند به باشگاه بیایند تا پستی به او 
بدهند.وی درخصوص بازیکنان تیم پرسپولیس نیز توضیح 
داد: شاید یک سری بازیکنان جوان خوب باشند اما بهتر بود 
جوان ها از تیم  های پایه پرسپولیس اضافه می شدند تا به این 
تیم عرق داشته باشند نه اینکه کسانی را بیاورند که با چند 
حرکت فردی به دنبال این باشند تا به تیم های دیگر بروند. 
خطر بزرگی که وجود دارد این اس��ت اگر پرسپولیس زمین 
بخورد، کل فوتبال ایران زمین می خورد. متاسفانه روند بازی 
تیم مقابل ملوان نشان داد حتی یک ساعت دیگر هم بازی 

می کردند، نمی توانستند گل بزنند.
آیا با تغییر کادر فنی وضعیت این تیم بهتر خواهد شد؟ این 
پرسشی بود که آشتیانی در پاسخ به آن توضیح داد: به نظرم 
حمید درخشان برود هم تغییری ایجاد نخواهد شد. این تیم نه 
پول دارد و نه مدیرعامل. کیفیت بازیکنانش هم مشخص است 
مگ��ر اینکه یک مربی خیلی خوب بیاورند که به فکر رزومه 
خودش نباش��د و بتواند از حالا برای آینده برنامه ریزی کند 
نه اینکه بازیکنان خارجی بیاورد که دس��ت کم 10 هزار نفر 
بهتر از آنها در فوتبال ایران وجود داشته باشد. مشخص نیست 
این خارجی ها را با چه پولی و توسط چه کسانی آورده است.

وی درخصوص شایعه مذاکره با محمد مایلی کهن تصریح 
کرد: با این وضعیت حتی کسی که دیسیپلین داشته باشد هم 
نمی تواند پرسپولیس را جمع و جور کند. پرسپولیس کنونی 
یک تیم بسیار معمولی بوده که باید فصل را همین طور به 
پایان برسانند و پس از آن یک تصمیم درست و حسابی برای 
آن بگیرند.آشتیانی در خصوص حضور پرسپولیس در لیگ 
قهرمانان آسیا گفت: با این وضعیت بهتر است پرسپولیس به 
آسیا نرود، چون آبروریزی خواهد شد. وزارت ورزش و جوانان و 
فدراسیون فوتبال به خاطر آبروی فوتبال باید به این تیم کمک 
کنند پرسپولیس نیاز به 4، 5 بازیکن جدید دارد تا بتواند در 

دفاع میانی، هافبک و خط حمله شرایز بهتری پیدا کند.

سرپرست پیش�ین تیم فوتبال پرسپولیس با بیان 
اینک�ه انتظ�ار م�ردم از این تی�م به جاس�ت، گفت: 
حرف های زیادی درباره پرس�پولیس برای گفتن دارم 

ولی فعلا ترجیح می دهم، سکوت کنم.
محمد پنجعلی در خصوص شکست تیم فوتبال پرسپولیس 
برابر ملوان در هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال و اوضاع نامساعد 
باش��گاه پرس��پولیس، ضمن بیان مطلب ف��وق اظهار کرد: 
پرسپولیس در تعطیلات زمان زیادی برای بازسازی داشت. 
تیم بازیکنانی را که می خواست جذب کرد و زمان کافی برای 
اردو هم بود. با این تفاسیر فکر می کردیم پرسپولیس تغییر 

کند.
وی در ادامه افزود: من درباره مسائل فنی نمی توانم صحبت 

کنم ولی انتقاد مردم از پرسپولیس به جاست.
سرپرست پیشین پرسپولیس در خصوص اینکه بعضی ها بد 
بسته شدن پرسپولیس در ابتدای فصل و زمان علی دایی را 
دلیل ناکامی های پرسپولیس می دانند، تاکید کرد: پرسپولیس 
با همین تیم استقلال را می برد. این درست نیست که وقتی 
تیم نتیجه گرفت، بگوییم کار کادر فنی فعلی است و وقتی 
می بازد بگوییم تیم خوب بس��ته نش��ده. باید واقعیت ها را 

بپذیریم.
پنجعلی در پایان با بیان اینکه حرف های زیادی برای گفتن 
دارد، گفت: من درباره همه چیز حرف برای گفتن دارم ولی 
فعلا ترجیح می دهم سکوت کنم چون شرایط تیم مناسب 

نیست .

تیم فوتبال پرسپولیس روز جمعه در هفته نوزدهم لیگ برتر 
فوتبال در ورزش��گاه آزادی به مصاف تیم ملوان رفت که این 
بازی با یک گل به سود ملوان به اتمام رسید. پرسپولیس با این 

باخت به رده دهم جدول سقوط کرد. 

مصاف شاکیان دیروز با قلعه نویی

 نفت به اوج بر می گردد؟

ابراهیم آشتیانی:

بهتر است پرسپولیس به آسیا نرود

محمد پنجعلی :

فکر می کردم پرسپولیس تغییر کند



علمی و سلامت

یک متخصص طب سنتی تشریح کرد؛

سوپ جو و جوانه ها راهی برای رفع
 توده های چربی و کیست 

یک متخصص طب سنتی گفت: سوپ جو همراه با سبزی های گرم مانند 
جعفری و ریحان و شوید برای پاک سازی بدن از توده های چربی و کیست ها 
مفید است. همچنین، مصرف جوانه ها موجب می شود که خود بدن به تحلیل 

مواد زائد بپردازد. 
غلامرضا کردافشاری درباره تدابیر پاک سازی بدن از کیست و توده های چربی اظهار 
داشت: صمغ آنغوزه یکی از داروهایی است که برای از بین بردن مشکلات گوارشی و روده ای 
مفید است، اثرات این صمغ در اروپا مطاله شده است و به نتایج زیادی دست پیدا کردند. 
به گفته وی صمغ آنغوزه اثرات فراوان دارد، بوعلی سینا می گوید مذیب هر جامدی است 
یعنی ذوب کننده هر جامدی در بدن است و اثراتش در رفع توده های چربی و کیست های 
داخلی بسیار زیاد است. این متخصص طب سنتی بیان داشت: می توان به اندازه یک نخود 
از صمغ آنغوزه صبح و شب استفاده کرد، این صمغ در درمان بسیاری از بیماری های بلغمی 
و بیماری هایی که از تجمع مواد زائد ایجاد شدند مانند توده های چربی و کیست ها موثر 
است و اخیراً هم ثابت شده است که بر مشکلات کبدی و سلول های سرطانی نیز تاثیر دارد. 
کردافشاری افزود: ورزش کردن و رعایت تدابیر غذایی و اصلاح مزاج نیز برای رفع توده های 
چربی و کیست ها مفید است. همچنین، مصرف "سکنجبین عنصلی" نیز برای رفع 
توده های چربی و کیست بسیار مفید است، این سکنجبین در داروخانه های درمانگاه های 
طب سنتی وجود دارد که از پیاز عنصل تهیه می شود. وی ادامه داد: دم کرده هایی مثل 
دم کرده بابونه، رازیانه، انیسون، بومادران و زیره سبز بدن را از مواد زائد تحلیل می برند و 
پاکسازی می کنند.  این متخصص طب سنتی خاطرنشان کرد: غذاهای متفاوت دیگری 
هم برای پاکسازی بدن وجود دارد که می توان به سوپ جو اشاره کرد که بدن را پاکسازی 
می کند. همچنین، مصرف جوانه ها موجب می شود که به بدن مهلت داده شود که فضولات 

را از خود دفع کند، روغن مالی  و بادکش می تواند گرم کند و تحلیل برنده مواد زائد باشد.

چگونه دردِ دندان درآوردنِ نوزاد را 
کم کنیم؟ 

در گذشته مرحله دندان درآوردن در نوزادان اتفاقی عجیب و ترسناک قلمداد 
می شد. 

یونانیان باستان علائم دندان درآوردن را بیشتر شبیه به بیماری می دانستند و آن را 
جزو روند طبیعی رشدِ بدن به حساب نمی آوردند. این باور حتی تا همین 100 سال 
گذشته هم وجود داشت تا جایی که برخی از پزشکان مواردی از مرگ نوزادان را با دندان 
درآوردن مرتبط می دانستند.  امروزه این فرآیند کمتر وحشت آور و نگران کننده است چون 
پزشکان و والدین درک صحیح تری از روند طبیعی رشد در کودکان پیدا کرده اند. همچنین 
روش های بسیاری وجود دارد که می توان از طریق آنها به نوزاد در این مرحله از زندگی 
کمک کرد.  در این مرحله دندان های نوزاد شروع به رشد می کنند و از زیر لثه بیرون 
می آیند. این فرآیند معمولا بین چهار و هفت ماهگی نوزاد آغاز می شود. در مجموع تعداد 
دندان ها به 20 عدد می رسد و درآمدن تمام آنها مدت سه سال طول می کشد.  دندان 
درآوردنِ نوزادان معمولا با درد همراه بوده و ممکن است نوزاد با علائم دیگری همچون 
دل درد، بی اشتهایی و تب روبه رو شود. تمام این علائم طبیعی هستند اما می توان شدت 
آن را به روش های ساده و طبیعی کاهش داد که از آن جمله به موارد زیر برای کمک به 
والدین اشاره می کنیم:  بابونه: این گیاه از صدها سال پیش برای درمان انواع مشکلات 
جسمی در کودکان و بزرگسالان کاربرد داشته و یکی از روش های خانگی در تسکین درد 
درآوردن دندان است. این باور وجود دارد که این گیاه می تواند اعصاب نوزاد را آرام کند و 
آشفتگی معده را از بین ببرد.   جویدن: در صورتی که نوزاد بتواند شیء مناسبی را بجود، 
درد کمتری را حس می کند و می توان با یک لیف خنک یا حلقه دندانی سرد، درد او را 
تسکین داد.  پاک کردن سطح لثه نوزاد: لازم است سطح لثه نوزاد حداقل روزی یک بار 
با حوله مرطوب تمیز شود. این کار موجب نرم شدن سطح لثه و کاهش التهاب و همچنین 
جلوگیری از جمع شدن باکتری ها می شود.  - استفاده از دارو: زمانی که هیچ یک از این 
روش ها اثری نداشت می توان با استفاده از داروی ایبوپروفن و استامینوفن درد دندان نوزاد 

را تسکین داد که ترجیحا باید با مشورت پزشک باشد. 

احتمال گرفتگی عروق کرونر
 صبح ها بیشتر است 

احتمال بروز آنژین صدری که به علت گرفتگی عروق کرونر قلب اتفاق 
می افتد، در صبحگاه بیشتر است.

فریدون نوحی متخصص قلب اظهار داشت: آنژین صدری یا آنژین قلبی در اثر نرسیدن 
خون کافی به قلب و انسداد شریان های کرونر قلب رخ می دهد. این بیماری به دو صورت 
پایدار و ناپایدار است. حالت پایدار آن در اثر استرس و فعالیت بیش از حد به وجود می آید 
که با استراحت و مصرف داروی نیتروگلیسیرین که بهتر است در حالت نشسته مصرف 
شود، برطرف می شود و تا مدت زمان 10 دقیقه یا کمتر بهبودی حاصل می شود، اما حالت 
ناپایدار این بیماری شدت و مدت بیشتری نسبت به حالت پایدار دارد. آنژین قلبی در حالت 
ناپایدار پیش زمینه سکته قلبی است و باید جدی تر گرفته شود. دکتر نوحی در ادامه 
افزود: احتمال بروز آنژین قلبی در صبحگاه به علت بالابودن سطح هورمون کاتکول آمین در 
بدن بیشتر است. افرادی که قند خون و چربی خون بالا دارند و یا مصرف کننده دخانیات 
هستند و حتی افرادی که تحرک کم و یا اضافه وزن دارند، باید به علائم این بیماری بیشتر 
توجه کنند. عوامی مثل سابقه خانوادگی نیز در بروز آنژین قلبی بی تاثیر نیست. وی 
تصریح کرد: فردی که بیش از یک عامل از عوامل نامبرده را داشته باشد، در مقابل فردی 
که فقط یک مورد از این عوامل را دارد، احتمال مبتلا شدن او به این بیماری چندین برابر 
است. دکتر نوحی تاکید کرد: راه پیشگیری از آنژین قلبی، پیشگیری از عوامل خطر است.

حساسیت غذایی این علائم را دارد 
ممکن است حساسیت غذایی هیچ علامت خاصی نداشته باشد یا با علامتی 

چون علاقه مند نبودن فرد به غذایی خاص همراه باشد.
صبا عرشی، متخصص آسم و آلرژی گفت: حساسیت های غذایی طیف وسیعی از علائم 
را دربر می گیرد. این بیماری ممکن است بدون هیچ علامت خاصی بروز کند یا اینکه با 
علامتی چون علاقه مند نبودن فرد به مصرف غذایی خاص همراه باشد. وی افزود: گاهی 
حساسیت شدید غذایی به صورت شوک آنافیلاکسی خود را نشان می دهد، این شوک 
گاهی به مرگ بیمار منجر می شود. این متخصص آسم و آلرژی با اشاره به علائم دیگر 
حساسیت غذایی عنوان کرد: گاهی شوک آنافیلاکسی به درستی تشخیص داده نمی شود، 
همچنین گاهی حساسیت غذایی خود را به صورت خارش در ناحیه دهان، سوزش و 
خارش گلو، استفراغ و دل پیچه نشان می دهد، علاوه بر آن این بیماری در کودکان با 
علائمی چون وجود خون در مدفوع همراه است. عرشی تصریح کرد: گاهی نیز حساسیت 
به غذا با  آفت های مکرری  همراه است که در برخی موارد با بروز کهیر و خارش، همچنین 
ورم ناگهانی در لب، پلک و دست ها همراه است، گاهی نیز فرد در اثر حساسیت غذایی 
به دنبال مصرف غذا به آبریزش بینی، عطسه و علائمی چون تنگی نفس و آسم مبتلا 

می شود. گاهی نیز افراد به دلیل حساسیت غذایی دچار سرفه می گردند.

جدایی این آسیب ها را به دنبال دارد 
آسیب های شخصیتی، احساس حقارت، بی عرضگی و کمبود شخصیتی از 

جمله مشکلاتی است که پس از جدایی برای خانم ها به وجود می آید.
علی نقی فقیهی، روانشناس گفت: زن و شوهر و فرزندان در اثر جدایی همسران 

آسیب هایی می بینند و در این میان خانم ها آسیب های بیشتری را تحمل می کنند.
وی افزود: آسیب های شخصیتی، احساس بی عرضگی، حقارت، کمبود شخصیت و از 
دست دادن اعتماد به نفس آسیب هایی است که پس از جدایی به خانم ها وارد می شود 
حتی ممکن است احساس زیبایی آنها نیز تحت تاثیر قرار بگیرد. وی با اشاره به مشکلات 
ناشی از جدایی برای خانم ها عنوان کرد: ممکن است در اثر جدایی خانم ها در ارتباط با 
دیگران به دنبال انتقام گیری باشند و یک نوع شخصیت کاذب برای خود ایجاد نمایند 
این احساس کمبود شخصیت در اثر جدایی برای مردها نیز به وجود می آید.  در مجموع 
خانمها و آقایان پس از جدایی از نظر روانی_ عاطفی و شخصیتی آسیب می بینند مگر 

آنکه این افراد پس از جدایی با کمک مشاور بتوانند با این مسئله منطقی برخورد نمایند.

با این توصیه ها دیابت بارداری را کنترل کنید 
دیابت بارداری یکی از اختلالات دوران بارداری است که در صورت کنترل 

نشدن ، این بیماری می تواند عوارض پرخطری را برای فرد باردار داشته باشد.
دکتر ژانت مهجور متخصص زنان و زایمان ، در خصوص دیابت در دوران بارداری گفت: 
دیابت بارداری یکی از اختلالات دوران بارداری است.  وی افزود: افرادی که مبتلا به بیماری 
دیابت هستند، قبل از بارداری باید تحت نظر پزشک متخصص قرار بگیرند، زیرا اگر دیابت 
به شدت افزایش یابد می تواند عوارض بسیاری را در فرد باردار ایجاد کند که می تواند قلب 
و کلیه را دچار اختلال کند. وی در ادامه گفت: در صورتی که این بیماری در دوران بارداری 
کنترل نشود، می تواند عوارض دیگری را همچون تغییر شکل ظاهری کودک و اختلال 
عصبی کودک را ایجاد کند. وی در پایان گفت: بهترین راه برای کنترل این بیماری تزریق 

انسولین توسط پزشک متخصص است. 

9بیماریی که دهانتان نشان می دهد
مردم فکر می کنند دندانپزشکان تنها به دهان نگاه می کنند، اما در واقع کار 
آنها تنها خبردار شدن از بیماری های دهان و دندان نیست، بلکه آنها برای بررسی 
همه بافت های نرم دهان و سنجش احتمال ابتلا به بسیاری از بیماری های دیگر هم 

تلاش می کنند. 
همین نگاه ساده و چند دقیقه ای به وضعیت دهان و دندان افراد، دندانپزشکان را قادر 
می کند بیماری هایی مثل دیابت یا حتی تهدیدهای مهلک تری که در کمین سلامتی شما 
نشسته اند را قبل از هر کسی دریابند و برای کنترل یا درمان بیماری مورد نظر، شما را به 
متخصص دیگری ارجاع دهند. پس اگر دندانپزشک تان گفت که برای درمان مشکل شما 
کاری از دستش بر نمی آید و شما را به متخصص دیگری معرفی کرد، این توصیه را به حساب 

بیسوادی او نگذارید و حرفش را بپذیرید.

 به بیماری کرون دچار هستید؟
بیماری کرون یکی از بیماری های التهابی روده است که با التهاب دیواره روده خود را نشان 
می دهد. گرچه این بیماری بیشتر روده را درگیر می کند، اما می تواند هر قسمتی از لوله 

گوارش را هم مبتلا کند.
بیشتر از 20 درصد بیمارانی که به این اختلال التهابی روده مبتلا هستند، می توانند با معاینه 

وضعیت دهان و دندان شان از این مشکل باخبر شوند. 
تشخیص بیماری کرون از طریق معاینه دهانی، با دیدن ضایعات و جراحاتی ممکن می شود 

که در دهان بیمار دیده می شوند. 
گروهی از محققان معتقدند حتی باخبر شدن از مشکلات شکمی مانند گرفتگی عضلات 

شکم، دردهای شکمی و اسهال هم از طریق معاینه دهان و دندان امکان پذیر است.
لب های ورم کرده و زخم هایی به اندازه یک سکه که در گونه ها و لب ها ایجاد شده، خبر از 

بیمار بودن روده فرد می دهد. 
البته هر زخمی نشانه این مشکل روده ای نیست، بلکه زخم هایی با مرکزی سفید که هاله 

قرمزی دور آن را احاطه کرده، از بروز این بیماری روده ای حکایت می کنند.

دیابتی هستید؟
خونریزی، پس رفت و خشکی لثه ها، خشکی دهان و ناچار شدن به استفاده از دندان های 

مصنوعی، از نشانه هایی است که بیماران دیابتی آن را یدک می کشند. 
ابتلا به بیماری های لثه میان دیابتی ها بسیار شایع است. البته همه این مشکلات ممکن 

است به خاطر رعایت نکردن اصول بهداشتی هم اتفاق بیفتد. 
به همین دلیل دندانپزشک در صورت وجود نشانه های خطر دیگر که با دیابت مرتبط 
است، گمان خود را به سمت تشخیص این بیماری می برد، یا اگر احساس کند بیمار تمام 
تلاشش را برای رعایت اصول بهداشتی به خرج می دهد، اما تلاش هایش بی ثمر است و لثه ها 
و دهانش هر روز بیمارتر می شوند، به او برای کنترل سطح انسولین و وضعیت قند خونش 

هشدار می دهد.
افرادی که سطح قند خون خود را کنترل می کنند، کمتر به  از نظر دندانپزشکان 
بیماری های لثه که درمان هایی طولانی مدت و گران قیمت دارند، دچار می شوند، اما وقتی 
پای مشکلات مرتبط با دیابت به میان می آید، تا پیش از کنترل بیماری کمکی از دست 

دندانپزشکان ساخته نخواهد بود.
 

سرطان دهان گرفته اید؟
محققان برای تشخیص نشانه هایی از این سرطان که زودتر از همه بروز می کنند تلاش 
کرده اند و ادعا می کنند دندان پزشکان، افرادی هستند که این نشانه های زودرس را بهتر از 
هر کسی می توانند تشخیص دهند. از آنجا که تشخیص به موقع این سرطان، جان 80 درصد 
مبتلایان را نجات می دهد، دندان پزشکان هم به بررسی نشانه های این بیماری در دهان 

بیماران شان ترغیب شده اند.
سرطان دهان، خود را با ضایعات سفید و قرمز نشان می دهد. این ضایعات معمولا روی زبان، 

سقف دهان و بافت های نرم کام در پشت زبان دیده می شوند. 
از آنجا که این ضایعات بدون درد هستند، در اغلب موارد برای بیماران تشخیص وجودشان 
هم دشوار است و تنها دندان پزشکانی که با دقت وضعیت ظاهری دهان را مورد بررسی قرار 

می دهند، می توانند از وجود آنها باخبر شوند. 

 کم خون هستید؟
اگر پوشش روی زبان کسی، بیش از اندازه کمرنگ و رنگ پریده باشد، از نظر دندانپزشکان 

احتمال ابتلای او به کم خونی زیاد است. 
در چنین شرایطی میزان سلول های قرمز خون در بدن فرد کم شده و باعث می شود زبان 

او ظاهر پر از برآمدگی خود را از دست بدهد و علاوه بر رنگ پریدگی، صاف تر از حالت عادی 
به نظر برسد .

 استرس دارید؟
برای تان عجیب است که یک مشکل روحی مثل استرس هم در دهانتان دیده می شود؟ 
استرس درونی که آگاهانه یا ناآگاهانه برای پنهان کردنش تلاش می کنید، شب ها با دندان 

قروچه سراغ تان می آید. 
دندان قروچه شبانه باعث ساییدگی دندان های تان می شود و حتی درد فک را هم برای تان 

به ارمغان می آورد. 
دندانپزشکی که مشکل دندان قروچه را می بیند و شکایت بیمار از درد فکی که هیچ 
علت پزشکی ندارد را می شنود، می تواند پس از یک بررسی دقیق تر، او را به یک روانشناس 

ارجاع دهد.
گذشته از این، افرادی که به خاطر استرس در طول روز مدام دندان های شان را روی هم 

فشار می دهند، اغلب از درد فک می نالند و دندان های ساییده شده ای هم دارند. 
از آنجا که این افراد یا از عادت خود بی خبرند، یا نمی دانند این رفتار چه عواقبی را برای 
دندان های شان به ارمغان می آورد، از بدشانسی خود می نالند و معتقدند جنس دندان های شان 

خوب نیست که بیخودی ساییده می شوند.

قلب تان بیمار است؟
بیماری های لثه تنها به دلیل رعایت نکردن اصول بهداشتی دهان یا دچار شدن به دیابت 

ایجاد نمی شوند. بلکه گاهی مشکلات قلبی هم می تواند به لثه ها آسیب بزند. 
محققان هنوز نمی دانند چطور بیماری های قلبی، لثه را بیمار می کند، اما توانسته اند در 

بررسی های شان رابطه میان مشکلات لثه ای و قلبی را اثبات کنند. 
در پژوهش های آنها ثابت شده افرادی که به بیماری های قلبی مبتلا هستند، به ندرت 

لثه های سالمی دارند.

 استخوان تان پوک است؟
پوکی استخوان ها فقط راه رفتن را برای شما سخت نمی کند و به کمردرد منجر نمی شود؛ 
بلکه افرادی که کمبود کلسیم دارند و استخوان های شان پوک است، دندان های سالمی هم 

ندارند. 
آنها با وجود تلاش های فراوان برای رعایت بهداشت دهان و دندان، زودتر از دیگران 
دندان های شان را از دست می دهند و حتی به سادگی مینای دندان شان آسیب می بیند و 

دندان های شان می شکند.
دلیل  به همین  است،  افراد  این  دیگر مشکلات  از  استخوان های فک هم  شکستن 
دندانپزشکان در صورت باخبر بودن از بیماری فرد، در روند درمان او باید اصول خاصی 
را رعایت کنند تا فک بیمار و استخوان هایش آسیب نبیند، یا اینکه در صورت مشاهده این 
آسیب ها بدون وجود دلایل کافی، به بیمار انجام تست سنجش تراکم استخوان را توصیه 

کنند.

 ریفلاکس معده دارید؟
بالا آمدن اسید معده می تواند به مینای دندان آسیب بزند و ضایعاتی را در قسمت پشتی 
دهان ایجاد کند. افرادی که از ریفلاکس معده رنج می برند، دندان هایی زردرنگ دارند و 
اغلب با آدم های سیگاری اشتباه گرفته می شوند.البته ساییدگی مینای دندان تنها مشکلی 
نیست که ریفلاکس معده برای شما به همراه می آورد. دندانپزشکی که بوی بد دهان شما 
را احساس می کند، در صورت ندیدن نشانه ای از عفونت دهانی، می تواند به وجود مشکلات 

معده شک کند. 
بالا آمدن اسید معده یکی از این مشکلات است که حاصلش بد بو شدن دهان بیمار است.

 ایدز دارید؟
تبخال های غیرعادی، برفک دهان، زگیل های ناهنجار و زخم های دلخراشی که در دهان 
ایجاد می شوند و به سادگی خوب نمی شوند، می توانند از ابتلا به بیماری های خطرناکی مثل 
ایدز خبر دهند. روی زبان و داخل گونه های این افراد، تکه های سفید یا خاکستری رنگ هم 
مشاهده می شود و دندانپزشکان اغلب با دیدن این نشانه ها، بیمار را به دادن یک آزمایش 

خون ترغیب می کنند.
وجود ضایعه های تاول مانند آزاردهنده در دهان، ممکن است به دلیل عفونت های داخلی 
بدن بیمار باشد که شدیدترین بیماری عفونی در صورت بروز این مشکلات، می تواند به خاطر 

وجود ویروس HIV فرد را گرفتار کرده باشد. 
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محققان در حال تولید فناوری جدیدی هستند که می تواند تلفن های همراه 
هوشمند را به منظور تشخیص بیماری های خطرناک، قادر به غربالگری تنفس 

کاربران کند.
فناوری SNIFFPHONE با جفت شدن با تلفن همراه می تواند تنفس کاربر را مورد 

ارزیابی قرار دهد.
طراحان در SNIFFPHONE، فناوری غربالگری سنجش تنفس Haick را به تلفن 

هوشمند متصل می کنند تا به ارائه یک روش تشخیصی سریع، غیرتهاجمی و ارزان بپردازد.
فناوری مذکور از حسگرهای میکرو و نانواستفاده خواهد کرد که به خوانش بازدم و سپس 
انتقال اطلاعات به سیستم پردازش اطلاعات از طریق تلفن همراه به منظور تشخیص 

می پردازد.
بودجه این فناوری ارزان و کم مصرف توسط کمیسیون اروپا تامین شده است.

فناوری SNIFFPHONE نه تنها قادر به تشخیص زودهنگام بیماری هاست، بلکه 
همچنین از احتمال ابتلای فرد به بیماری خاص آگاه بوده و به وی در اجتناب از آن کمک 

می کند. 

تولید واکسن آنفلوانزای انسانی در کشور از لحاظ اقتصادی مقرون به صرفه نیست

کشف کلید پیشگیری از نابینایی
محققان آمریکایی موفق به شناسایی تعاملات ژنی 
شده اند که تعیین کننده نجات یا مرگ سلول ها در 
زمان بروز برخی بیماری های چشمی یا سکته مغزی 

است.
 بررسی چشم و مغز، کلید توسعه روش های درمانی برای 
نابینایی، سکته مغزی یا سایر مشکلات مرتبط با سیستم 
عصبی مرکزی است، چراکه چشم پنجره ای رو به مغز است.

را  ژنی  تعاملات  نیواورلئان،  سلامت  موسسه  محققان 
شناسایی کرده اند که تعیین کننده ادامه زندگی یا مرگ 
سلول ها در شرایطی مانند دژنراسیون ماکولای وابسته به سن 

یا سکته مغزی ایسکمیک است.
تعاملات ژنی که توسط محققان شناسایی شده است، 
درخصوص نجات پیدا کردن یا مردن سلول های مغزی یا 

شبکیه در زمان بروز بیماری تصمیم گیری می کنند.
پیام رسان  شدن  فعال  باعث  ژن  دو  انفعالات  و  فعل 
NPD1 می شوند که از اسید چرب ضروری موسوم به 
دوکوزاهگزانوییک اسید )DHA( ساخته می شوند؛ با استفاده 
از سلول های انسانی RPE، مدل آزمایشی از سکته ایسکمیک 
تولید شد و محققان موفق به شناسایی این مکانیسم خاص 
 NPD1 در سلول ها شدند. محققان دریافتند که پیام رسان
در مغز و شبکیه باعث ایجاد شبکه ای از سیگنال های مثبت 
ضروری برای دید مناسب و عملکرد شناختی می شوند؛ 
این تعاملات ژنی توسط فعالیت زیستی NPD1 کنترل 
می شوند. شناسایی این مکانیسم مولکولی در سیستم بینایی 
و مغز می تواند به پیشگیری از نابینایی و تسریع روند بهبود 

پس از سکته مغزی کمک کند.

صفحه کلیدی با هشت کلید فوق هوشمند 

از بین بردن بافت های آلزایمری با کمک سلول های ایمنی

محققان آمریکایی صفحه کلیدی دارای هشت کلید فوق هوشمند طراحی 
کرده اند که از قابلیت یادگیری شیوه تایپ کردن کاربر برخوردار است.

صفحه کلید هوشمند TextBlade که برای تلفن همراه و تبلت طراحی شده است، 
متشکل از سه بخش مجزا است که توسط آهنربا به یکدیگر متصل می شوند؛ هدف از این 

طراحی، امکان جابه جایی راحت این صفحه کلید 42 گرمی عنوان شده است.
این صفحه کلید با هشت کلید فوق هوشمند دارای 26 حرف الفبای انگلیسی، اعداد و 
 104mm علائم نقطه گذاری است؛ اندازه صفحه کلید پس از اتصال سه بخش مختلف

11.3mm 30.6mm x x است.
یکی از قابلیت های متمایز صفحه کلید TextBlade در مقایسه با سایر نمونه ها، ارائه 
برنامه نرم افزاری اختصاصی جهت تشخیص هوشمند و پیش بینی کلمه های مورد نظر 
کاربر است؛ این برنامه همچنین امکان استفاده از صفحه کلید برای تایپ کردن به 
زبان های اروپایی مانند فرانسوی، آلمانی، اسپانیایی و زبان های آسیایی مانند چینی، 

ژاپنی و کره ای را فراهم می کند.
 iOS صفحه کلید هوشمند از طریق بلوتوث به تلفن همراه یا تبلت دارای سیستم عامل

یا اندروید متصل می شود؛ عمر باتری آن نیز حدود یک ماه است.

محققان امریکایی با استفاده از سلول های ایمنی بدن 
موفق به از بین بردن پروتئین هایی شده اند که باعث از 
بین رفتن بخش خاکستری مغز و ابتلا به بیماری آلزایمر 

می شوند.
 آلزایمر، یک نوع اختلال عملکرد مغزی است که از طریق 
آن به تدریج توانایی های ذهنی بیمار تحلیل رفته و با زوال 

عقل یا اختلال حافظه بروز می کند.
اختلال حافظه معمولا به تدریج آغاز شده و با گذشت زمان 
پیشرفت می کند تا جایی که بیمار سوالی که لحظاتی قبل 
پرسیده را نیز به خاطر نیاورده و تکرار این روند باعث افسردگی، 

عصبانیت و پرخاشگری بیماران مبتلا به آلزایمر می شود.

 این بیماری در حالی در کشورهای مختلف دنیا رو به 
افزایش است که هنوز درمان مشخصی برای آن وجود نداشته 
و اکثریت درمان ها بر عدم پیشرفت یا کند کردن بیماری 
نزد مبتلایان متمرکز شده است. اکنون محققان امریکایی 
معتقدند با استفاده از سلول های ایمنی بدن می توان به از 
بین بردن بافت های مغزی پرداخت که سبب بیماری آلزایمر 
و آسیب به سلول های مغزی می شوند.  تجمع پروتئینی در 
بخش خاکستری مغز با نام »بتا آمیلوئید« می تواند نشانه های 
اولیه ای از ابتلا به بیماری آلزایمر باشد. این پروتئین در مغز 
انسان های سالم نیز دیده می شود اما با این تفاوت که در مغز 
انسان های سالم تجمعی از بتا آمیلوئیدها در منطقه خاکستری 

مغز وجود ندارد در صورتی که در مبتلایان به آلزایمر این 
تجمع غیر طبیعی بروز می کند.  تجمع بیش از حد این 
پروتئین ها در بخش خاکستری مغز حالت سمی پیدا کرده 
و فعالیت سلول های عصبی مغز را مختل و باعث پیشرفت 
بیماری آلزایمر می شود در صورتی که تحقیقات اخیر محققان 
امریکایی نشان می دهد که با استفاده از سلول های ایمنی 
بدن می توان به پاک کردن تاثیرات سمی این پروتئین ها از 
بافت های مغزی پرداخت تا درمان بی خطر و موثری برای 
این بیماری ارائه شده باشد.  محققان امیدوارند با کمک این 
روش بتوانند از آسیب سلول های مغزی توسط این پروتئین 
جلوگیری کنند. اما تحقیقات تکمیلی در این رابطه ادامه دارند. 

تأثیر پخت غذا با شعله کم
 در پیشگیری از آلزایمر

تحقیقات صورت گرفته توسط پژوهشگران آمریکایی نشان می دهد، خوردن 
غذاهایی که با حرارت بالا طبخ شده اند، خطر ابتلا به آلزایمر را افزایش می دهد.

 )AGEs( پختن غذا با حرارت بالا باعث افزایش محصولات نهایی گلیکوزیله پیشرفته
می شود؛ این محصولات گروهی از ترکیبات شامل شکر، پروتئین و سایر مولکول های بزرگ 

هستند.
محصولات نهایی گلیکوزیله پیشرفته )AGEs(، از طریق برخی مکانیسم ها شامل افزایش 

التهاب و استرس اکسیداتیو، خطر ابتلا به بیماری های مزمن را افزایش می دهند.
آنها همچنین قادر به اتصال به گیرنده RAGE هستند؛ این گیرنده، پروتئین های بتا 

آمیلوئید را در سد خونی مغز عبور داده و با بروز بیماری هایی مانند آلزایمر در ارتباط است.
محققان دانشکده پزشکی Icahn بیمارستان مونت سینای نیویورک اقدام به پخت 549 
غذا با روش های مختلف طبخ کرده و محتوای AGEs آنها را در غذای پخته شده اندازه گیری 

کردند.
بررسی موش ها با رژیم غذایی دارای مقادیر بالای AGEs نشان می دهد، این موش ها 

دارای سطوح بالای AGEs به همراه رسوب پروتئین بتا آمیلوئید در مغز هستند.
به گفته محققان، حرارت بالا در هنگام پختن غذا با سطوح بالای AGEs و احتمال ابتلا 

به بیماری آلزایمر در ارتباط است.

تشخیص بیماری های خطرناک با تلفن همراه

قائم مقام موسسه سرم سازی رازی گفت: طی 13 سال گذشته هیچ موردی از ابتلا 
به فلج اطفال درکشور گزارش نشده است.

دکتر همایون مهروانی اظهار کرد: واکسن های تولیدی در موسسه سرم سازی رازی از 
کیفیت بالایی برخوردار و قابلیت رقابت با نمونه های مشابه خارجی را دارند.

وی افزود: همچنین، این واکسن ها علی رغم هزینه تولید بالا با قیمتی به مراتب ارزان از 
نمونه های مشابه خارجی به بازارعرضه می شوند.

وی ادامه داد: درحال حاضر بسیاری از کشورها خواهان انتقال دانش فنی تولید انواع واکسن 
از طریق موسسه رازی هستند که در این خصوص اقداماتی نیز صورت گرفته است.

مهروانی خاطرنشان کرد: مراکش، مالزی و زیمباوه ازجمله کشورهایی هستند که می خواهند 
دانش فنی تولید واکسن بویژه واکسن های دامی را از موسسه سرم سازی دریافت کنند.

وی در ادامه به ریشه کن شدن کامل فلج اطفال در کشور اشاره کرد و گفت: از سال 81 تا 
کنون هیچ موردی از ابتلا به این بیماری درهیچ کجای ایران مشاهده نشده که این امر بیانگر 
این است که واکسن های فلج اطفال این موسسه، در مقابل ویروس فلج اطفال مقاومت پذیری 

صد درصدی دارند.
مهروانی ابراز کرد: درحال حاضر بیش از 40 نوع واکسن در این موسسه تولید می شود که 
دانش فنی تولید برخی ازآنها پیش از انقلاب و برخی دیگر نیز بعد از پیروزی انقلاب بدست 

آمده است.
قائم مقام موسسه سرم سازی رازی درمورد عدم تولید واکسن آنفلوانزای انسانی گفت: این 

موسسه صرفا در حوزه تولید آنفلوانزای طیور و دام فعالیت دارد و واکسن آنفلوانزای انسانی 
تولید نمی کند.

وی تصریح کرد: ایران سالانه به یک میلیون دز واکسن آنفلوانزای انسانی نیاز دارد که کل 
این نیاز از خارج تامین می شود.

مهروانی گفت: هرچند دانش فنی تولید این واکسن در ایران وجود دارد، ولی برای یک 
تولیدکننده واکسن، تولید این دز پایین از لحاظ اقتصادی به صرفه نیست.

قائم مقام موسسه سرم سازی رازی خاطرنشان کرد: این موسسه بیشتر در حوزه تولید 
واکسن فعالیت دارد و درخصوص تولید داروی بیماری های خاص اقدامی انجام نداده است.
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ارتباط التهاب تاندون آشیل
 با فعالیت های ورزشی آخر هفته 

یک جراح ارتوپد با بیان اینکه افزایش فعالیت های ورزشی در تعطیلات آخر 
هفته، خطر التهاب تاندون آشیل را بالا می برد، تاکید کرد: این ناراحتی یکی 
از شایع ترین مصدومیت های تاندون آشیل است که در اکثر موارد می توان 
این مشکل را با معالجه های ساده در منزل و تحت نظارت پزشک درمان کرد. 

دکتر ذبیح اله حسن زاده با اشاره به اینکه این بیماری به علت ضربه ها و فشارهای مکرر 
و طولانی مدت به تاندون آشیل به وجود می آید، گفت: درد و خشکی روی تاندون آشیل 
در صبح ها بعد از ورزش شدید، ضخیم شدن تاندون آشیل، برجستگی استخوانی در محل 
اتصال تاندون به استخوان پاشنه و تورم پشت ساق که با فعالیت بدنی بیشتر می شود، از 

علایم شایع التهاب این تاندون است. 
وی در ادامه افزود: وجود برجستگی استخوانی در محل اتصال تاندون آشیل به 
استخوان پاشنه ممکن است موجب سائیده شدن مکرر تاندون به برجستگی و آسیب و 
التهاب آن شود.  این عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی با بیان اینکه التهاب آشیل 
می تواند موجب ضعیف شدن تاندون شود و آن را در برابر پارگی تاندون آسیب پذیرتر 
کند، تصریح کرد: داشتن کف پای صاف، چاقی، وجود ماهیچه های سفت در ساق پا، 
دویدن با کفش های فرسوده، ورزش در هوای سرد، افرادی دیابتی یا دارای فشار خون 
بالا و میانسالی از عوامل تشدید کننده خطر التهاب آشیل است.  دکتر حسن زاده خاطر 
نشان کرد: کسانی که عادت به پوشیدن کفش های پاشنه بلند دارند، اگر کفش بدون 
پاشنه بپوشند ممکن است موجب فشار زیاد بر تاندون آشیل و التهاب آن شود. همچنین 
پوشیدن کفش هایی که به پشت پاشنه فشار وارد می کند، می تواند این بیماری را ایجاد 
کند.  این جراح ارتوپد در پایان با اشاره به این مطلب که در صورت بروز التهاب تاندون 
آشیل، کاهش فعالیت های شدید بدنی و ورزشی تا زمانی که التهاب و درد فروکش کند، 
الزامی است، یادآور شد: استفاده از کفش هایی که پاشنه اش کمی بلندتر از معمول 
باشد، استفاده از داروهای ضد التهاب، فیزیوتراپی به صورت استفاده از اولتراسوند و انجام 
نرمش هایی جهت افزایش انعطاف پذیری مچ پا از مهمترین اقدامات درمانی است که در 

صورت عدم جواب به درمان، انجام عمل جراحی و خروج تاندون ملتهب ضرورت دارد. 

نکته های اساسی برای افزایش شیر مادر 
تغذیه مادر بر نوزاد تاثیرگذار است و همچنین افزایش شیردهی مادران به 
آنچه مادر مصرف می کند، بستگی دارد، به همین دلیل برای افزایش شیردهی 

مادر توصیه هایی می شود که باید به آن توجه داشت.
دکتر ژانت مهجوری متخصص زنان و زایمان ، در خصوص افزایش شیر مادر گفت: 
افزایش شیردهی مادران به آنچه مادر مصرف می کند بستگی دارد. وی افزود: دریافت 
کالری و املاح فراوان نیز می تواند در ایجاد تولید شیر مادر موثر باشد. وی در ادامه گفت: از 
نوشیدنی هایی که می تواند به افزایش شیردهی مادر کمک کند، آب و قهوه است. وی ادامه 
داد: مصرف سبزیجات سبز به دلیل ویتامین ها و آنزیم های موجود می تواند یکی از موارد 
موثر برای افزایش شیردهی نیز باشد. وی در پایان گفت: تغذیه مادر بر نوزاد تاثیرگذار 
است و بهتر است زمان بارداری مکمل های آهن توسط پزشک متخصص نیز تجویز شود.

مصرف این نوع غذاها
 به ورزشکاران توصیه می شود 

تغذیه در ورزشکاران بسیار حائز اهمیت است، به طوری که می تواند ایجاد 
بعضی امراض را در آنها کاهش دهد.

دکتر پیام فرحبخش متخصص تغذیه ، در خصوص بهترین نوع تغذیه بعد از ورزش 
گفت: تغذیه در ورزشکاران بسیار حائز اهمیت است. وی افزود: کسانی که ورزشکار هستند، 
بهتر است در نیم ساعت اول و یا 2 ساعت بعد از ورزش خود کربوهیدرات مصرف کنند.

وی ادامه داد: کربوهیدرات هایی که برای ورزشکاران توصیه می شود، خانواده نان 
و غلات، شیر و لبنیات و میوه جات هستند. وی بیان کرد: مصرف آبمیوه، شربت و 
نوشیدنی ها به دلیل دمای پایین و کاهش دل درد هنگام ورزش می تواند بهترین نوشیدنی 
مصرفی باشد. وی در پایان گفت: برخلاف تفکر بعضی از افراد، مصرف آب نمی تواند بعد 

از ورزش مضر باشد.



مدیرکل پدافند غیر عامل استان خبرداد: 
استقرار دو روزه گروه پزشکي نیروي هوایي 

ارتش در دهستان قمرود  
 ایمان :مدیرکل پدافند غیر عامل استان قم گفت: گروه پزشکي نیروي هوایي 

جمهوري اسلامي ایران به مدت دوروز در دهستان قمرود   مستقر  می شوند. 
مهدی متقیان در بازید از روستاي قمرود  با اعلام این خبر اظهار داشت : در راستاي 
نکوداشت ایام الله دهه مبارک فجر انقلاب اسلامي و برگزاري چشن هاي پیروزي انقلاب 
اسلامي و کاهش آسیب پذیریهاي استان در حوزه انساني؛ اداره کل پدافند غیر عامل استان 
تدابیر ویژه اي براي این ایام در نظر گرفته است. در این ارتباط با برنامه ریزي و هماهنگي 
بعمل آمده با مدیریت پدافند غیرعامل نیروي هوایي جمهوري اسلامي و بمناسبت 19 
بهمن ماه روز نیروي هوایي ؛ برنامه ارائه خدمات پزشکي در سطح عمومي ، تخصصي و 
فوق تخصصي توسط گروه پزشکي نیروي هوایي ارتش جمهوري اسلامي ایران براي 
عزیزان روستایي و مناطق کمتر برخوردار در دهستان قمرود بخش مرکزي شهرستان 
قم پیش بیني و اجرا خواهد شد.  وی ادامه داد:این گروه تخصصي پزشکي طي دو امروز 
وفردا مورخ 19 و 20 بهمن ماه بهمراه کلیه تجهیزات پزشکي وامدادي مربوطه در مرکز 
بهداشتي درماني روستاي قمرود مستقر و خدمات پزشکي خود را بصورت رایگان براي 
روستاهاي این دهستان و گروههاي مختلف سني و جنسي ارائه خواهند کرد.  متقیان 
ادامه داد:لازم به ذکر است دهستان قمرود داراي 46 روستاي داراي سکنه وجمعیتي 
حدو شش هزار نفر میباشد که یکي از مناطق کمتر برخوردار کشور میباشد.  مدیرکل 
پدافند غیرعامل  تصریح کرد : در این ارتباط در روز چهارشنبه 15 بهمن ماه جهت انجام 
هماهنگي هاي نهایي بازدیدي  به همراه  سرهنگ خلبان میرسمیعي و هیات همراه 
همچنین آقاي خزایي بخشدار مرکزي از روستا و مرکز بهداشتي درماني قمرود بعمل و 
تدابیر لازم جهت اجراي این برنامه پیش بیني گردید.   قابل ذکر است این اقدام شایسته 
نیروي هوایي ارتش جمهوري اسلامي ایران بمناسبت 19 بهمن ماه و در راستاي خدمت 
رساني به مناطق کمتر برخوردار وماموریت ها و رسالت هاي مردمي حوزه پدافند غیر عامل 

استان وکشور برگزار می شود.

افزایش 30 درصدی مستمری بازنشستگان
 تامین اجتماعی قم

مدیرکل تامین اجتماعی قم از افزایش 30 درصدی نرخ مستمری بازنشستگان 
تحت پوشش این سازمان در سال جاری خبر داد.

سید مجتبی موسوی با بیان اینکه در سال جاری بر خلاف سالهای گذشته این افزایش 
زودتر از موعد مقرر انجام گرفته است،افزود: در اردیبهشت ماه 93 مستمری 31 هزار و 
253 بازنشسته تحت پوشش سازمان در دو مرحله به ترتیب 5 و 25 درصد افزایش پیدا 

کرد، 
وی با بیان اینکه تامین اجتماعی قم در حال حاضر با مجموع تعهدات بلند مدت و کوتاه 
مدت ماهانه 275 میلیارد ریال به بازنشستگان پرداخت می کند،افزود: ماهانه با احتساب 
هزینه های درمانی بیش از 400 میلیارد ریال برای پرداخت مستمری یازنشستگان تحت 

پوشش استان هزینه می شود.
این مسوول با اشاره به اهتمام جدی تامین اجتماعی برای وصول مبالغ مورد نیاز جهت 
پرداخت عیدی بازنشستگان،تصریح کرد: با توجه به افزایش نرخ عائله مندی و همچنین 
حق اولاد برای بازنشستگان؛ فارغ از پرداخت مستمری تامین هزینه لازم برای پرداخت 
عیدی بازنشستگان نیز کار دشواری است، ولی تامین اجتماعی با کمک دولت تمام توان 

خود را برای کسب رضایتمندی مردم به می گیرد. 
مدیرکل تامین اجتماعی قم همچنین با اشاره به محقق شدن امکان تمدید دفتر بیمه 
تامین اجتماعی در تمامی شعبات استان و کشور،تصریح کرد: افراد تحت پوشش دیگر 
نیازی به مراجعه به شعبه صادر کننده دفترچه خود ندارند بلکه با توجه به لینک شدن 
تمامی شعبات تامین اجتماعی کشور به یکدیگر در هر نقطه از کشور می توانند نسبت به 

تمدید دفترچه بیمه خود اقدام کنند.
مدیرکل تامین اجتماعی قم همچنین خاطر نشان کرد: تنها در صورتی که بیمه شدگان 
قصد تعویض و صدور مجدد دفترچه خود را دارند به منظور احراز هویت شخص بیمه شده 

باید به شعبه اولیه مراجعه نمایند.
موسوی همچنین با اشاره به معافیت فرزندان سوم به بعد از پرداخت حق بیمه،تصریح 
کرد: برای کلیه کارگران و بیمه شدگان اجباری به وسیله کارفرمایان نیز مبلغ 15 هزار 

ریالی دریافتی به عنوان حق بیمه فرزند چهارم به بعد از سال جاری حذف شده است. 
وی الکترونیکی نمودن فعالیت های تامین اجتماعی را از مهمترین اقدامات صورت 
گرفته سازمان در سالجاری عنوان کرد، و افزود: تمامی بیمه شدگان می توانند با مراجعه به 
سایت سازمان تامین اجتماعی با وارد نمودن شماره بیمه و یا کارت ملی و سریال شناسنامه 

از وضعیت بیمه خود اطلاع کسب کنند.

زمانی سیگار تنها در دست کسانی دیده می شد که سنی از 
آنها گذشته بود و به قول خودشان سیگار دوای فراموشی دردها 
و سختی های زندگیشان بود اما امروز کافی است که چشمان 
خود را کمی بازتر کنید و در مسیر رفت و آمد هر روزتان فقط به 

سن افرادی نگاه کنید که سیگاری در دست دارند.
از شمار زیاد افرادی که سیگار حکم عادت هر روزشان شده است 
که بگذریم پایین آمدن سن مصرف مواد در ایران هشدار جدی تری 

به جامعه می دهد.
آموزش و پروش را شاید بتوان پر مسئولیت ترین وزارتخانه کشور 

دانست چرا که مسئولیت تربیت فرزندان کشور را بر عهده دارد.
از  اعتبار در خصوص پیشگیری  این در حالی است که  کمبود 
آسیب های اجتماعی و کمبود مربیان بهداشت در مدارس از دلایلی است 
که آموزش و پرورش برای کم کاری هایی که در خصوص آسیب های 

اجتماعی در مدارس صورت می گیرد عنوان می کند.
نتیجه جالب شیوع شناسی اعتیاد دانشجویان

قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر به نتیجه مطالعات شیوع 
شناسی انجام شده در میان دانشجویان اشاره و اظهار کرد: 60 درصد 
مصرف کنندگان مواد مخدر گفته اند که شروع مصرف آنها از دوره 

دانش آموزی بوده است. 
وی افزود: اکنون 6500 تن مواد مخدر سنتی در افغانستان در حال 
تولید در 210 هکتار زمین است. در واقع تهدید زیر گوش ماست. از 

سوی دیگر مواد مخدر صنعتی نیز در داخل کشور تولید می شود. 
جزینی با اشاره به کشف 3600 کیلوگرم مواد مخدر صنعتی گفت: 
امسال با 100 کارگاه تولید مواد مخدر صنعتی برخورد شد. این آمار در 

سال گذشته 395 کارگاه بود. 
وی در ادامه با بیان اینکه قصد داریم امسال با هماهنگی آموزش و 
پرورش مطالعات شیوع شناسی مجددی را انجام دهیم، اظهار کرد: یک 
درصد دانش آموزان ما مواد مخدر مصرف می کنند که به معنای اعتیاد 

نیست بلکه به صورت تفننی گزارش شده است. اکنون با مصرف شیشه 
و روانگردان ها نیز که رو به فزونی است روبرو هستیم و باید از طریق 
پیشگیری اولیه از آن جلوگیری کنیم. قائم مقام دبیر کل ستاد مبارزه با 
مواد مخدر تاکید کرد: تمام اقشار جامعه باید در امر پیشگیری از مصرف 
مواد مخدرسهم داشته باشند. مربیان، مدیران، والدین دانش آموزان که 
ارتباط نزدیکی با آنها دارند می توانند به عنوان یک الگو مطرح شوند. 
اکنون دانش آموز 15 هزار ساعت را در مدرسه می گذراند و این فرصت 
مناسبی برای فرهنگ سازی است. باید عوارض مواد مخدر را تبیین 
کنیم. وی با اشاره به اینکه درمان اعتیاد بسیار سخت و گران است،  گفت: 
در دو سال گذشته 25 میلیارد تومان برای درمان معتادان هزینه کردیم. 

وجود 27 هزار مبتلا به ایدز در کشور
جزینی در ادامه به بیان برخی آمارها در خصوص تبعات مصرف مواد 
مخدر پرداخت و گفت: یکی از عوامل اصلی شیوع ایدز، اعتیاد است. 67 
درصد علت ابتلا به ایدز استفاده از سرنگ مشترک در بین معتادان است. 

امروز بیش از 27 هزار مبتلا به ایدز در کشور داریم. 
قائم مقام دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر افزود: 70 درصد زندانیان 
ما در زندان به صورت مستقیم یا غیر مستقیم مواد مخدر مصرف 
می کنند. 20 درصد از جرایم خرد توسط معتادین صورت می پذیرد و 
عامل 55 درصد طلاق ها و 65 درصد همسر آزاری ها اعتیاد است. حتی 
عامل برخی از قتل ها نیز اعتیاد است. ما فردی را داشتیم که شیشه 
مصرف می کرد و سر همسر خود را بریده بود. وی می گفت همسرم را 
همانند دیو می دیدم و به همین خاطر چون تصور می کردم به من مدال 

می دهند سرش را از تن جدا کردم. 
ریتالین و قرص های لاغری، مقدمه ای برای آغاز اعتیاد

جزینی با اشاره به اینکه شیشه توهم زایی بالایی دارد ادامه داد: 
برخی داروها نظیر ریتالین که در شب امتحان توسط دانش آموزان و 
دانشجویان مصرف می شود و همچنین موادی که تحت عنوان قرص های 

لاغری عرضه می شوند همگی مقدمه ای بر اعتیاد هستند. 

وی با بیان اینکه توقع ما از آموزش و پرورش در این خصوص بالاست 
چون جامعه و گروه هدف حساسی دارد اظهار کرد: باید از دانش آموزان 
و فرزندان ایران اسلامی که سرمایه ملی ما هستند حفاظت کرد و آنها 
را تحت حمایت قرار داد. نشاط آفرینی در این میان حائز اهمیت است. 

باید برنامه ریزی کنیم. 
نکته اینجاست که چرا قشری دانشجو به عنوان یکی از مهم ترین 
قشرهای اجتماعی که جامعه از آنان به عنوان نیروی انسانی فرهیخته یاد 

می کند چنین گرایشی را به مواد اعتیاد آور پیدا می کند؟
تحقیقات نشان می دهند، افرادی که به انواع موادمخدر اعتیاد پیدا 
کرده اند، اغلب اولین تجربه شان را به صورت تفریحی و در دوران 
نوجوانی کسب کرده بودند و به تدریج اعتیاد آنان، از حالت تفریح خارج 
شده و با تکرار و زیاد شدن میزان مصرف، معتاد شده اند. از آن جایی که 
مصرف موادمخدر همیشه رو به افزایش است، نوجوان نیز ابتدا با مقداری 
کم شروع می کند و چون با گذشت زمان، مقدار کم اولیه نیاز جسمی 
او را تامین نمی کند، مجبور می شود یا مقدار مصرف را افزایش دهد و 
یا فاصله زمانی مصرف را کوتاه تر کند که در نهایت منجر به وابستگی 

شدید او به مواد و اعتیاد او می شود.
گرچه عوامل بی شماری از جمله زمینه های خانوادگی، فقر مادی 
خانواده، اختلافات خانوادگی و فشار دوستان و هم سالان در گرایش 
جوانان به مواد مخدر موثر است اما اکثر جوانان و نوجوانانی که شروع به 
مصرف موادمخدر می کنند، اظهار می دارند که برای فرار از مشکلات 
و مسائل زندگی روزمره و داشتن احساسی بهتر از احساس فعلی شان 

دست به این کار زده اند. 
با این تفاسیر اما شاید یکی دیگر از عواملی که جوانان را به سوی مواد 
سوق می دهد در دسترس بودن و ارزان بودن مواد باشد. نایب رئیس 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در این باره گفته است: از زمان 
تصویب قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات در کشور نه تنها 
به اهداف مزبور در قانون نرسیده ایم، بلکه شاهد افزایش مصرف قلیان 

و کاهش سن مصرف کنندگان در کشور بودیم که این نشان از ضعف 
در نظارت ها دارد.

با وجود این که بیشترین میزان مواد مخدری که در ایران توزیع 
می شود از طریق قاچاق کشورهای مرزی به کشور وارد می شود اما در 
چند سال اخیر شاهد شکل گیری پدیده مواد مخدر صنعتی هستیم که 

در داخل تولید می شود.
تسبیح، اشک، اسید، گل، نورجیزک و تمجیزک، ماشروم و کروکودیل 
از جمله مواد مخدری هستند که به صورت صنعتی تولید و توسط 

دلالان بین جوانان توزیع می شود.
با این حال اما اعتیاد جوانان به عنوان نیروهای فعال به هر ماده ای 
برای جامعه ای که با مشکلات زیادی دست و پنجه نرم می کند بسیار 
پر اهمیت است که همت و تدابیر صحیح مسئولان را برای مقابله با آن 

می طلبد.
چرا جوانان و نوجوان معتاد می شوند؟

در هر حال، در گرایش نوجوانان و جوانان به سمت سوءمصرف مواد 
مخدر، علل و عوامل گوناگونی نقش دارند که شامل علل شخصیتی 

روانی، علل اجتماعی، علل خانوادگی و... است.
در مورد علل شخصیتی روانی می توان به محرومیت ها و ناکامی ها، 
عقده های سرکوب شده فرد، هیجان در نوجوانی، کنجکاوی و... اشاره کرد. 
از علل فردی و اجتماعی می توان به دوستان ناسالم، نداشتن مقبولیت 
اجتماعی، در دسترس بودن مواد، محله ناسالم و وجود خرده فروشان 

اشاره کرد.
از عوامل خانوادگی نیز که زمینه ساز اعتیاد فرزندان است، می توان به 
اعتیاد یکی از اعضای خانواده، سکونت در محله یا منطقه ای که به مواد 
مخدر آلوده است، پایین بودن اعتقادات مذهبی، طلاق والدین، مصرف 
تفننی در خانواده هایی که با هم در رفت و آمد هستند، اشاره کرد.عواملی 
که اگر مورد توجه کارشناسان و جامعه شناسان قرار نگیرد بحران در 

مدارس و دانشگاه ها جدی تر خواهد شد.

شما چند فرزند دارید؟ فرزند دوم شما با فرزند اول چقدر 
تفاوت دارد؟ آیا روش تربیتی این دو یکسان بوده است؟ آیا 
تجربه هایی که درباره فرزند اول داشته اید درباره فرزند دوم 
هم به کار برده اید؟ یا نه آن را اصلاح کرده اید و یا اصلا تغییر 
داده اید؟ در تربیت کدامیک موفق تر بوده اید؟ فرزند اول یا 
دوم؟ اصلا تربیت کدامیک برای شما سخت تر بوده است و 

کدامیک راحت تر؟
آنچه مسلم است رفتار والدین با اولین فرزند خود با رفتاری که با 
فرزندان بعدی دارند متفاوت است. نگرش ها، انتظارات و مهارت های 
فرزندپروری و نیز نگرانی های آنان در نتیجه تجربه ای که با فرزند اول 
به دست می آورند تغییر می کند، به طور کلی والدین به اولین فرزند 
خود توجه بیشتری می کنند و با او بیشتر حرف می زنند در مقابل از او 

توقع و انتظارات بیشتری نیز دارند.
از این روست که برخی روان شناسان معتقدند که فرزندان اول در 
مقایسه با فرزندان بعدی بسیار جویای موفقیت هستند، برونگراترند، به 
حمایت دیگران نیاز بیشتری دارند، بیشتر به اطاعت از مراجع قدرت 
و جلب نظر و تایید بزرگسالان راغبند، وجدان اخ�لاق�ی ن�ی�ز در آنان 
بیشتر است، بیشتر مستعد گناه اند، همکاری و احساس مسوولیت 

بیشتری دارند و کمتر پرخاشگرند.
براساس یک کار تحقیقاتی، انگیزه پیشرفت در فرزندان اول بیش 
از بچه های دیگر است و آن هم به این دلیل است که بچه های اول 
به حرف پدر و مادرشان درباره خوب درس خواندن و دیگر موارد 

گوش می دهند.
نکته جالب این که به ترتیب تولد از اول به آخر از میزان انگیزه 
پیشرفت به طرز منفی کاسته می شود که شاید علت این امر این 
باشد که والدین برای فرزندان بعدی وقت کمتری را صرف می کنند 
و بیشتر وقت و حوصله خود را برای تربیت و توجه به فرزند اول 

اختصاص می دهند.
م�ای�ک�ل گ�روس ی�ک ک�ارش�ن�اس ام�ور ت�رب�ی�تی استرالیایی در 
کتاب خود با عنوان این که چرا فرزندان اول خانواده بر دنیا حکومت 
می کنند و فرزندان آخر م�ی ت�وان�ن�د دن�ی�ا را عوض کنند، می نویسد: 
تمام فضانوردان آمریکایی اولاد اول خانواده بوده اند. بیش از نیمی از 
تمام روسای جمهوری آمریکا و ب�ی�ش�ت�ر برندگان جوایز نوبل فرزند 
اول خانواده بوده اند. به گفته وی تنها تک فرزندان، ویژگی های شبیه 
اولاد اول را دارند. تحقیقات نشان می دهد تک فرزندان اعتماد به نفس 
و قدرت بیان بیشتری نسبت به سایر کودکان دارند. از قوه تخیل 
خود بیشتر اس�ت�ف��اده م��ی ک�ن�ن�د و از ع�زت ن�ف�س س�ال�م ت�ری 
برخوردارند. او معتقد است که والدین باید بسته به ای�ن که کودک 

فرزند چندم خانواده است رفتار متفاوتی با او داشته باشند.
چرا رفتارهای متقاوت 

اولین فرزندان در هر خانواده از یک موقعیت برتری برخوردارند. این 
موقعیت تا زمان تولد دومین فرزند ادامه می یابد ولی با تولد فرزند 
دوم ناگهان محبت و توجه والدین و دیگر اطرافیان نسبت به آنان 
کمتر می شود. از آنجایی که والدین و اطرافیان الگوی رفتاری خاصی 
برای نحوه برخورد خود با فرزند اول در مقابل این تنزل ندارند و اغلب 

با رفتارهای ناشیانه خ�ود ف�رزن�د اول را نسبت به فرزند دوم نه تنها 
بی علاقه می کنند، بلکه حسادت را در وجود او تحریک می کنند.

بررسی ها نشان داده است که رفتارهای روانی ناهنجار در فرزندان 
اول بیشتر است که دلیل آن تنزل مرتبه فرزند اول پس از کودک دوم 
است. خ�ص�وص�ا زم�ان�ی ک�ه م�ادر و پدر به جنسیت فرزندشان توجه 

داشته باشند و فرزند دوم جنس مورد علاقه شان باشد.
ال�ب�ت�ه ه�مه پدر و مادرها چنین نیستند. برای بعضی ها فرزند 
ارشد، علی رغم تولدهای بعدی فرزند مورد احترام است و از چنان 
اعتبار و حیثیتی برخوردار است که فرزندان دیگر دارای آن احترام 
نیستند . آنچه مسلم است تربیت فرزند اول بیش از تربیت سایر 
فرزندان مستلزم دقت و کاردانی است، به طوری که در تربیت فرزند 
ارشد باید خیلی دقت شود، چون شیوع اختلالات رفتاری و روانی 
فرزندان اول ناشی از رفتار نادرست والدین است. باید روشی به کار برد 
که گمان نکنند سزاوار احترام و امتیاز خاصی هستند و از سوی دیگر 
فکر نکنند که حقوق آنان نسبت به دیگران کمتر رعایت شده و حقی 

از آنان ضایع شده است.
کارشناسان می گویند که فرزند ارشد این تمایل را دارد که گمان 
کند از یک طرف والدین خصوصا مادر او را ترک کرده و به حال خود 
گذاشته اند و از سوی دیگر برادر و یا خواهر کوچکتر او را از حق خود 

محروم کرده اند.
ب�ن�ابراین رفتارهای تربیتی در فرزند اول بایدبه گونه ای باشد که 
فرزند فکر نکند که مادر فقط منحصر به اوست و ازطرفی فکر نکند که 
با آمدن فرزند دیگر فراموش شده است. والدین نیز باید فرزند ارشد را 
راهنمایی کنند که نسبت به برادران و خواهران کوچکتر همانند پدر 

و مادر رفتار حمایتگر داشته باشد، حتی می توانند او را در مراقبت های 
بچه نوزاد شرکت دهند. هرگز نباید فرزند ارشد را در مقایسه با کوچکتر 
خود تحقیر کرد، هرچند که افراط در توجه نسبت به فرزند ارشد 
سبب بروز نخوت و غرور زیاد او می شود. والدین باید با تدبیر و مهارت 
فرزند ارشد را وادار کنند که کاردانی و فداکاری و محبت خود را به 
سود کوچکترها به کار ببرد و از به کار بردن نیروی تعرضی علیه آنها 
خودداری کند. نتیجه این که فرزند ارشد با دو خطر روبه روست او را 
کمتر یا بیشتر از ارزش واقعیش گرفتن که هر دو م�وج�ب اختلال 
رشد اجتماعی او شده و گاهی ه�ماهنگی و تعادل میان گروه برادران 
را به هم می زند. تقریبا همه فرزندان اول مانند تک فرزند هستند 
بهره مندی از توجه تمام و کمال والدین هم موهبت و هم مصیبت 
برای آنان است. از سویی اعتماد به نفس و قاطعیت در تنها فرزند 
پرورش می یابد و از سویی تنها مرکز توجه بوده و می تواند به توقعات 
زیاد غیرواقع بینانه ای منجر شود. تک فرزندها معمولا در کنار بزرگ ترها 
احساس راحتی می کنند اما آنها به واقع به دوستی و نزدیکی با بچه ها 
نیاز دارند به همین خاطر قرارهایی برای بازی با همسالان فرزند خود 
ت�ن�ظ�ی�م ک�ن�یم تا بدترین وسیله مهارت هایی مثل مشارکت دوستی 

و حل مشکلات را تعریف کنید.
مقصر کیست؛ شما یا کودکتان؟

قبل از آن که کودکتان به دنیا بیاید حتما شما و همسرتان به روشی 
که مایل هستید او را بزرگ کنید می اندیشید. این مشغولیت فکری 
امری طبیعی است چرا که دانستن شیوه برخورد با کودک در مراحل 
مختلف رشد امری ضروری است لذا سعی دارید قبل از تولد یکایک 
شیوه های تربیتی روحی و جسمی نوزاد را مورد بررسی قرار دهید تا 

در ادامه راه دچار اشتباه نشوید.
امروزه شیوه تعلیم و تربیت وارد مرحله جدیدی شده است. پیشتر 
پدر و مادر بودن یک امر ساده بود. هر کس چندین بچه داشت و 
آنها را برحسب شعور و قوه ادراکش و براساس آداب و رسوم قدیمی 
بزرگ می کرد و بچه های بد تربیت بچه هایی بودند که نتوانسته بودند 
از آموزش خوبی که به آنها داده شده بود به خوبی بهره بگیرند چنانچه 
اگر کودکی دچار خطایی می شد همه کاملا معتقد بودند که این فقط 
تقصیر خودش است و نه هیچ کس دیگر. مقررات تربیتی سخت و 
خشن بود. اما کودک در سال  های اول زندگیش موظف به رعایت 
آنها نبود. نوزاد موجود کوچکی بود که احتیاج به خوردن و شستشو 
داشت و هیچ آموزشی برایش لازم نبود.مادران هم هر وقت که نوزاد 
تقاضای شیر می کرد به او شیر می دادند اگر گریه می کرد او را در 
آغوش می  گرفتند و او را برای این که به خواب رود تکان می دادند اما 
با ت�غ�ییر اصول تعلیم و تربیت مادران دریافتند که کودکشان فقط 
به غذا و شستشو نیاز ندارد باید تعلیم و تربیت را از گهواره آغاز کرد 
دیگر هر کس آزاد نیست بر طبق آنچه که درک می کند بچه اش را 
بزرگ کند. برای این که آینده کودک به خطر نیفتد باید از همان 
آغاز تولد والدین روش منظمی را به کار گیرند. تکان دادن بچه وقتی 
که خوابش نمی آید، در آغوش گرفتنش به محض این که گریه 
کرد و دادن شیر به او هر وقت که خواست منع گردید. حال باید 
به ساعت نگاه کرد نه به کودک. با آمدن علم روانشناسی تحولی در 
روش تعلیم و تربیت به وجود آمد. فروید کشف کرد که انسان در 
ض�م�ی��ر ن�اخ�ودآگ�اه�ش، خ�اط�رات ب�د، ت�م�ای�لات غیرمنطقی، 
نگرانی ها، اضطرابهایش را پنهان می کند که بازتاب آن در ضمیر آگاه به 
صورت اختلالات روانی، بیماری عصبی، وسواس و عقده خواهد بود. از 
نظر فروید همه اختلالات روانی افراد از تمایلات سرکوب شده دوران 
کودکی سرچشمه می گیرند. به ن�ظر برخی از روانکاوان اضطراب بشر 
ناشی از نخستین ضربه لحظه تولد است. روش تربیتی روانکاوان اثرات 
خوب فراوان و نامطلوب اندکی برجای گذاشت. یکی از اثرات خوب این 
بود که این واقعیت را آشکار ساخت دیگر نوزاد یک حیوان کوچک 
نیست و از همان روز تولد نه تنها قادر است رفتارهای انعکاسی داشته 
باشد بلکه رفتارهای عاطفی نیز از او سر می زند. در واقع نوزاد از همان 
لحظه که اندام های بدنش به وجود می آید روانش نیز تشکیل می گردد. 
براساس روش تربیتی روانکاوان برای این که روان کودک دچار اختلال 
نشود و عقده  ای به وجود نیاید سعی می شد هر خواسته کودک فورا 
ارضا گردد بخصوص در سنین اولیه کودکی، یعنی به کودکتان هر 
وقت که خواست غذا بدهید. بگذارید کودک برای این که تمایل به 
پرخاشگریش را ارضاء کند اسباب بازی هایش را ب�ش�کند در غیر این 
صورت آن تمایل در ضمیر ناخودآگاه کودک پنهان می شود. اگر چیزی 
را از او دریغ کنید او دچار احساس حقارت خواهد شد با این روش 
تربیتی کودک اگر مرتکب خطایی می شد کسی او را سرزنش نمی کرد 
بلکه خانواده را مورد سرزنش قرار می دادند که نتوانسته بود فرزند خود 

را به خوبی درک کند.
بدین طریق روانکاوی وارد زندگی مردم شد و همه والدین و مربیان 

بدون این که متوجه باشند آن را به کار می برند.

اجتماعی 6

دانش آموزان معتاد تر از دانشجویان !

 من مدیر هستم

خانواده فرزند سالار، فرزند خودش را که دختر است و یا پسر، با سالاری بزرگ 
می کند، در هنگام ازدواج هم این فرزندِ سالار با کسی ازدواج می کند که او هم 
محصول یک خانواده فرزند س�الار اس�ت و نتیجه این که دو سالار در یک خانه 

نگنجند و این است دلیل آمار های بالای طلاق های امروز!
امروزه خانواده ها از نظر نوع اداره یا مدیریت با هم فرق دارند، در گذش��ته فقط یک نوع 
سیستم مدیریتی بود و همه تکلیف خود را می دانستند،حرف، حرف آقای خانه بود و بس 
و کس دیگری اجازه اظهار نظر نداش��ت، بچه ها هم در این بین وظیفه آینده خود را می 
دانستند، اگر دختر بودند، باید مطیع و فرمانبردار می شدند و اگر پسر بودند، در آینده پا در 

جای پای پدر خود می گذاشتند.
امروزه اداره امور خانواده ها، براساس باورها، شرایط فرهنگی و توان و دانش افراد و خصوصیات 
روان شناختی آن ها، میزان آگاهی از مسائل اجتماعی و ... متفاوت می باشد. عموماً در تقسیم 

بندی کلی می توان چند دسته از انواع مدیریت را بررسی کرد:
 1- خانواده مادر یا زن سالار

خانواده هایی هستند که نقش زنان یا عموماً مادر در اتخاذ تصمیمات اساسی و راهبردی 
اصلی زندگی و تعیین خط مشی رفتاری و قوانین موجود زندگی، برجسته تر از دیگران است.

وجود خصوصیات روانشناختی زن، اقتدار و دانش و آگاهی او، تجربه الگوی رفتاری مشابه در 
خانواده اصلی زن سالار، عدم کفایت مرد، فقدان پدر و... همه و همه عواملی هستند که در 

پیدایش این نوع از مدیریت، موثر هستند.
 2- خانواده های پدر یا مرد سالار

سریال پدر سالار را که هنوز به یاد دارید؟ زمانی که پدر نقش اصلی را در هدایت خانواده 
در دست دارد، هر چند که الگوهای فرهنگی و هنجارهای متعارف، سبب شده است که این 

الگو، الگوی غالب جامعه باشد.
 3- خانواده فرزند سالار

در این الگو بر خلاف اشکال قبلی، فرزندان اداره کننده اصلی امور خانواده هستند. عواملی 
همچون فقدان والدین یا یکی از آنها، بلااثر بودن آنها بر اثر آسیب هایی چون اعتیاد یا عدم 
کارآیی، ضعف مسائل تربیتی و اجتماعی، دانش و آگاهی فرزندان در مقابل ضعف آن نزد 
والدین، پایین بودن سطح تحصیلات آن ها و ... باعث می شود که فرزندان به تدریج یا به 
یکباره اداره امور را به دس��ت گرفته و آن را هدایت کنند. در گذش��ته معمولاً این شکل از 
مدیریت خانواده کمتر وجود داشته است که به تدریج در حال افزایش است و شاید شکاف 
فرهنگی و تحصیلی امروزه بین نس��لی را بتوان از عوامل خیلی موثر در پیدایش این الگو 

عنوان کرد.
 نکته مهم

شاید بتوان با پدر سالاری و مادر سالاری به گونه ای کنار امد، اما فرزند سالاری یک پدیده 
امروزی است که کنار آمدن با آن مشکل است.خانواده فرزند سالار، فرزند خودش را که دختر 
است و یا پسر، با سالاری بزرگ می کند، در هنگام ازدواج هم این فرزندِ سالار با کسی ازدواج 
می کند که او هم محصول یک خانواده فرزند سالار است و نتیجه این که دو سالار در یک 

خانه نگنجند و این است دلیل آمار های بالای طلاق های امروز!
4- خانواده هرج و مرج

در این مدل، به دلیل از هم گسیختگی، ضعف مسائل تربیتی، سطح پایین دانش و مهارت 
افراد، پایینی س��طوح فرهنگی و ارزشی، عدم آگاهی و شناخت مناسب از روش های اداره 
زندگی، فقر تحصیلی و ... خانواده به یک نوع در هم ریختگی مدیریتی مبتلا می شود. در این 
الگو، هر عضو خانواده، معمولاً بدون توجه به سایر اعضاء رفتارها و احیاناً برنامه های خود را 
دنبال می کند و هر کس برای خود تصمیم می گیرد به نحوی که ممکن است در یک زمان 
چند تصمیم توسط چند نفر اتخاذ شود که معمولاً فاقد هماهنگی و انسجام بوده و نظم و 

آهنگ خانواده را بر هم می ریزد.
تصور کنید که تعطیلات عید است، پسر خانواده با دوستانش به مسافرت رفته و کسی نمی 
داند کجا! دختر خانواده برای خرید لباس پول می خواهد، پدر می گوید ندارم و مادر می گوید 
از پدرت بگیر! اقوام به دیدن آنها می آیند، ساعت از نه شب گذشته و مرد خانه هنوز نیامده و 
خانم هم نمی داند که کجاست و کی می آید! آیا مهمان ها بنشینند و منتظر بمانند؟ بروند؟ 

قرار است شام بمانند؟ پاسخ همه این سوالات مشخص نیست.
بر این اساس شدت ناهماهنگی و تعارض و تضاد بالا می رود و منطق و استدلال جای خود 
را به استبداد یا هرج و مرج می دهد، در این مدل خانواده، وجود قوانین متضاد یا عدم وجود 
برنامه یا برنامه های متعدد و... سبب می شود که سطوحی از افراط یا تفریط در امور ایجاد 
شود. معمولاً هیچ کس از برنامه های دیگری اطلاعی ندارد و احساس مسئولیتی نیز در مقابل 
دیگران مشاهده نمی شود، محبت و دوست داشتن و انسجام و وحدت خانواده پایین آمده 
و نهایتاً نوعی سردرگمی بر آن حکم فرما می شود و لذا مرجع اداره امور، کنترل، نظارت و 
مدیریت در بحران، نامشخص بوده و خانواده روند نامتعادلی را پیش گرفته و نهایتاً با شکست 

مواجه می گردد. این مدل، نامناسب ترین روش اداره زندگی است.
 5- خانواده تعاونی یا مشارکتی

این شیوه نقطه مقابل مدل هرج و مرج است، یعنی بر خلاف آن همه افراد نسبت به اداره 
امور احساس مسئولیت داشته و هر کس به تناسب میزان آگاهی و تخصص، مهارت و اقتدا 
خود را در اداره و کنترل امور مداخله دارد. این مدل مش��ابه مدل ش��ورایی است که در آن 
موضوعات به بحث گذاشته شده و پس از تجزیه و تحلیل مناسب، تصمیمات لازم اتخاذ و 

مسئولیت اجرا نیز به عهده همه اعضاء می باشد.
این روش این امکان را فراهم می کند که اعضاء در جهت رشد و اعتلای خانواده و خود به 
تلاش های مضاعف پرداخته و فضای رقابت سالم را فراهم کنند. هر یک از اعضاء از نکات 
مثبت و توانایی های دیگران الگوگیری کرده و متفقاً رشد و تعالی همه خانواده را تعقیب می 
کند، در این مدل کلمه ما به عنوان مجموعه ای واحد متشکل از چند »من« شکل می گیرد 
که ضمن استقلال هر کس و حفظ اقدام و توجه به نیازها، اختیارات و ضروریات هر کس، 
موضوع اصلی تر یعنی حفظ استحکام و کیان خانواده به عنوان یک خانواده مستقل، اولویت 
می یابد. به تعبیری، همه رفتارها و تعاملات و تصمیمات با هدف حفظ و حراست از همه 
افراد به عنوان اجزاء سیستم تلقی می گردد که نهایتاً حفظ هر جزء سیستم به حفظ کلیت 
سیستم می انجامد. در این مدل مسائل کوچک و بزرگ به هر کس که تعلق داشته باشد به 
عنوان مسأله مهم خانواده تلقی گردیده و در یک برخورد منطقی مورد تجزیه و تحلیل قرار 
می گیرد و چون همه افراد در تصمیمات سهیم هستند، قطعاً مشارکت بیشتری نیز در اجرای 

برنامه ها خواهند داشت و همگی در نتایج امر نیز سهیم و پاسخ گو هستند.
در این خانواده که همه دارای ارزش هستند و می دانند که نیازها و خواسته هایشان برای 
دیگری مهم است و هیچکس قربانی خواسته های دیگری نیست ، دنیایی از آرامش و محبت 

وجود دارد.

نگرانی  های فرزند اول

عامل رو سفیدی یا روسیاهی در قیامت چیست؟ 
رو سفیدی و رو سیاهی در قیامت، در حقیقت تجسّم 
همان حالات و روحیّات انسان در دنیاست. کسانی که در 
دنیا ولایت خدا را پذیرفته  اند، خداوند آنها را از ظلمات 
به ن�ور می  ب�رد و در آن روز با چه�ره ای نورانی حاضر 
می  شوند، ولی آنان که به ولایت طاغوت گردن نهاده  اند، 
طاغوت ها آنان را از نور به ظلماتِ هوس و تفرقه و شرک 
و جهل سوق می  دهند و در قیامت در سیاهی و تاریکی 

محشور می  شوند.
َّذِینَ اسْوَدَّتْ وُجُوهُهُمْ  ا ال یوَْمَ تبَْیَضُّ وُجُوهٌ وتَسَْ��وَدُّ وُجُوهٌ فَأمََّ
أکَْفَرْتمُ بعَْدَ إیِمَانکُِ��مْ فَذُوقُواْ العَْذَابَ بمَِا کُنْتُ��مْ تکَْفُرُونَ )آل 
تْ وُجُوهُهُ��مْ فَفِی رحَْمَةِ اللهّهِ  َّذِینَ ابیَْضَّ ا ال عم��ران � 106( وأَمََّ
هُمْ فیِهَا خَالدُِونَ )آل عمران � 107( )قیامت( روزی )اس��ت( 
که صورت  هایی سفید و نورانی، و صورت هایی سیاه می  شوند. 
پس کسانی که رو سیاه شدند، )از آنان سوال می  شود:( آیا بعد 
از ایمانت��ان کفر ورزیدید؟ پس به خاطر کفرتان عذاب الهی را 
بچشید. و امّا آنان که رو سفید شدند، غرق در رحمت خدا شده 

و در آن جاودانه  اند.
چهره  های نورانی و تاریک 

به دنبال هش��داری که در آیات س��ابق درباره تفرقه و نفاق و 
بازگشت به آثار دوران کفر و جاهلیت داده شد، در این دو آیه به 
نتائج نهایی آنها اشاره می  شود که چگونه کفر و تفرقه و نفاق و 
بازگشت به جاهلیت، موجب رو سیاهی است و چگونه اسلام و 

ایمان و اتحاد و صمیمیت موجب رو سفیدی است.
آی��ات فوق می  گوید: در روز رس��تاخیز چهره  هایی نورانی و 
چهره  هایی تاریک و س��یاه خواهد بود. به آنها که چهره  های 

سیاه و تاریک دارند گفته می  شود: چرا بعد از ایمان، راه کفر را 
پیمودید و چرا بعد از اتحاد در پرتو اسلام، راه نفاق و جاهلیت 
را پیش گرفتید؟ در مقابل آنها مومنان متحد، غرق در دریای 
رحمت الهی خواهند ب��ود و جاودانه در آن زندگی آرام بخش 
بسر می برند. بارها یادآور شده ایم که حالت و کیفیات زندگی 
انسان و پاداش و کیفرهای او در جهان دیگر تجسمی از اعمال و 
روحیات و افکار او در این جهان است، و به تعبیر دیگر هر کاری 
که از انسان در این جهان سر می زند، آثار وسیع و گسترده ای در 
روح انسان باقی می گذارد که در این دنیا ممکن است به آسانی 
درک نشود، ولی در رستاخیز، پس از دگرگونی ها و تکامل هایی 
که در آن رخ می  دهد، با واقعیت حقیقی خود جلوه می  کند و 
چون در آنجا حاکمیت و تجلی روح بیشتر است آثار آن حتی 
در جسم منعکس خواهد شد. همان طور که ایمان و اتحاد در 
این جهان مایه رو س��فیدی است، و به عکس، ملت پراکنده و 
بی ایمان مردمی رو سیاهند، در جهان دیگر این رو سیاهی و 
رو سفیدی "مجازی" دنیا شکل " حقیقی" به خود می  گیرد، و 
صاحبان آنها با چهره  های سفید و درخشان، و یا سیاه و تاریک 

محشور می  گردند.
 تشابه با آیات دیگر قرآن

در آیات دیگر قرآن نیز به این حقیقت اش��اره شده از جمله 
درباره کسانی که پشت سر هم مرتکب گناه می  شوند می  خوانیم 
َّمَا أغُْشِیَتْ وُجُوهُهُمْ قطَِعًا مّهِنَ اللَّیْلِ مُظْلمًِا : " گویی صورت  کَأنَ
آنها را پاره های تاریک ش��ب پوشانیده است" )سوره یونس آیه 
27(. و درب��اره آنهایی ک��ه بر خدا دروغ می  بندند می  فرماید: 
ةٌ:" در روز  ِ وُجُوهُهُم مُّسْوَدَّ َّذِینَ کَذَبوُاْ عَلیَ اللهَّ ویَوَْمَ القِْیَامَةِ ترََی ال

رستاخیز کسانی را که بر خدا دروغ بستند می  بینی که چهره 
 هایش��ان سیاه است"! )سوره زمر آیه 60(- و همه اینها بازتابی 

است از اعمال آنها در دنیا.
 بح�ث لغوی: تبیض: یعنی سفید می  شود. بیاض به معنی 
سفیدی اس��ت، در آیه از باب افتعال است. تسود: یعنی سیاه 

می  شود. از سواد به معنی سیاهی است.
نکات مهم: 1� در قرآن ش��انزده مرتبه کفرِ بعد از ایمان، دو 
بار کفرِ بعد از اسلام، سه  بار گوساله پرستی بعد از خدا پرستی، 
و بیس��ت و هفت مرتبه انکار بعد از علم و بیّنه، مطرح ش��ده 
که همه ی این موارد نش��ان  دهنده خطر ارتداد برای همه ما، 
و هش��داری جدّی اس��ت. 2� ظاهراً »یوم« ظرف عذابی است 
که در آیه سابق آمده یعنی این عذاب در روزی است که در آن 
چهره  هایی سفید و چهره هایی سیاه خواهند بود. ظهور این دو 
آیه با آیه سابق آن است که سیه رویان کسانی هستند که بعد 
از ایمان آوردن و آمدن دلائل روشن، اختلاف کرده اند، راه کفر 
و نفاق افکنده اند و سفید رویان آنهایی هستند که در دین حق 
باقی مانده اند. در آیات دیگری نیز راجع به سیاه و سفید بودن 
چهره های مردمان در قیامت اشاره شده است، اینها آثار اعمال 
نیک و بد است که در چهره ها آشکار خواهد شد. 3� در صدر آیه 
105 بطور اجمال در ابتدا اشاره به سفید چهرگان و بعداً اشاره به 
سیاه چهرگان نمود، ولی در موقع تفصیل، سیاه چهرگان را بدین 
لحاظ مقدم داشت تا خوانندگان و شنوندگان را از تشبیه به سیاه 
چهرگان بر حذر دارد، و شرح حال مومنین را تأخیر انداخت و 
آن را در آیه 106 بیان کرد تا استنباط شود ابتداء و انتهاء امر 

مومنین بخیر خواهد بود.

امروز و فردا کردن برای انجام امری،زمان آن را هدر می دهد.با شروع هر کار،نقطه امیدی در 
انسان ایجاد می شود و انجام هر کار نیز تجربه جدید به انسان می آموزد که تا سال های سال 
می تواند مورد استفاده دیگران قرار گیرد.با نگاهی به آیات سی و هشتم تا چهلم سوره نجم،در 
می یابیم که هرکس باید سعی کند خودش کار خودش را انجام دهد تا بتواند جوابگوی آن 
باشد.خداوند در این مورد فرموده است:»کسی بار گناه دیگری را به دوش نمی کشد و برای 
انس��ان،جز آنچه در راهش کوشش نماید،چیزی وجود ندارد و البته روزی نتیجه کوشش را 
خواهد دید«.با قرار گرفتن در موقعیت دو نفر که یکی از آنها هدفی را با تلاش دنبال می کند 
تا به آن برسد و دیگری که در میان راه،توجهش به چیز دیگری غیراز هدف معطوف می شود 
و گاه راه را می پیماید و گاه از آن منحرف می ش��ود یا احس��اس ناتوانی و درماندگی می کند 
و س��رانجام، در یک جا می ماند و از رسیدن به مقصد صرف نظر می کند یا پیمودن آن را به 
زمانی دیگر وامی گذارد، معنی این آیات را به خوبی درمی یابیم. نکته ای که باید به آن توجه 
داشت،این است که هر کاری که بدون در نظر گرفتن خدا انجام شود،یا به مقصد نمی رسد 
یا بی نتیجه می ماند. انسان هایی هستند که کار می کنند ولی کارشان بیهوده است و افزون بر 
آن،چون رنگ خدایی ندارد،در جامعه نمود پیدا نمی کند.چنین افرادی زیانکارترین مردم به 
شمار می روند؛زیرا دستاورد تلاش خود را نمی بینند.همچنان که خداوند متعال در قرآن کریم 
فرموده است آیا شما را به زیانکارترین انسان ها در کارها خبر دهم؟ کسانی که سعی و تلاششان 
در زندگی دنیا ضایع شده و پنداشتند که کارهایشان را به خوبی انجام داده اند؛ )سوره کهف، 
آیه 104( کار خوب آن اس��ت که رضای خداوند را هم به دنبال داشته باشد.اگر بر هر کاری 

که انجام می دهیم، خدا را حاضر و ناظر ببینیم،کمتر دچار ناراستی و کجی می شویم.اگر کار 
برای خدا انجام نگیرد،پاداشی نخواهد داشت،چنان که خدواند در این مورد فرموده است: هر 
کس کار شایسته و نیکی انجام دهد و مؤمن باشد)برای خدا انجام دهد(،پس تلاش او را انکار 
نمی کنیم )نادیده نمی گیریم( و آن را برایش می نویسیم؛ )سوره انبیا، آیه 94(، در جای دیگر 
هم می فرماید: و هر کسی که آخرت را خواست و برای آن تلاش نمود و ایمان داشت،پس آنها 
تلاششان ستوده)مورد توجه خداوند( است؛ )سوره انبیا، آیه 19( از معنی این دو آیه، به خوبی 
در می یابیم،تلاش پاداشی دارد که اگر با ایمان به خداوند و برای او انجام گرفته باشد، برعهده 
او واگرنه، پاداشش بر عهده کسی خواهد بود که کار برای او انجام شده است. خداوند به کسانی 
که تلاششان در راه خشنودی او باشد،چنان پاداشی می دهد که آنها را خشنود کند. چنانچه 
در سوره غاشیه آیه 9 نیز می فرماید: )بهشتیان( از تلاششان راضی هستند؛)یعنی در کاری که 
برای خدا انجام گیرد،پشیمانی راه ندارد(. موضوع دیگری که لازم است بدان توجه شود، این 
است که یک مسلمان حق ندارد کاری را که خودش توانایی انجامش را دارد،به دیگری واگذار 
کند؛زیرا این کار،افزون بر تنبلی،موجب ایجاد غرور و خودبینی در فرد می شود. به طوری که 
به خود اجازه می دهد، به دیگران با دیده »تحقیر« نگاه کند و »خود بزرگ بینی« که از صفات 
رذیله انسانی است،در او پرورش پیدا کند.بنابراین،اگر هر یک از ما بکوشیم تا وظیفه ای را که 
برعهده ما گذاشته شده است،به خوبی انجام دهیم و در هر حالی خدا را در نظر داشته باشیم،کار 
ما ارزش می یابد و ما را می سازد، افزون بر آن،جایگاه اجتماعی مان را در نزد دیگران بالا می برد.
بهتر زیستن در دنیا،خشنودی خداوند را در آخرت که بهترین پاداش می باشد،به دنبال دارد.

 زندگی فرصت تلاش
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اخبار
در اولین جلسه ستاد سرمایه گذاري شهرداري قم تاکید شد:

موانع پیش روي سرمایه گذاري در قم
 مرتفع شود

ایمان: اولین جلسه ستاد سرمایه گذاري شهرداري قم روزگذشته  در محل 
این ستاد واقع در بلوار پیامبر اعظم)ص( برگزار شد.

در این جلسه که رییس و اعضاي شوراي اسلامي شهر قم و همچنین قائم مقام شهردار 
و مدیران ارشد شهرداري قم حضور داشتند بر رسالت اصلي این ستاد که همان مرتفع 

کردن موانع پیش روي سرمایه گذاري در شهر قم است تاکید شد.
ولي الله بیاتي رییس شوراي اسلامي شهر قم با بیان اینکه تمامي مناطق و سازمان هاي 
تابعه شهرداري باید براي سرمایه گذاري برنامه ریزي منسجم داشته باشند گفت: مناطق 
و سازمان ها، سرمایه گذار را به ستاد معرفي کرده و ظرف مدت یک هفته تصمیم نهایي 

توسط ستاد اعلام مي شود.
وي پیشبرد امور سرمایه گذاري را یکي از مهمترین اهداف این ستاد دانست و افزود: 
تسریع در امور سرمایه گذاري باعث ترغیب بیش از پیش سرمایه گذاران براي ورود به 

شهر قم است.
در ادامه این جلسه ذاکریان از اعضاي شوراي شهر قم با تاکید بر به روز کردن ساختار 
شهرداري براي متناسب کردن آن با بحث سرمایه گذاري اظهار داشت: پشتوانه قانوني براي 

بحث سرمایه گذاري باعث افزایش کمي و کیفي این موضوع مي شود.
ملکي از دیگر اعضاي شوراي شهر  رصد آغاز تا پایان روند سرمایه گذاري در شهر قم 
را از وظایف این ستاد دانست و گفت: تمرکز این موضوع در یک مجموعه باعث کاهش 

مشکلات پیش رو خواهد شد.

مدیرکل ثبت احوال استان قم اعلام کرد:  

امیرعلی و فاطمه پرطرفدارترین 
نام های انتخابی دیماه 

ایمان: مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: امیر علی با فراوانی  با 67 مورد و 
فاطمه با 144  مورد پرطرفدارترین نام های انتخابی پسر و دختر در دیماه بوده 

است.
ولی اله عسکری روز پنجشنبه در گفتگو با ایمان اظهار داشت: در دی ماه امسال دو 
هزار و 464 نوزاد متولد شد که  ازاین  تعداد هزار276 نفر پسرو هزارو188 نفر نیزدختر 
بوده است. عسکری بیان داشت : در این مدت 473 مورد وفات در استان قم به ثبت رسیده 

است  که از این تعداد 260 نفر مرد و 213 نفر زن بوده اند.

همزمان با دهه مبارک فجر:

3 ایستگاه آتش نشانی در قم افتتاح می شود
ایمان: مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم از افتتاح سه ایستگاه 

آتش نشانی همزمان با دهه مبارک فجر در قم خبر داد. 
عباس جعفری گفت: با پیگیری های مدیریت آتش نشانی و شهرداری قم جهت رسیدن 
شهر قم به استانداردهای ملی و شهری ایمن، عملیات احداث 10 ایستگاه آتش نشانی از 
بهمن ماه 1392 در شهر قم آغاز شد.وی گفت: حدود 14 میلیارد تومان از محل اعتبارات 
سفر مقام معظم رهبری به قم جهت ساخت و تجهیز این ایستگاه ها پرداخت شد و مابقی 
مخارج از قبیل تملک زمین ها و تجهیزات توسط شهرداری قم انجام شد.مدیر عامل سازمان 
آتش نشانی شهرداری قم عنوان کرد: سه ایستگاه واقع در خیابان امامزاده ابراهیم، خیابان 
خاکفرج جنب بوستان شهید رجایی و خیابان بلوار امامت واقع پردیسان در آستانه سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی افتتاح می شود.وی گفت: 14 ایستگاه آتش نشانی در قم وجود 
دارد که با افتتاح این سه مرکز، مجموع ایستگاه های آتش نشانی قم به 17 مورد می رسد.

جعفری افزود: 200 آتش نشان پس از طی مراحل آموزش آتش نشانی و پس از قبولی 
در آزمون عملی و تست ورزشی، جذب آتش نشانی شده و هم اکنون در ایستگاه های 

عملیاتی جذب شدند.

مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

جمع آوری هر شب زباله منجر به
 آلودگی زیست محیطی شهر می شود

ایمان: مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: یک شب در 
میان زباله های شهروندان از درب منازل جمع آوری خواهد شد، یعنی شهروندان 
در آینده ای نزدیک باید منتظر این باشند که زباله ها را به مأموران جمع آوری زباله 

شهرداری تحویل دهند.
رضا بامداد اصل با اشاره به اینکه در شهر قم هر شب ماموران ما نسبت به جمع آوری 
زباله اقدام می کنند ولی این طرح به تدریج تغییر خواهد کرد، اظهار کرد: علت این کار در 
سال 94 این است که با توجه به بررسی های صورت گرفته جمع آوری هر شب زباله علاوه 
بر اینکه فایده ای ندارد بلکه آفت هایی نیز به همراه داشته است و موجب آلودگی های زیست 
محیطی در شهر می شود. وی با بیان اینکه تولید زباله بیش از سرانه توسط شهروندان 
کار درستی نیست گفت: طی طرحی که اخیرا در یکی از مناطق انجام شده است شب 
در میان زباله های شهروندان از درب منازل جمع آوری خواهد شد، یعنی شهروندان 
در آینده ای نزدیک باید منتظر این باشند که زباله ها را به مامورین جمع آوری زباله 
شهرداری تحویل دهند. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
البته این طرح قبلا هم تا حدودی اجرایی شده بود اما اینکه تا چه  اندازه در شهر قم جواب 

دهد باید در آینده شاهد آن باشیم.

مدیرکل  حفاظت محیط زیست استان قم: 

مرکز تحقیقات زیست محیطی در قم 
راه اندازی می شود 

 ایمان: مدیرکل  حفاظت محیط زیست استان قم گفت: همزمان با دهه فجر، 
مرکز تحقیقات زیست محیطی کلنگ زنی می شود این مرکز پس از تکمیل و 
بهره برداری با رویکرد پژوهش های دانش بنیان در زمینه حوزه محیط زیست 

فعالیت می کند. 

محمودعلی رکنی ، با اشاره به برخورد قاطع محیط زیست با آلاینده ها در سطح استان 
اظهار داشت: یکی از وظایف کارکنان محیط زیست بازدید از واحدهای صنعتی و برخورد 
با آلاینده های زیست محیطی است. مدیرکل محیط زیست قم افزود: پس از بازدید از 
واحدهای صنعتی به واحدهای متخلف یک فرصت زمانی داده می شود و پس از مدت 
زمان تعیین شده اگر بازهم این روند ادامه داشت با آن واحد ها برخورد شدید حقوقی انجام 
می شود.وی با اشاره مزایای وجود واحدهای صنعتی در خارج از محدوده شهری تصریح 
کرد: فلسفه ایجاد شهرک های صنعتی مدیریت متمرکز زیست محیطی است تا بتوانیم بر 
آن اساس استانداردهای زیست محیطی را به خوبی رعایت کنیم.رکنی خاطرنشان کرد: 
شهروندان می توانند در صورت مشاهده هرگونه فعالیت واحدهای آلاینده و تخلفات زیست 
محیطی، با شماره 1540 اتباط برقرار کنند تا مسئولان با متخلفان برخورد قاطع داشته 
باشند.مدیرکل محیط زیست قم با اشاره به فعالیت های محیط زیست قم در دهه فجر تاکید 
کرد: همزمان با فجر انقلاب مرکز تحقیقات زیست محیطی، پاسگاه محیط بانی حوض 
سلطان و پاسگاه محیط بانی وسف کلنگ زنی می شود تا کار احداث این پروژه ها همزمان 
با فجر انقلاب انجام شود.وی با اشاره به اهمیت ساخت مرکز تحقیقات زیست محیطی 
خاطرنشان کرد: این مرکز پس از تکمیل و بهره برداری با رویکرد پژوهش های دانش بنیان 

در زمینه حوزه محیط زیست فعالیت می کند.

 کپی فیلم ها ارزان تر است
یکی از افرادی که از یک مرکز عرضه محصولات صوتی و تصویری 
اق��دام به خرید یک کپی غیر مجاز فیلم کرده بود، به خبرنگار ما 
گفت: کپی فیلم ها ارزان تر است و برای خانواده ها نیز  به صرفه است 

که به جای خرید نسخه اصلی فیلم، کپی فیلم را بخرند.
علیزاده افزود: در حال حاضر در برخی از ویدئو کلوپ ها چندین 
فیلم سینمایی در یک حلقه دی وی دی رایت می شود و با قیمت 
خیلی مناسبت در اختیار خریداران قرار می گیرد که این واقعا به 

صرفه است.
وی در پاس��خ به این س��وال که آیا این کار ش��ما به نوعی دامن 
زدن بر تخلف نیست، بیان داشت: اگر عرضه و فروش کپی فیلم ها 
تخلف بود که مسئولان نظارتی جلوی آن را می گرفتند و در همه 
کلوپ های سطح شهر به این راحتی عرضه نمی شد، پس به نظر 

نمی رسد که این کار خلافی باشد.

نظارت ها جدی نیست
یکی دیگر از خریداران محصولات صوتی و تصویری نیز به خبرنگار 
ما گفت: بنده به هیچ عنوان محصولات غیر مجاز و کپی را خریداری 

نمی کنم و تنها مشتری نسخه اصلی فیلم ها هستم. 
رضایی بیان داشت: ما زمانی می توانیم فیلم های خوب ببینیم که 
اقتصاد سینمای ما پویا و درآمدزا باشد و اگر ما فیلم های غیرمجاز 
و کپ��ی را خریداری کنیم درآمد حاصل از آن در جیب متخلفان 
و دلالان می رود و به دس��ت فیلم س��از و بازیگران و عوامل تهیه و 
تولید فیلم نمی رسد و این مسئله باعث می شود که آنان نیز نتوانند 

محصولات با کیفیت روانه بازار کنند. 
وی خاطر نش��ان کرد: به نظر من نظارت هم در این بخش کم 
است، اگر عرضه و فروش محصولات کپی غیر مجاز است، چرا به 
این راحتی و گستردگی در مراکز توزیع محصولات سمعی و بصری 
به فروش می رس��د. وی گفت: خوب معلوم است وقتی فروشنده 
می تواند چندین فیلم را در یک دی وی دی مثلا به قیمت 2 هزار 
تومان بخرد، نمی آید یک نسخه اصلی فیلم را 3 هزار تومان بخرد، 

عرضه محصولات قاچاق برای خریداران نیز وسوسه کننده است.

 فروش نسخه کپی سود بیشتری دارد
یک فروشنده محصولات سمعی و بصری نیز به خبرنگار ما گفت: 
صد البته فروش نس��خه کپی فیلم ها و آلبوم های موسیقی سود 
بیش��تری دارد، چرا که یک س��ی دی حداکثر 500 تومانی را به 

قیمت 2 هزار تومان می فروشند.
وی که نخواست نامش برده شود، افزود: شما برای فروش نسخه 
اصلی یک فیلم س��ود بسیار کمی را به دس��ت خواهید آورد، در 
صورتی که فروش نسخه های کپی بیش از 150 درصد سود دارد. 

وی بیان داشت: متاسفانه برخی از همکاران ما به هیچ عنوان دلسوز 
فرهنگ و هنر نیستند و تنها به فکر سود خود می باشند و با فروش 
گسترده نسخه های قاچاق، بازار فروش نسخه های اصلی فیلم ها 
و آلبوم های موس��یقی را کم رونق کرده اند.وی ادامه داد: متاسفانه 
فرهنگ سازی مناسبی هم در خصوص عدم خرید فیلم ها قاچاق 

صورت نگرفته و مردم نمی دانند که با خرید نسخه های قاچاق چه 
ضربه ای را به بدنه س��ینما و فرهنگ و هنر می زنند و پول خود را 
در جیب چه کسانی می ریزند. این فروشنده محصولات فرهنگی با 
تاکید بر اینکه تنها راه مبارزه با این تخلفات فرهنگ سازی در بین 
خانواده ها است، گفت: ما تا نتوانیم برای خانواده ها و خریداران این 
موضوع را جا بیندازیم که خرید نسخه های قاچاق فیلم ها تخلف 
است، نمی توانیم انتظار داشته باشیم که مردم به خرید نسخه اصلی 

فیلم ها روی بیاورند.
وی ادامه داد: در چند س��ال اخیر برنامه های مختلفی از س��وی 
موسس��ات فرهنگی و هنری که در ش��بکه خانگی فعال هستند 

برای جلوگیری از کپی غیرمجاز صورت گرفته که به نظر من هیچ 
کدام نتوانسته است بازدارندگی لازم را داشته باشد، مثلا قرار دادن 
جایزه های بزرگ برای خریداران نسخه های اصلی فیلم ها و ... به نظر 

من این ها راه حل نیست.

نظارت جدی بر مراکز توزیع 
محصولات فرهنگی و هنری

یک کارش��ناس مس��ائل فرهنگی نیز در گفت و گو با خبرنگار 
ما با تاکید بر اینکه با صحبت از قاچاق مشکلی از شبکه نمایش 
خانگی حل نمی ش��ود، گفت: عرضه آس��ان و با قمیت مناسب 
محصولات فرهنگی باعث می شود تا مردم بتوانند دسترسی بهتری 
به محصولات داشته باشند.محمد رضا فاریابی با تاکید بر نظارت 
جدی مسئولین ذیربط بر مراکز توزیع محصولات فرهنگی و هنری، 
افزود: فرهنگ سازی مناسب در این زمینه می تواند در کاهش کپی 
غیرمجاز یک محصول فرهنگی و هنری موثر باشد و این موضوع 
باید برای مردم جا بیافتد که کپی یک محصول فرهنگی و هنری 

می تواند چه ضرری را متوجه سرمایه گذاران آن کند.
وی تاکی��د ک��رد: به اعتقاد من اینکه محصول��ی از طریق کپی 
غیرمجاز وارد بازار می ش��ود یکس��ری معلول هایی دارد که ابتدا 
باید به آنها پرداخته ش��ود، در وهله اول موسس��اتی که در عرضه 
ای��ن محصولات نقش دارند باید با محدود کردن فضا کاری کنند 
تا متخلفان نتوانند فعالیت کنند و در کنار آن س��تاد با توجه به 

وظیفه ذاتی که دارد از موسسات حمایت خواهد کرد. فاریابی افزود: 
درباره دلایل کپی غیرمجاز باید این موضوع را نیز در نظر داش��ته 
باشیم که در شهرستانها وضعیت مالی مردم با پایتخت قابل مقایسه 
نیست و سوال اینجاست که چرا باید در شهرستانهای کم درآمد نیز 
توزیع محصولات با قیمت تهران باشد؟، چرا که همین موضوع و 
متناسب نبودن قمیت محصولات فرهنگی با سرانه درآمد مردم در 
همه نقاط کشور باعث می شود تا ناخودآگاه مردم به سمت خرید 
کپی های غیرمجاز ترغیب شود و تولیدکنندگان باید فکری اساسی 

برای قیمت محصولات داشته باشند.

زیرساخت های لازم برای نظارت دقیق 
بر کلوپ ها وجود ندارد

معاون فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز 
در گفت و گو با خبرنگار ما گفت: مراکز عرضه محصولات سمعی و 
بصری و کلوپ ها زیر نظر معاون فرهنگ ارشاد فعالیت می کنند و 

وظیفه نظارت بر این مراکز بر عهده ماست. 
حامد حجتی اظهار داش��ت: تشکیل پرونده افرادی که متقاضی 
راه اندازی کلوپ هس��تند در ارش��اد صورت می گیرد که این افراد 
باید دارای شرایط خاصی باشند که اگر این شرایط احراز شود، یک 
جلسه تخصصی تشکیل می ش��و د و ضمن در نظر گرفتن موارد 
قانونی، مجوز لازم به فرد مذکور داده می شود، البته به دلیل حساس 
بودن موضوع، استعلاماتی هم باید از سایر ارگان های دیگر صورت 

بگیرد.
وی با اشاره به اینکه دو روش برای نظارت بر کلوپ ها وجود دارد، 
بیان داشت: بازرسان اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی به صورت 
مرتب از امکانات، رفت و آمدها، محصولات و دیگر مواردی که در 
کلوپ ها وجود دارد بازرسی به عمل می آورند و گزارش آن را ارائه 

می کنند. 
حجتی با تاکید بر اینکه عمده فعالیت ما در این حوزه بازرس��ی 
منظم از ویدئو کلوپ های سطح شهر است، اضافه کرد: یک بخشی 
از کار هم به صورت نامحسوس انجام می شود و مردم در مراجعاتی 
که به این مراکز دارند، اگر مورد مش��کوک و خاصی را مش��اهده 

کردند، برای بررسی به این اداره کل اطلاع می دهند. 
وی ادامه داد: متاس��فانه در ای��ران هنوز موضوع کپی رایت حل 
نشده و نمی توانیم به صورت کامل بگوئیم این کار قانونی است یا 
غیر قانونی، باید بگوئیم این کار غیر شرعی است، اما از یک طرف 
قانونگذار هیچ قانونی را برای اینکه بشود با این افراد برخورد انجام 
داد، در نظر نگرفته اس��ت، لذا ضروریت است حمایت های ویژه ای 
انجام شود تا حقوق مولفین و پدیدآورندگان در ایران هم به صورت 

کامل رعایت گردد. 
معاون فرهنگی ارشاد قم اضافه کرد: روی مجوز برخی از فیلم ها 
این جمله قید شده که »کپی غیر مجاز پیگرد قانونی دارد«، در این 
صورت اگر این فیلم ها به صورت غیر مجاز کپی شود، قابل پیگرد 

است و با عوامل آن برخورد خواهد شد. 
حجتی با تاکید بر اینکه زیرساخت های لازم و عوامل انسانی مورد 
نیاز برای برخورد با این پدیده در قم وجود ندارد، افزود: برخورد با 
بخش زیادی از این تخلفات از دست ما خارج است، ما یک مجموعه 
نظارتی هستیم و نهادی که بتوانیم با این تخلفات برخورد کنیم 
نیس��تیم و این کار بر عهده دیگر نهادهاس��ت، ما فقط می توانیم 
بازرس��ی کنیم و گزارشات را به مراجع ذیصلاح اعلام نمائیم، این 

مراجع باید ورود پیدا کنند و با متخلفان برخورد انجام دهند. 
وی گفت: انتظاری بیشتر از یک دستگاه نظارت کننده مثل ارشاد 
نمی توان داش��ت و در این حوزه نیز با تمام توان وارده ش��ده ایم و 
گ��زارش تخلفات صورت گرفته را ب��ه مراجع ذیصلاح می دهیم، 
یک نماینده از وزارت ارشاد در دادگستری حضور دارد که وظیفه 

رسیدگی به همین تخلفات را بر عهده دارد. 
وی تصری��ح کرد:  باید یک نظارت جدی بر محتوای محصولاتی 
که در این مراکز عرضه می ش��ود نیز صورت بگیرد، چرا که بعضا 
مشاهده شده در برخی از این کلوپ ها به جز آلبوم های خوانندگان 
غربی، برخی سی دی های مداحی هم توزیع می شود که مورد تائید 
ما نیست. حجتی در ادامه سخنان خود با تاکید بر ضرورت توجه 
ویژه به شبکه توزیع خانگی محصولات فرهنگی گفت: با توجه به 
استقبال ویژه ای که خانواده ها از شبکه توزیع خانگی محصولات 
فرهنگی دارند، بسیاری از بنگاه های اقتصادی تمایل زیادی برای 

حضور در این عرصه پیدا کرده اند. 
وی با اشاره به اینکه شبکه توزیع خانگی به یک پدیده تبدیل شده 
است، تصریح کرد: مدیران فرهنگی باید توجه ویژه ای به این موضوع 
داشته باش��ند،  به هر حال وقتی خانواده ای مشاهده می کند که 
فرزندش از یک کلوپ، فیلمی را تهیه کرده است، فکر می کند که 
این فیلم یا هر محصول دیگر فرهنگی مجوز دارد و مورد تائید است، 
ل��ذا باید نظارت های دقیقی بر این مراکز صورت بگیرد تا از توزیع 
محصولات غیر فرهنگی و مورد دار، جلوگیری شود. وی بیان داشت: 
گاهی اوقات آثاری که در سیستم خانگی توزیع می شود، از خطوط 
قرمز به راحتی می گذرد و این باعث بروز یک تعارض می گردد که 

متولیان امر باید در این خصوص پاسخگو باشند. 
حجتی خاطر نشان کرد: به نظر می رسد هنوز ساز و کار قانونی 
برخورد با این پدیده هموار نشده است و نیاز به این دارد که بیشتر 

به این موضوع مهم پرداخته شود. 

ایمان: بخشدار خلجستان گفت: بخش خلجستان با دو 
دهستان و 53 روستا یک بخش وسیعی است که نیازمند 

توسعه زیرساخت ها می باشد.
سید داود حاج حسینی در گفت وگو با خبرنگار ما اظهار داشت: 
البته در خصوص کارهای زیربنایی اقدامات مناسبی صورت گرفته اما 
برای اینکه به نقطه مطلوب برسیم، باید زیرساخت های این بخش 
توسعه بیشتری پیدا کند. وی اضافه کرد: در حال حاضر 33 روستای 
این بخش از نعمت گاز طبیعی محروم هستند و همین امر منجر شده 

بسیاری از روستاهای ما خالی از سکنه شوند.
وی ادامه داد: در این دولت با توجه به دستورات استاندار محترم و 
پیگیری فرماندار و نمایندگان مجلس مبنی بر تأمین امکانات زیربنایی 
در روستاهای این بخش، گازرسانی به 33 روستای بخش خلجستان 

را پیگیری کردیم و امیدواریم که این پروژه به زودی عملیاتی شود.
حاج حسینی اضافه کرد: در خصوص باغبانی و کشاورزی و 
گردشگری کارهای بسیار خوبی در این بخش انجام شده و امیدواریم 
بتوانیم صنعت گردشگری را در این بخش به عنوان یک صنعت 
اشتغال زا مستقر نمائیم. وی ادامه داد: در این خصوص جلسات 
متعددی را با مسئولین گردشگری قم برگزار کرده ایم و آن ها هم قول 
داده اند که حمایت های لازم را در این خصوص انجام دهند. بخشدار 
خلجستان تصریح کرد: دهکده سلامت صبا و یک مجتمع توریستی 
نزدیکی روستای نایه و قاهان به عنوان سه مکانی هستند که در بخش 
گردشگری باید موردتوجه قرار گیرند و به حمدالله اقدامات خوبی هم 

در این زمینه انجام شده است.
ساماندهی اشتغال در بخش خلجستان

وی در ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه یکی از مشکلات بخش 
خلجستان موضوع اشتغال بود، اظهار داشت: برای ساماندهی اشتغال 
در این بخش کارگروهی تشکیل شد که در آن مسائل مرتبط با 
اشتغال موردبررسی قرار می گیرد و بعد از بحث های کارشناسی، 
نسبت به رفع مشکلات اقدام می شود. حاج حسینی ادامه داد: در 
بخش خلجستان یک ناحیه صنعتی وجود دارد که متأسفانه درزمانی 
که این ناحیه در حال احداث بوده نسبت به قسمت بندی مشاغل آن 
دقت لازم نشده است، در این ناحیه هم کارخانه مواد غذایی وجود 
دارد، هم کارخانه قیر، یعنی یک ناحیه صنعتی ایجادشده که مشاغل 

غیر مرتبط با آن در این ناحیه مستقرشده است.
وی گفت: عمده محصولات این بخش در حوزه باغات است، 
لذا کارخانه هایی هم که در ناحیه صنعتی مستقر هستند باید 
بیشتر در این خصوص باشند، مثل کارخانه ها فرآوری محصولات 
باغی، متأسفانه در حال حاضر به دلیل وجود کارخانه ها غیر مرتبط، 

محیط زیست اجازه احداث کارخانه های فرآوری را نمی دهد.
وی اضافه کرد: با نشستی که با مهندس طیبی نژاد مدیرعامل 
شرکت شهرک های صنعتی استان قم داشتیم، مقرر شد که صنایع 
آلوده از بخش خارج شود و صنایعی که با محصولات منطقه مطابقت 

دارد، جایگزین آن گردد.
راه اندازی موسسه خیرین بخش خلجستان

بخشدار خلجستان در ادامه سخنان خود از راه اندازی موسسه 
خیرین بخش خلجستان خبر داد و گفت: بخش خلجستان بخش 
ولایتمداری است، مردم این بخش بیشترین حضور را درصحنه های 
مختلف نظام داشته اند، در انتخابات مختلف، راهپیمایی و هرجایی 
که نیاز به حضور مردم درصحنه بوده است، همیشه در خط مقدم 

قرار داشته اند.
حاج حسینی ادامه داد: بعد از اعلام راه اندازی موسسه خیرین 
بخش خلجستان، استقبال بسیار خوبی از این طرح شد و در حال 
حاضر پزشکان متخصص در روستاهای بخش حاضر می شوند و 
به صورت رایگان اقدام به ویزیت بیماران می کنند. وی تصریح کرد: 
در این طرح 10 پزشک متخصص از کلیه تخصص ها در روستاهای 
بخش حضور پیدا کردند و در همین راستا بیش از 400 نفر از بیماران 

به صورت رایگان ویزیت شدند.
وی گفت: باید امکانات به روستاهای قم سرازیر شود تا دیگر 
مردم برای رفع مایحتاج روزمره خود مجبور نباشند به شهر بروند، 
حضور روستائیان در شهر باعث شده که متأسفانه روستائیان هم 

مصرف کننده شوند.
وی اضافه کرد: امروز وقتی شاهد فروش شیر پاکتی در مغازه های 
روستاها هستیم، واقعاً نگران کننده است، بالاخره روستائیان باید 
خودشان تولیدکننده باشند و بخشی از نیاز بازار شهر را نیز تأمین 

کنند.
بخشدار خلجستان در ادامه گفت: با دید وسیعی که استاندار 
محترم و معاونین ایشان دارند و همچنین سابقه ای که فرماندار قم 
در حوزه مسائل روستایی دارد، امیدواریم که هر چه سریع تر کارهایی 

زیربنایی در این بخش انجام شود.
وی بیان داشت: در حال حاضر اگر کسی بخواهد بین دو دهستان 
قاهان و دستجرد تردد کند باید 75 کیلومتر راه را طی کند، در همین 
راستا با مسئولان اداره راه و شهرسازی صحبت کردیم و آن ها هم 
موافقت کردند که با آسفالت جاده خاکی میانبری که وجود دارد، 
این مسیر را به 15 کیلومتر کاهش دهند. وی با اشاره به اینکه بخش 

خلجستان بیش از 50 شهید تقدیم نظام و انقلاب کرده است، گفت: 
متأسفانه این بخش به نوعی مغفول واقع شده است، البته زحمات 
فراوانی کشیده شده که ما در همین جا از همه مسئولین استان که در 
این بخش اقداماتی را انجام داده اند، تشکر می کنیم، ولی این اقدامات 

کافی نیست و باید نگاه ویژه ای به این بخش داشته باشند.
سرمایه گذاری در بخش خلجستان 

توجیه اقتصادی دارد
حاج حسینی اضافه کرد: با اقدامات صورت گرفته در این دولت 
در بخش خلجستان، امیدواری در مردم بیشتر شده و شاهد هستیم 
روستاهایی که به دلیل نبود امکانات زیربنایی خالی از سکنه شده 
بودند، ساکنین آن ها در حال بازگشت به روستای خود هستند. وی 
ضمن تشکر از مهندس بهشتی مدیرکل راه و شهرسازی استان قم، 
گفت: پس از 7 سال راه همت آباد آسفالت شد که آسفالت این جاده 
برای مردم به یک آرزو تبدیل شده بود، 6 کیلومتر از جاده نورآباد 

بهسازی شده و 22 کیلومتر دیگر باقی مانده است.
چه  خلجستان  بخش  اینکه  به  اشاره  با  خلجستان  بخشدار 
درگذشته و چه در حال حاضر یکی از بخش های محروم استان قم 
است، تصریح کرد: بخش خلجستان بین دو استان واقع شده است و 
مسافران برای رسیدن به استان خود از این بخش عبور می کنند، لذا 

باید امکانات این بخش بیشتر شود تا آبروی قم حفظ گردد.
وی گفت: یک قطعه زمینی که توسط یک خیر اهداء شده بود، در 
اختیار جمعیت هلال احمر قرار گرفت و جمعیت هلال احمر نیز اقدام 
به راه اندازی یک پایگاه در این بخش کرد که بسیار لازم و ضروری 
بود. بخشدار خلجستان در ادامه سخنان خود ضمن دعوت از بانک ها 
و مؤسسات مالی و سرمایه گذاران برای حضور در این بخش؛ بیان 
داشت: موضوع گردشگری در بخش خلجستان یک موضوعی است 
که اگر سرمایه گذاری لازم در آن انجام شود، بسیار سودآور خواهد 
بود، لذا از سرمایه گذاران و بانک ها و مؤسسات اعتباری درخواست 

می کنیم که در این بخش حضور پیدا کنند.
وی با اشاره به اینکه اقتصاد کشاورزی هم یکی دیگر از موارد 
بسیار مناسب برای سرمایه گذاری در ین بخش است، گفت: در این 
بخش دو شهرک گلخانه ای به نام کوثر و رزبند راداریم که بیش از 40 
واحد گلخانه ای در آنجا مستقر است و آب و زمین بسیار مستعدی 

هم برای کشاورزی دارد.
توجیه  خلجستان  بخش  در  سرمایه گذاری  کرد:  اضافه  وی 
اقتصادی بسیار بالایی دارد و لازم است سرمایه گذاران با حضور در این 
بخش نسبت به احداث کارخانه های فرآوری محصولات کشاورزی و 

همچنین اماکن گردشگری اقدام نمایند.

 » ایمان« از معضل کپی غیرمجاز آثار سینمایی گزارش می دهد:

حراج هنر در کلوپ های قم 

بخشدار خلجستان در گفت وگو با ایمان:

33 روستای بخش خجلستان گاز ندارند

هر فیلم�ی که وارد ش�بکه نمایش خانگی می ش�ود 
کپی های غیرمجاز آن نی�ز در مراکز عرضه محصولات 
س�معی و بصری وج�ود دارد. البته ماجرا به اینجا ختم 
نمی شود، چندسالی است عرضه کنندگان محصولات 
غیرمجاز چند فیلم را روی یک دی وی دی رایت می کنند. 
به این ترتیب با پرداخت مبلغی که کمتر از بهای خرید 
یک فیلم راه یافته به شبکه نمایش خانگی است می توان 
کپی غیرمجاز چند فیلم سینمایی را روی یک دی  وی 
 دی خری�داری ک�رد. فقط قدری کیفی�ت فیلم ها افت 
می کند که ظاهرا این مسئله هم برای خریداران کم توقع 
نس�خه های غیرمجاز اهمیت چندانی ن�دارد. موضوع 
هم منحصر به فیلم های س�ینمایی نیست، سریال ها، 
برنامه های تلویزیونی و آلبوم های موسیقی خوانندگان 
ایرانی هم به راحتی به شبکه قاچاق راه می یابند. نکته 
تاسف بار اینکه این کپی های غیرمجاز حتی در برخی 
از فروشگاه های رسمی عرضه محصولات مجاز فرهنگی 
و هنری نیز به راحتی عرضه می شوند. به طوری که کنار 
نسخه های اصلی فیلم ها و سریال ها، نسخه غیرمجاز 
آن نیز در سطح گسترده و حتی بیشتر از نسخه اصلی به 
فروش می رسد. در حال حاضر در فروشگاه های رسمی 
عرضه محص�ولات مجاز فرهنگی و هن�ری به صورت 
علنی کپی های غیرمجاز فیلم ها و س�ریال ها به فروش 
می رسد؛ اتفاقی که به سختی می توان پذیرفت مسئولان 
ذیربط در جریانش قرار ندارند. متاسفانه هنوز فرهنگ 
اس�تفاده نکردن از محصولاتی که به صورت غیرمجاز 
عرضه می شوند نیز چنانکه باید جانیفتاده و همین امر 
و استقبالی که مخاطب از کپی های غیرقانونی می کند 

مبارزه با این پدیده مذموم را دشوار کرده است.

اشاره

 شبکه توزیع خانگی به یک پدیده تبدیل شده است
مدیران فرهنگی باید توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشند،  به 
هر حال وقتی خانواده ای مشاهده می کند که فرزندش از یک کلوپ، 
فیلمی را تهیه کرده است، فکر می کند که این فیلم یا هر محصول 
دیگر فرهنگی مجوز دارد و مورد تائید است، لذا باید نظارت های 

دقیقی بر این مراکز صورت بگیرد تا از توزیع محصولات غیر 
فرهنگی و مورد دار، جلوگیری شود
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نامحرمانه
تکذیب خبر بستری شدن آیت الله وحید خراسانی

گفته می شود: در پی انتشار خبری مبنی بر وخامت حال حضرت آیت الله وحید خراسانی و بستری 
شدن ایشان در بیمارستان این خبر تکذیب شد. روز گذشته یکی از سایت های خبری در حوزه دینی 
نوشت که مرجع عالیقدر، حضرت آیت الله شیخ »حسین وحید خراساني« به دلیل وخیم شدن حالشان، 
راهي بیمارستان شدند. در پی انتشاراین خبر یکي از مسئولان دفتر مرجع عالیقدر، حضرت آیت الله وحید 
خراساني تماس گرفته و از سلامتي کامل ایشان در زمان فعلي خبر داد. او گفت:»معظم له در سلامتي 

کامل به سر مي برند و در حال حاضر هیچ مشکلي ندارند لذا جاي نگراني نیست.«

زمان تعیین رئیس مجلس خبرگان رهبری
گفته می شود: احمد خاتمی عضو هیأت رئیسه مجلس خبرگان رهبری از برگزاری هفدهمین 
اجلاس دوره چهارم مجلس خبرگان رهبری در تاریخ 19 و 20 اسفندماه سال جاری در محل مجلس 
قدیم شورای اسلامی خبر داد و گفت: تعیین رئیس مجلس خبرگان رهبری در اولین دستور کار 
هفدهمین اجلاس دور چهارم است. کاندیداهای ریاست مجلس خبرگان در روز اول اجلاس و در خود 

جلسه مشخص خواهند شد.

بدهی  سنگین دولت  قبل  به  تامین اجتماعی
گفته می شود: سیدتقی نوربخش مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی گفت: دولت گذشته 70 هزار 
میلیارد تومان به این سازمان بدهکار است. وی افزود: در جلسه چهارشنبه 15 بهمن هیات وزیران مصوب 
شد که دولت دو هزار میلیارد تومان از این بدهی را بپردازد. وی گفت: دولت نگاه ویژه ای برای پرداخت 
بدهی خود به تامین اجتماعی دارد و از ابتدای تدوین بودجه سال آینده نیز این نگاه خاص وجود داشته 

است.

تصمیم »ابوبکر البغدادی« برای تخریب کعبه!
گفته می شود: پایگاه های اینترنتی وابسته به داعش از تصمیمات جدید تروریست ها در مورد ایجاد 
تغییراتی در قرآن کریم و تخریب کعبه خبر داد. تروریست های داعش بر این عقیده اند که علمای دینی 
ادیان و مذاهب، کافر هستند و قرآن را مطابق خواسته ها و اهداف خود تغییر داده اند، بنابر این در آینده 
نزدیک سوره هایی همچون کافرون و آیه تطهیر را از آن حذف خواهد کرد. طبق مطالب نوشته شده بر روی 
پروفایل های یکی از تروریست های داعش در پایگاه ارتباط جمعی توییتر آمده است که ابوبکر البغدادی 
در نظر دارد کعبه را ویران کند، زیرا حجاج با دست کشیدن به کعبه، مشرک محسوب می شوند و عبادت 

سنگ از جمله محرمات می باشد.

جدیدترین مشتری خرید استقلال
گفته می شود: پس از اینکه از سوی وزارت ورزش قیمت نهایی باشگاه های استقلال و پرسپولیس 
برای فروش به بخش خصوصی اعلام شد، یک شرکت بیمه برای خرید سهام باشگاه آبی پوش اقدامات اولیه 
را به عمل آورد. بر همین اساس مدیرعامل و مسئولان این شرکت بیمه روز گذشته از ورزشگاه مرغوبکار 
و ساختمان باشگاه استقلال بازدید به عمل آوردند. همچنین قرار است این شرکت بیمه به زودی اسپانسر 

باشگاه استقلال شود.

پنجشنبه ها تعطیل رسمی می شود!
گفته می شود: زمزمه هایي به گوش مي رسد که دولت قصد دارد روزهاي پنج شنبه را نیز به تعطیلات 
رسمي اضافه و به عبارتي تعطیلات را ساماندهي کند. موضوعي که بارها شایعه آن در ایران مطرح شده  اما 

اجرایي شدن آن به دلیل باورهاي اغلب اشتباه، به نتیجه نرسیده و با بن بست مواجه شده است.

شرط نقد شدن چک های بالای ۱00 میلیون تومان
گفته می شود: بانک مرکزی در راستای اقدامات لازم جهت پیشگیری از اضافه برداشت بانک ها از 
منابع بانک مرکزی بخشنامه ای صادر کرده است. در این بخشنامه به تمامی بانک ها دستور داده شده 
تا از پرداخت وجوه چک های با رقم بالای 100 میلیون تومان متعلق به 3 بانک خودداری بعمل آورند. 
این بخشنامه ضمن تاکید بر اجرای این دستور از تاریخ 9 بهمن ماه به عواقب ناشی از عدم اجرای این 
بخشنامه نیز اشاراتی داشته است. تمامی چک های با رقم بالای 100 میلون تومان این سه بانک که 
پیگیری های خبرنگار ما نشان می دهد سه بانک خصوصی هستند، اعم از چک عادی، رمزدار و بین 
بانکی جهت واگذاری در سامانه چکاوک و یا تحویل به اتاق پایاپای اسناد بانکی نباید توسط بانک های 

دیگر دریافت شوند.

کاهش قیمت سکه به زیر یک میلیون تومان
گفته می شود: طی دو هفته گذشته اما روند نزولی قیمت در این بازار آغاز شد و تا قبل از جمعه 
گذشته بهای هر اونس طلا به کانال یک هزار و 260 دلار رسیده بود. همین جریان موجب شد تا بهاي 
سکه در بازار به زیر یک میلیون تومان کاهش یابد. هر سکه تمام بهار آزادی در حال حاضر با قیمت 988 
هزار تومان فروخته می شود و هر گرم طلای 18 عیار هم به 100 هزار و 700 تومان رسید. اظهارنظرهاي 
وزیرامور خارجه در مورد احتمال دستیابي به توافق هسته اي نیز در کاهش قیمت دلار و سکه موثر بوده 

است.

مدیرعامل استقلال 20 روزه دکترا گرفت!
گفته می شود: بهرام افشارزاده، مدیرعامل باشگاه استقلال با سفر به آمریکا و گذراندن دوره ای 20 
روزه، دکترای مدیریت مجازی خود را دریافت کرد. این مدرک پس از بازگشت افشارزاده مورد تأیید وزارت 

علوم و تحقیقات قرار گرفت.

شنیده های فتح الله زاده از خریداران سرخابی
گفته می شود: فتح الله زاده از شرکت بعضی حزب های سیاسی در فوتبال خبر داد: من در این چند 
روز شنیده ام بعضی از حزب های سیاسی برای خرید استقلال و پرسپولیس در مزایده شرکت خواهند 
کرد که این برای 2 باشگاه بزرگ ترین خطر است. در همه جای دنیا فوتبال وسیله ای است که مردم را از 
سیاست جدا کند اما متاسفانه در ایران افراد سیاسی برای استفاده تبلیغاتی از دو باشگاه می خواهند آن ها 
را خریداری کنند که من فکر می کنم این زنگ خطر برای فوتبال است. باید اجازه ورود غیر ورزشی ها به 
فوتبال گرفته شود چون ممکن است خطر بزرگی در کمین دو باشگاه باشد. مدیرعامل سابق استقلال 
گفت: نمی دانم چند نفر برای خرید سرخابی ها پیش قدم شده اند اما شک ندارم بخش خصوصی نمی تواند 

این تیم ها را بخرد.

تغییر مهم در کنکور سراسری سال آینده
گفته می شود: ابراهیم خدایی رئیس سازمان سنجش آموزش کشور با اشاره به آغاز ثبت نام کنکور 
سراسری سال 94، گفت: ثبت نام کنکور سراسری سال 94 از فردا 19 بهمن ماه آغاز می شود و تا هفته اول 
اسفندماه ادامه خواهد داشت. وی افزود: تنها تغییر مهم این آزمون برگزاری تاریخ کنکور سراسری است که 

به دلیل ماه مبارک رمضان در روزهای 21، 22 و 23 خردادماه سال 94 برگزار می شود.

شلیک موشک یاعلی از "تمام جنگنده ها"
گفته می شود: محمد اسلامی معاون وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با اشاره به تولید موشک 
کروز یا علی گفت: کلیه موشک های کروز اساسا یکی از کاربردهای شان این است که بتوانند روی پرنده ها 
نصب شده و به عنوان موشک های هوا به سطح به کار گرفته شوند و موشک کروز یاعلی هم از این قائده 

مستثنی نیست.

3000دقیقه رایگان مکالمه کنید!؟
گفته می شود: مکالمه رایگان 3000 دقیقه ای و اینترنت رایگان به مدت سه ماه و همخوانی چهار 
رقم شماره آخر سیم کارت فعلی با شماره سیم کارت پیشنهاد شده یکی از شگردهای سودجویان 
برای فروش سیم کارت های تلفن همراه است. این در حالیست که این سیم کارت ها ارزشی حدود 
16500تومان را دارا هستند و هنگام فعالسازی مابه التفاوت وجه را در خدمات مشترکین همراه بپردازند 
اما برخی شهروندان با فریب کلاهبردار تمام وجه)مبلغ 145600تومان( را هنگام دریافت سیم کارت به 
پست یا هر فرد دیگری تحویل می دهند در حالی که می بایست مابه التفاوت وجه را هنگام فعال سازی 

سیم کارت به دفاتر خدمات مشترکین بپردازند.

اپراتور چهارم تلفن همراه در راه است
گفته می شود: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بررسی ورود اپراتور چهارم تلفن همراه آغاز 
شده است و سال آینده وارد شبکه ارتباطی می شود. محمود واعظی افزود: با توجه به حضور کنونی سه 
اپراتور، اپراتورهای چهارم به بعد به عنوان اپراتور مجازی اجازه فعالیت خواهند داشت. وی ادامه داد: این 
اپراتورها تجهیزات و تاسیساتی نخواهند داشت و از امکانات سخت افزاری اپراتورهای کنونی استفاده 

خواهند کرد.

شناسایی ژنتیک اسکلت زن 7 هزار ساله تهران
گفته می شود: پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری با هدف حفاظت از اسکلت زن 7 هزار ساله 
تهران و همچنین شناسایی ژنتیکی آن که در نتیجه کاوش در خیابان مولوی کشف شد، اقدامات عملی 

و مطالعاتی را انجام داده است.

پیامک کسر خلافی صحت ندارد
گفته می شود: پلیس راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی در اطلاعیه ای اعلام کرد: پیامک کسر 
خلافی صحت ندارد. به گزارش سایت راهور، در این اطلاعیه آمده است: نظر به ارسال پیامک کذب مبنی 
بر ارسال کد VIN برای کسر خلافی صورت وضعیت تخلفات رانندگی شهروندان ضمن تکذیب این خبر 

از رانندگان درخواست می شود از دادن اطلاعات خودرویی خود به افراد ناشناس جدا خودداری کنند.

وام ازدواج تا 6 میلیون تومان افزایش می یابد
گفته می شود:  طرحی تحت عنوان ساماندهی وام ازدواج جوانان در مجلس تهیه شده که قرار است 
پس از تعطیلات مجلس در قالب دوفوریتی در خانه ملت مطرح شود. براساس این طرح مبلغ وام ازدواج 
جوانان به 6 میلیون تومان برای سال 94 افزایش می یابد و پرداخت وام نیز بدون نوبت خواهد بود. اگر 
زوجی بخواهد که به جای دریافت وام، خرید انجام دهد، می تواند تا 10 میلیون تومان از کارخانه هایی که 

مایلند محصولات خود را قسطی بفروشند، کالا بردارند.

اصطلاح »دهه فجر« ابتکار چه کسی بود؟
گفته می شود: همه ساله در روزهای 12 تا 22 بهمن که »دهه فجر« و با توصیف کامل تر »دهه 
فجر انقلاب اسلامی« نامیده و جشن گرفته می شود از روزهای اوج و پیروزی انقلاب ضد سلطنتی مردم 
ایران در سال 1357 خورشیدی گفته می شود. اما ابداع کننده خود این اصطلاح چه کسی است؟ در سال 
1360 بود که به پیشنهاد و ابتکار حجت الاسلام عبدالمجید معادیخواه وزیر وقت ارشاد اسلامی به شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی، آغاز جشن های انقلاب از روز 12 بهمن - سالگرد بازگشت امام - قرار داده شد 

تا 10 روز فاصله تا 22 بهمن با الهام از آیات آغازین سوره مبارکه فجر، دهه فجر خوانده شود.

دایی مدیرعامل می شود مارادونا سرمربی!
گفته می شود: مشتری 500 میلیاردی سهام پرسپولیس در صورت خرید سهام می خواهد مارادونا را 
به عنوان سرمربی سرخپوشان به ایران بیاورد! شرط او برای خرید سهام حضور علی دایی سرمربی پیشین 

سرخپوشان کنارش است.

هرکس از سر همراهى با هواى تو
راه هدايتت را از تو پوشيده بدارد 

دشمن توست.

استاندار قم :

آزادراه قم- گرمسار به یک محور استراتژیک تبدیل  می شود
اخبار

»ایمان« بررسی کرد:

قم؛ پنجمین مقصد سفر ایرانی ها
ایمان: شهر قم بعد از مشهد، تهران، رشت و شیراز پنجمین مقصد 
اصلی سفرهای تابستانه سال 1392 بر اساس تعداد نفر شب اقامت 

بوده است.
بر اساس آمار مرکز آمار ایران، استان گیلان و شهر مشهد مقصد نخست 

سفر تابستانه خانوارهای ایرانی در سال گذشته بوده است. 
بر اساس آخرین آمار مرکز آمار ایران، استان گیلان با 9 میلیون و 804 
هزار سفر مقصد نخست سفرهای تابستانه خانواده های ایرانی در سال 1392 

بوده است. 
بعد از گیلان، استان خراسان رضوی با 9 میلیون و 62 هزار سفر دومین 

مقصد تابستانه سفرها در سال 1392 را به خود اختصاص داده است. 
بعد از این دو شهر، استان مازندران با 7 میلیون و 503 هزار سفر سومین 

مقصد تابستانه خانواده های ایرانی در سال 1392 بوده است. 
همچنین استان تهران با 3 میلیون و 964 سفر، استان فارس با 3 میلیون 
و 95 هزار و استان اصفهان با 3 میلیون و 383 هزار سفر مقصدهای چهارم، 

پنجم و ششم سفر خانواده های ایرانی را به خود اختصاص می دهند. 
بر اساس این آمار، استان سمنان با 301 هزار و استان یزد با 383 هزار 
سفر در تابستان 1392 کم  جاذبه ترین مقاصد سفر از نظر خانواده های ایرانی 

بوده اند. 
همچنین شهر مشهد بر اساس تعداد نفر شب اقامت مقصد اصلی سفرهای 
تابستانه سال 1392 بوده است، که 5 میلیون و 576 هزار نفر شب اقامت را 

به خود اختصاص داده است. 
بعد از مشهد شهرهای تهران، رشت، شیراز، قم، اصفهان بندانزلی، لاهیجان، 

بابلسر و قزوین قرار دارند.

شهردارمنطقه جمکران خبر داد:

تکمیل  عملیات اجرایی 
   BRT ایستگاه های

اجرایی  ازتکمیل عملیات   )5( ایمان: شهردارمنطقه جمکران 
ایستگاههای BRT  درسطح این منطقه خبرداد.

سید جمال الدین حسینی کهنوج  با اعلام این خبر اظهار داشت : با هدف 
ایجاد آسایش و بهبود عبور و مرور و ساماندهی معابر منطقه پنج و افزایش 
رضایتمندی شهروندان در حوزه عمران شهری 4 ایستگاه BRTراه اندازی 

خواهد شد. 
وی ادامه داد: در همین راستا،  نصب  عملیات نرده گذاری به طول 3 
کیلومتر جهت ایجاد امنیت و سرعت در خدمات رسانی ناوگان حمل و نقل 

شهری وآسایش شهروندان در حال اتمام می باشد.
وی، خدمت رسانی ویژه به شهروندان را در این مقطع زمانی با وجود 
مشکلات زیاد یک جهاد عمرانی دانست گفت: تسهیل در مشکلات و خدمات 

به شهروندان رسالت  اصلی مدیریت شهری  است.

مدیر روابط عمومی شرکت مخابرات  استان:

اختلال اینترنت قم به دلیل مشکلات 
در زیرساخت  کشور بود

ایمان: مدیر روابط عمومی شرکت مخابرات استان اختلالات روز 
های گذشته اینترنت در قم را به دلیل مشکلات به وجود آمده در 

زیرساخت های کشوری عنوان کرد.
ابوالفضل احمدی نیا ضمن عذرخواهی از مشترکین اینترنت پرسرعت 
در قم به دلیل اختلالات به وجود آمده طی روز های گذشته  اظهار کرد: 
این اختلالات که از ظهر روز  جمعه آغاز شده بود ظهر دیروز به صورت 
کامل برطرف شد و از ظهر دیروز مشکلی در ارائه خدمت اینترنت پرسرعت 
نبوده است. وی تصریح کرد: مشکل به وجود آمده به دلیل اختلال فنی در 
زیرساخت های کشور بوده و این مشکل به استان ارتباط نداشته است.مدیر 
روابط عمومی شرکت مخابرات استان قم از سعه صدر شهروندانی که این مدت 

با مشکل در دسترسی به اینترنت روبه رو شدند، تقدیر کرد.

درهفته گذشته صورت گرفت :

انجام هزار و 125 ماموریت 
توسط اورژانس قم

ایمان:رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم 
گفت: حوادث ترافیکی یک هفته گذشته در این استان، 381 مصدوم 

بر جای گذاشت. 
محمدجواد باقری به اشاره به اینکه خوشبختانه این حوادث فوتی در پی 
نداشته است، افزود: طی یک هفته گذشته شش هزار و 687 مورد تماس با 
مرکز اورژانس قم برقرار و منجر به انجام یکهزار و 125 مورد ماموریت شد.وی 
با بیان اینکه 333 مورد از این ماموریت ها مربوط به حوادث ترافیکی بود، اضافه 
کرد: 296 ماموریت شهری و 37 ماموریت جاده ای انجام شد که 151نفر از 
مصدومان این حوادث به صورت سرپایی درمان و 230 نفر نیز جهت دریافت 
خدمات درمانی به بیمارستان ها منتقل شدند.به گفته وی، 222 ماموریت 
ترافیکی و 246 نفر از مصدومان این حوادث، مربوط به موتورسیکلت سواران 
بوده است.باقری بیان کرد: در حادثه برخورد دو دستگاه پراید که ساعت 17 و 
12 دقیقه روز 12 بهمن ماه جاری رخ داد، شش نفر مجروح شدند.وی افزود: 
در حادثه دیگری که ساعت 15 و 24 دقیقه روز 11 بهمن ماه اتفاق افتاد، 
برخورد یک دستگاه پراید با گاردریل در کیلومتر 55 اتوبان قم - تهران، سه نفر 
مصدوم شدند که به دلیل وخامت حال یکی از مجروحان، بالگرد اورژانس به 
محل حادثه اعزام شد و مصدوم بدحال را به بیمارستان شهید بهشتی منتقل 
کرد.به گفته وی، براثر برخورد دو دستگاه موتورسیکلت که ساعت 10 و 58 
دقیقه 13 بهمن ماه جاری رخ داد، چهار نفر مجروح که توسط آمبولانس 
های اورژانس به بیمارستان نکویی استان منتقل شدند.براساس این گزارش، 
واژگونی یک دستگاه مینی بوس در محور قم - تفرش که 15 بهمن ماه جاری 
رخ داد، سه مجروح برجای گذاشت که توسط بالگرد اورژانس این استان به 

بیمارستان شهید بهشتی منتقل شدند.

درجاده کهک به قبادبزن رخ داد:

واژگونی موتورسیکلت با چهار مجروح 
 ایمان: معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان 
قم گفت: بر اثر واژگونی یک دستگاه موتورسیکلت در این استان، 

چهار نفر از اعضای یک خانواده مجروح شدند. 
مهدی فراهانی ، افزود: این حادثه ساعت 11 و 40 دقیقه روزگذشته در 
جاده کهک، ابتدای روستای قبادبزن رخ داد. وی اضافه کرد: ابتدا دو دستگاه 
آمبولانس مرکز اورژانس به محل حادثه اعزام شدند و پس از انجام اقدامات 
درمانی اولیه، با توجه به وخامت حال یکی از مجروحان، درخواست برای اعزام 

بالگرد اورژانس صادر شد.
به  اورژانس  بالگرد  این حادثه توسط  ادامه داد: هر چهار مجروح  وی 
بیمارستان شهید بهشتی قم منتقل شدند.این گزارش حاکی است: واژگونی 
یک دستگاه مینی بوس در محور قم - تفرش که 15 همین ماه جاری رخ 
داد، سه مجروح برجای گذاشت که مصدومان توسط بالگرد اورژانس 115 به 
بیمارستان شهید بهشتی منتقل شدند.بر اساس این گزارش، بالگرد اورژانس 
115 قم از زمان افتتاح تاکنون با 54 پرواز، 140 مجروح حوادث ترافیکی را به 

مرکز درمانی شهید بهشتی قم انتقال داده است.

با همکاري سازمان فرهنگي هنري ورزشي شهرداري صورت گرفت؛ 

برپایي نمایشگاه عکس 
شمیم گل سرخ در قم

ایمان: نمایشگاه عکس شمیم گل سرخ با هدف تکریم و عرض 
ارادت به ساحت مقدس نبي اکرم)ص( در نگارستان اشراق قم در 

حال برگزاري است.
نمایشگاه عکس شمیم گل سرخ مجموعه اي از عکس هاي کمالدین 
شاهرخ از اعضاي هیات مدیره انجمن عکاسان ایران و امیر حسامي نژاد عضو 
این انجمن از زائران حرم نبوي و مسجد النبي)ص( است که در نگارستان 

اشراق شهر کریمه اهل بیت)ع( به نمایش گذاشته شده است.
این نمایشگاه از روز چهارشنبه 15 بهمن ماه بازگشایي و تا شنبه 25 
بهمن ماه 1393 ادامه خواهد داشت، علاقه مندان براي بازدید از این نمایشگاه 
مي توانند از ساعت 8 الي 13 و 16 الي 20 به نگارستان اشراق واقع در قم 

ابتداي خیابان شهداء، روبروي مدرسه امیر المومنین )ع( مراجعه کنند.

ایمان: استاندار قم گفت: آزادراه قم- گرمسار در 
آینده نزدیک به یک محور استراتژیک کشور تبدیل 

خواهد شد.
حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق صالحي منش 
روز شنبه از بخش هاي مختلف پروژه حرم تا حرم بازدید 
نمود و ضمن اطلاع از روند آماده سازي محور قم- گرمسار، 
در جلسه ي بررسي شرایط این آزادراه که با حضور مشاور 

وزیر و پیمانکار در چرم شهر برگزار شد حضور یافت.
استاندار قم در این جلسه با اشاره به حدیثي از پیامبر 
اعظم )ص(، بر لزوم انجام دقیق و برنامه ریزي کارها بر 
الاسلام  تاکید کرد.حجت  اکرم)ص(  اساس سیره رسول 
صالحي منش سعي دشمنان براي تضعیف جمهوري اسلامي 
را مورد توجه قرار داد و افزود: دشمن براي حصول این هدف 
نقطه ضعف ها و مشکلات کشور را بزرگ نمایش داده و 

توفیقات را نادیده مي گیرد.
نماینده عالي دولت در استان با بیان اینکه همه ي نهادها 
با همدلي و وحدت در راستاي توسعه و تعالي کشور تلاش 
مي کنند، نقش قرارگاه خاتم الانبیاء سپاه پاسداران را در 
پیشبرد پروژه هاي عظیم عمراني بسیار مهم برشمرد و 
تصریح کرد: این قرارگاه با مشارکت بخش هاي دولتي و 
خصوصي توانسته است گام هاي بلندي را در توسعه ي 

میهن اسلامي بردارد.
در محور  تصادفات  بروز  بالاي  به حجم  اشاره  با  وي 
جدید الاحداث قم- گرمسار، وقوع این حوادث را ناشي از 
عدم توجه به رعایت اصول ایمني پروژه در گذشته دانست و 
افزود: به همین سبب در دولت یازدهم این مسیر از دسترس 

هموطنان خارج شد تا بتوانیم آن را اصلاح نماییم.
استاندار قم تبدیل این جاده به آزادراه را اقدامي ارزشمند 
و بر اساس آینده نگري دانست و تصریح کرد: این آزادراه به 
همت مسئولین سه استان قم، تهران و سمنان به زودي آماده 

ي بهره برداري خواهد شد.
نماینده عالي دولت در استان با بیان اینکه بهره برداري از 
آزادراه قم- گرمسار موجب اتصال شهرهاي جنوبي به شمالي 

مي شود افزود: این آزادراه در آینده  نزدیک به یک محور 
استراتژیک براي کشور تبدیل خواهد شد و از ورودي بخش 
قابل توجهي از ترافیک به شهر تهران نیز جلوگیري مي 
کنددر ابتداي این جلسه پیمانکار پروژه گزارشي از آخرین 
اقدامات آماده سازي این طرح از جمله ایمن سازي راه ها، 
روند نصب  گاردریل ها، محل استقرار پلیس راه و عوارضي 

ارائه داد.

تعزیرات  مدیرکل  ایمان:   
حکومتی استان قم گفت: در سال 
قاچاق  پرونده  به  رسیدگی  جاری 
به   DVD دوربین  دستگاه   990
همراه مقادیر زیادی پوشاک و البسه 
به ارزش 10 میلیارد ریال بزرگ ترین 
پرونده وارده به این اداره کل تاکنون 

بوده است.
مهدی ریاضی در گفتگو با ایمان به 
مهم ترین پرونده های رسیدگی شده در 
سه ماه گذشته اشاره کرد و اظهار داشت: 
این مقادیر کالا قاچاق درگشت مشترک 
استان  انتظامی  نیروی  و  ما  بازرسان 
دریکی از محورهای استان از یک دستگاه 
خودرو تریلر 40 فوتی که با استفاده از 
اسناد جعلی اقدام به حمل آن ها از یکی از 
استان های جنوبی جهت انتقال به تهران 

نموده بود کشف گردید. 
وی ادامه داد: پرونده بعدی مربوط به توقیف یک خودرو 
سواری و پرشیا که مبادرت به قاچاق 905 گوشی تلفن 
همراه و تبلت با مارک سامسونگ به ارزش 2 میلیارد و 20 

میلیون ریال بود.
تریلر  به  مربوط  بعدی  پرونده  کرد:  اضافه  ریاضی 
نفت کش بود که به صورت ماهرانه ای مبادرت به قاچاق 
پوشاک و البسه نموده است که ارزش کالای مکشوفه ازآن 

یک میلیارد ریال می باشد.

دستگیری راننده تاکسی که
 آرد خریدوفروش می کرد

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان 
به  مربوط  دیگر  پرونده  کرد:  تصریح 
یک راننده تاکسی است که با برداشتن 
آرد  خرید  به  اقدام  تاکسی  صندلی 
سهمیه ای از برخی از نانوایان متخلف 
نیمه شب  ساعات  در  قم  شهر  سطح 
و  سوسیس  کارخانجات  به  فروش  و 
ادامه  وی  می باشد.  می نمود  کالباس 
داد: پس از شناسایی این فرد طی یک 
عملیات مشترک توسط بازرسان سازمان 
تعزیرات حکومتی، سازمان صنعت و 
معدن فرد متخلف دستگیر و پرونده وی 
در حال رسیدگی می باشد. ریاضی در 
پایان از رانندگان خودروهای سنگین که 
مبادرت به جابجایی بار بین استان های 
کشور می نمایند خواست حتماً از شرکت های حمل ونقل معتبر 
و افراد سرشناس بار قبول نمایند، چراکه در صورت فریب 
از سوی افراد شیاد و حمل بار غیرمجاز و عدم دسترسی به 

صاحبان کلیه تبعات قانونی آن متوجه راننده خواهد بود.

ایمان: مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: احتمال بارش 
برف تا پایان سال زراعی در قم ضعیف است.

یحیی زارع روز گذشته در گفتگو با ایمان اظهار داشت: در جلسه 
کارگروه کشاورزی استان قم که در مردادماه، در سازمان جهاد 
کشاورزی برگزار شد میزان بارندگی در سال زراعی امسال را کمتر از 
نرمال اعلام نمودیم. وی ادامه داد: میانگین بارش پیش بینی شده در 
سال زراعی برای استان قم 44 میلی متر بود که تاکنون 39 میلی متر 
بارندگی داشته ایم که ده درصد کمتر از پیش بینی بوده است که 
امیدواریم تا پایان سال با بارندگی های خوب که خواهیم داشت این 
کسری جبران شود. زارع با تأکید بر اینکه استعداد بارندگی در قم 
بیشتر از این میزان نیست تصریح کرد: در سال های اخیر با تغییر 
اقلیم و افزایش دما شاهد کاهش بارندگی در برخی نقاط کشور 
ازجمله قم بوده ایم. مدیرکل هواشناسی استان قم در بخشی دیگر 

از سخنان خود با اشاره به وجود 50 ایستگاه هواشناسی در سطح استان قم گفت: در سال 
زراعی امسال به ترتیب بخش های کهک، خلجستان و سلفچگان رتبه اول تا سوم میزان بارش 
را در استان به خود اختصاص داده اند و شهر قم و بخش مرکزی و جعفریه کمترین میزان 
بارش را داشته اند. وی در ادامه افزود: با توجه به افزایش 1/5 درجه ای هوا نسبت به وضعیت 
نرمال در ماهه ای آینده و گرم تر شدن هوا، از هم استانی های عزیز تقاضا داریم در مصرف آب 
صرفه جویی و از هدر رفتن آن جلوگیری نمایند. وی در بخشی دیگر از سخنان خود و در پاسخ 

به سؤال خبرنگار ایمان که پرسید آیا امکان باروری ابرها در قم وجود 
دارد گفت: بارورسازی ابرها یک موضوع ملی است و در اختیار استان 
نیست و با توجه به هزینه های زیادی آن مقرون به صرفه در شرایط فعلی 
نیست. زارع افزود: بارورسازی ابرها مکانیزم های خاص خود رادارید و 
می بایست در نقاطی انجام شود که ابر و امکان بارندگی وجود داشته 
باشد و در هر منطقه ای امکان آن وجود ندارد، چراکه بارورسازی ابرها 
به افزایش میزان بارش تا 20 درصد کمک می کند و در نقاطی امکان 

بارندگی وجود ندارد، امکان بارورسازی ابرها نیز وجود ندارد.
 این هفته وارونگی دما در قم وجود ندارد

وی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص وضعیت آب وهوای 
قم در دو روز آینده گفت: امروز یکشنبه هوای قم نیمه ابری تا تمام ابری 
در برخی ساعات همراه با بارش باران خواهد بود. زارع اضافه کرد: امروز 
جهت وزش باد شرقی و سرعت وزش باد بین 35 تا 50 کیلومتر بر 
ساعت و حداقل دمای هوا یک و حداکثر دما نیز 15 درجه است. مدیرکل هواشناسی استان 
قم بابیان اینکه در روز دوشنبه نیز هوای قم نیمه ابری تا ابری همراه با وزش باد متوسط خواهد 
بود، ادامه داد: روز دوشنبه جهت وزش باد غربی و سرعت وزش باد بین 25 تا 40 کیلومتر بر 
ساعت و حداقل دمای هوا نیز چهار درجه و حداکثر 16 درجه پیش بینی می شود. کارشناس 
پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم عنوان کرد: دمای هوا طی هفته جاری تقریباً ثابت 

خواهد بود و وارونگی دما نیز وجود نخواهد داشت.

 ایمان: رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به اهدافی که این 
سازمان در زمینه صادرات برای خود معین کرده گفت: رویکرد ما این بود که 
صادرات را تا سقف 200 میلیون دلار برسانیم که این رکورد را در سال گذشته زدیم 

و در سال جاری آمار 10 ماهه ما بیش از 150 میلیون دلار بوده است.
احمد ذاکری با اشاره به اینکه کشور عراق نخستین هدف صادراتی استان قم است، افزود: 
10 تا 15 میلیون دلار کاهش صادراتی که در سال جاری نسبت به سال گذشته دیده می شود 
به دلیل بروز گروه تروریستی داعش است که امنیت عراق را تهدید کرده است.ذاکری گفت: از 
آذرماه تا دی ماه جهش چشمگیری در صادرات به عراق داشتیم که این به خاطر موفقیت های 
دولت عراق در مقابله با داعش است.وی با اشاره به اینکه بیشترین کالایی که در این مدت 
صادرات شده، مواد پلاستیکی، فرآورده های غلات، کفش، چسب، آلومینیوم، کتاب و الیاف 
است گفت: یک سری کالا هم به عنوان کالاهای هدف جدید در نظر گرفته شده تا ارزش 
دلاری ما بالا رود که می توان در این مرد از سرب، پارچه های نساجی، روی، قهوه، چای، ادویه 
و... نام برد.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم افزود: در عرصه صدور و تمدید کارت 

بازرگانی تا دی ماه امسال 368 فقره اقدام در این زمینه انجام شده است.
گرانفروشی در صدر تخلفات واحدهای صنفی قم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان در بخش دیگری از سخنان خود گفت: 
از مجموع بازرسی های انجام شده در 10 ماه سال جاری 17 هزار و 723 تخلف صنفی در 
قم شناسایی شد. ذاکری با اشاره به بازرسی هایی از سوی سازمان صنعت، معدن و تجارت از 
اصناف گوناگون بیان کرد: این بازرسی ها که با دقت و جدیت صورت می گیرد در تنظیم و 

تعادل بازار نقش اساسی ایفا می کند.
وی با بیان اینکه در طول 10 ماه سال جاری 17 هزار و 98 فقره بازرسی از اصناف گوناگون 
صورت گرفت بیان کرد: از شمار بازرسی های صورت گرفته 17 هزار و 723 تخلف شناسایی 

شد که بیشتر جنبه تذکراتی داشت.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با تبیین تخلفات صورت گرفته تصریح 
کرد: گرانفروشی 5 هزار و 552 فقره، رعایت نکردن بهداشت هزار و 134 فقره، درج نکردن 
قیمت 4 هزار و  513 فقره، کم فروشی و تقلب یک هزار و 517 فقره، عرضه خارج از شبکه 

123 فقره و نداشتن ترازو 50 فقره صورت گرفته است.
وی ادامه داد: بر اساس بررسی های انجام شده قم کمترین تخلفات را داشته و با توجه 
به اینکه قم شهری دینی است بیشترین کسبه ما منصف هستند و همه تخلفات با تذکر 

برطرف می شود.
ذاکری با بیان اینکه در دو بحث عرضه خارج از شبکه و کالای قاچاق در سطح عرضه با 
کسی شوخی نداریم تصریح کرد: بیشترین تخلفات در زمینه عرضه خارج از شبکه مربوط به 

بخش سوخت است.
وی بابیان اینکه کالای قاچاق اقتصاد پنهان است گفت: زمانی که کالایی به صورت قاچاق 
وارد و عرضه می شود با توجه به اینکه از دولت مجوزهای لازم را دریافت نمی کند تایید شده 
نیست و ممکن است به مصرف کنندگان آسیب برساند که در همین راستا پرونده تشکیل 
می شود. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم ادامه داد: بازرسی های میدانی 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم به صوت مناسب در حال انجام است ولی باید از 
ظرفیت همگانی استفاده کرد و سیستم مخابراتی 124 راهی برای دریافت گزارشات مردمی 
است. وی افزود: در زمینه کشف و شناسایی تخلفات باید همه مردم درگیر و حساس شوند تا 

به شایستگی بازار مورد ارزیابی قرار بگیرد و مردم نیز رضایت داشته باشند.
ذاکری با اشاره به برخی تخلفات مربوط به نصب نکردن برچسب قیمت بر روی کالا ها 

تصریح کرد: بیشتر بحث برچسب این است که خریدار بتواند انتخاب درستی داشته باشد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به شمار گزارش های مردمی در 
سال جاری گفت: 8 هزار و 426 تماس با سازمان صنعت، معدن و تجارت صورت گرفت که 

بازرسان برای شناسایی و برخورد با متخلفان اعزام شدند.

ایمان: مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری قم گفت: همزمان با ایام الله دهه فجر 
طرح بیان زدایی در بیش از 300 هکتار از اراضی منطقه کوه نمک انجام می شود.

احمد عفتان با اشاره به مهم ترین طرح های بررسی شده در  اداره کل منابع طبیعی استان 
قم اظهار داشت: طرح توسعه فضای سبز، بیابان زدایی و طرح کنترل سیل حوزه پائین دست 

سد 15 خرداد از مهم ترین طرح های بررسی شده در این اداره است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری قم با اشاراه به اهمیت حفظ فضای سبز استان 
قم افزود: سرانه فضای سبز در استان قم باید افزایش داشته باشد زیرا در حال حاضر 
سرانه فضای سبز در قم 40 متر مربع است در حالی که این رقم یک پنجاهم سرانه 

فضای سبز کشور است.
وی با اشاره برای به تلاش برای رفع مشکلات زیر بنایی پارک ثامن الائمه )ع( تصریح کرد: 
تا کنون 40 درصد کارهای زیر بنایی این پارک انجام شده است و تا پایان سال نیز 100 هکتار 

از این پارک به منظور به منظور بیابان زدایی درختکاری می شود.

عفتان با اشاره به فعالیت های این اداره در دهه فجر عنوان کرد: همزمان با ایام الله دهه فجر 
طرح بیان زدایی در 300 هکتار از اراضی منطقه کوه نمک انجام می شود.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری قم با اشاره به مهم ترین فعالیت های این ادراه گفت: 
اجرای طرح ممیزی اراضی و تفکیک مستثنیات از مهم ترین فعالیت های اداره کل منابع 
طبیعی است زیرا بر اساس این طرح از تصرف اراضی دولتی از سوی افراد سود جو جلوگیری 

می شود که در این راستا تا کنون 99 درصد اراضی استان نیز سند دار شده اند.
وی با اشاره به ثبت مالکیت اراضی در استان بیان کرد: پس از ثبت مالکیت زمین های 
روستا های اطراف قم آن ها در اختیار بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قرار می گیرد تا با هزینه اندک 

پس از تفکیک در اختیار مردم قرار بگیرد و از تصرف اراضی ملی جلوگیری شود.
عفتان با بیان ویژگی های طرح همیار طبیعت خاطرنشان کرد: علاقه مندان به منابع 
طبیعی می توانند با تکمیل فرم مربوط در این طرح شرکت کنند و از طریق شماره تلفن 1504 

نیز اطلاعات یا پیشنهادات خود را مطرح کنند.

مدیرکل هواشناسی استان قم در گفت وگو با ایمان:

 احتمال بارش برف تا پایان سال در قم ضعیف است

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان قم :

داعش باعث کاهش صادرات قم  به عراق شد

 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان:

طرح بزرگ بیابان زدایی در استان قم اجرا می شود

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم در گفت وگو با ایمان اعلام کرد:

کشف 990 دوربین DVD قاچاق در قم

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
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